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Consell Municipal – Actes

ACTES Consell Municipal, sessió de 3 de maig de 2019.

A la Sala Carles Pi i Sunyer de la Casa de la Ciutat de Barcelona, el tres de maig de dos mil 

dinou, s’hi reuneix el Plenari del Consell Municipal, sota la presidència de l'Excma. Sra. Ada 

Colau Ballano. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs. Gerardo Pisarello Prados, Laia 

Ortiz Castellví, Jaume Asens Llodrà, Janet Sanz Cid, Josep Ma. Montaner Martorell, Agustí 

Colom Cabau, Laura Pérez Castaño, Mercedes Vidal Lago, Gala Pin Ferrando, Eloi Badia 

Casas, Xavier Trias i Vidal de Llobatera, Sònia Recasens i Alsina, Maite Fandos i Payà, Jaume 

Ciurana i Llevadot, Jordi Martí i Galbis, Mercè Homs i Molist, Francina Vila i Valls, Raimond 

Blasi i Navarro, Irma Rognoni i Viader, Carina Mejías Sánchez, Marilén Barceló Verea, 

Santiago Alonso Beltrán, Paco Sierra López, Koldo Blanco Uzquiano, Montserrat Benedí i Altés, 

Jordi Coronas i Martorell, Trini Capdevila i Burniol, Gemma Sendra i Planas, Jaume Collboni i 

Cuadrado, Carmen Andrés Añón, Montserrat Ballarín Espuña, Alberto Fernández Díaz, Xavier 

Mulleras Vinzia , Alberto Villagrasa Gil, María Rovira i Torrens, Eulàlia Reguant i Cura, Pere 

Casas Zarzuela, Gerard Ardanuy i Mata i Juanjo Puigcorbé i Benaiges, assistits pel secretari

general, Sr. Jordi Cases Pallarès, que certifica.

Hi és present l'interventor municipal, Sr. Antonio Muñoz i Juncosa.

Excusa la seva absència l’Im. Sr. Daniel Mòdol i Deltell.

Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les deu hores i deu 

minuts.

Es donen per llegides les actes de la sessió extraordinària celebrada el de 19 de març de 2019 

i de la sessió ordinària de 29 de març de 2019, l'esborrany de les quals ha estat tramès a tots 

els membres del Consistori; i s'aproven.

PART INFORMATIVA

a) Despatx d'ofici

En compliment de l'article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen les 

resolucions següents:

1. (S/N) Decret de l'Alcaldia, de 25 de març de 2019, que actualitza la composició dels 

representants del promotor a la Comissió de Control del Pla de Pensions de promoció 

conjunta del Grup Ajuntament de Barcelona, amb efectes 19 de juny de 2018 i per un període 

de quatre anys.

2. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 25 de març de 2019, que designa la Sra. Ingrid Fernàndez 

Albertí membre suplent del Consell Rector de l'IMEB durant el termini de temps que la Sra. 

Mireya Giménez Pérez, membre en representació de les organitzacions sindicals, no pugui 

assistir per estar en situació d'incapacitat temporal.
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3. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 25 de març de 2019, que designa el personal funcionari de 

carrera d’aquest Ajuntament, destinat a la Tresoreria Municipal i que s’inclou en la següent 

relació, per tal que, prèvia obtenció del certificat X.509.V3 de la Fábrica Nacional de Moneda y

Timbre-Real Casa de la Moneda, pugui, cadascun d’ells per si sol/a, efectuar la presentació 

telemàtica de les declaracions o comunicacions a què estigui obligada aquesta Corporació 

Municipal: Sra. Mª Luisa Vallejo Iglesias, Sr. Juan Volart Antón i Sr. Jordi Martínez Sáez.

4. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 25 de març de 2019, que designa representants de 

l'Ajuntament de Barcelona a la Comissió Mixta que ha d'elaborar una proposta de distribució 

de les competències, les activitats i els serveis del Consell Comarcal del Barcelonès, el Sr. 

Jordi Martí Grau, gerent Municipal, com a titular i la Sra. Pilar Miràs Virgili, Gerenta de 

Recursos, com a suplent.

5. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 25 de març de 2019, que designa la Sra. Marta Clari Padrós 

com a vocal del Ple del Consorci per a la Normalització Lingüística en representació de 

l’Ajuntament de Barcelona i en substitució de la Sra. Ma. Dolores López Fernández.

6. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 29 de març de 2019, que proposa a la Junta General de la 

Societat Privada Municipal Pla de Besòs, SA la designació del Sr. Francisco Javier Burón 

Cuadrado com a membre del Consell d’Administració de l’esmentada societat en representació 

de l’Ajuntament de Barcelona.

7. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 2 d'abril de 2019, que nomena els membres de la Comissió 

no permanent d'estudi que analitzi exhaustivament els usos de la Zona Fòrum.

8. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 2 d'abril de 2019, que designa al Sr. Jordi Planchart 

Remmert, com a membre del Consell d' Administració de la societat GL Events CCIB, S.L., en 

representació de l'Ajuntament de Barcelona, i en substitució del membre actualment 

designat, Sra. Marta Labata Salvador.

9. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 5 d'abril de 2019, que proposa la designació del Director de 

Relacions Internacionals, Sr. Felip Roca Blasco, com a vocal del Consell d'Acció Exterior i de 

Relacions amb la Unió Europea, en representació de l'Ajuntament de Barcelona.

10. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 8 d'abril de 2019, que designa el Sr. Javier Pascual

Gurpegui, gerent de Recursos Humans i Organització, representant de l'Ajuntament de 

Barcelona a la Fundació Factor Humà.

11. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 8 d'abril de 2019, que delega en la gerent del Districte de 

Nou Barris, Sra. Gemma Arau Ceballos, totes les facultats i atribucions assignades a la gerent 

del Districte de Sant Andreu, Sra. Carme Turégano López, en mèrits dels acords d'aprovació 

de les diferents transferències i dels decrets de delegació i desconcentració de funcions al seu 

favor vigents a data de la signatura del present decret, per tal que substitueixi l'absència de 

la gerent del districte de Sant Andreu durant el període comprés entre el 8 i 12 d'abril de 

2019, ambdós inclosos.

12. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 8 d'abril de 2019, que assigna, de conformitat amb allò 

disposat a l'article 75.5 de de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, de Bases del Règim Local i a l'article 

11.2 ROM, a l'Im. Sr. Raimond Blasi Navarro el règim de dedicació parcial en un percentatge 
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del 85%, amb les retribucions establertes a l'acord del Plenari del Consell Municipal de 14 de 

juliol de 2015 per als Presidents/es d'un Consell de Districte, i efectes des del dia 8 d'abril de 

2019.

13. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 8 d'abril de 2019, que primer: delega en els Responsables 

Executius de Tractament (RET) les competències relatives a l'alta, modificació i supressió de 

tractaments de dades personals a l'Ajuntament de Barcelona; segon: delega en els 

Responsables Executius de Tractament (RET) la competència per establir acords de 

coresponsabilitat en els termes previstos a l'article 26 del Reglament General de Protecció de 

Dades; i determina que les delegacions d'atribucions conferides en aquesta resolució seran 

efectives a partir del dia de la seva signatura, sens perjudici de la publicació en el Butlletí 

Oficial de la Província, en la Gaseta Municipal i en el web municipal.

14. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 8 d'abril de 2019, que nomena Responsables Executius de 

Tractament (RET) els i les gerents de l'Ajuntament de Barcelona, en l'àmbit material de les 

competències que tinguin atribuïdes i, de conformitat amb l'assignació de tractaments 

recollida al Registre d'activitats de tractaments de l'Ajuntament de Barcelona i atribuir-les 

funcions.

15. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 10 d'abril de 2019, que designa la Sra. Margarita Tossas 

Marqués vocal del Consell General del Consorci Mercat de les Flors, en substitució de la Sra. 

Marta Clari Padrós, per a la reunió de l'esmentat Consell General del proper divendres 12 

d'abril d'enguany.

16. (s/n) Decret de l'Alcaldia, de 10 d'abril de 2019, que designa membres de la Comissió 

conjunta de les comissions permanents del Consell Municipal per a les sessions del mes 

d'abril de 2019.

17. (s/n) Donar compte de les conclusions de la Comissió especial de seguiment de l'aplicació 

de l'Ordenança de Terrasses al Districte de Ciutat Vella.

18. (s/n) Donar compte de les conclusions de la Comissió no permanent d'estudi que analitzi 

exhaustivament els usos de la Zona Fòrum.

b) Mesures de govern

c) Informes

PART DECISÒRIA / EXECUTIVA

a) Ratificacions

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I SEGURETAT I 

PREVENCIÓ

1. (18-OR000008-9-10) Ratificar els Decrets de l'Alcaldia, de 16 de novembre (S1/D/2018-

2734), 17 de desembre (S1/D/2018-2953), 24 de desembre de 2018 (S1/D/2018-3251), que 

aproven les modificacions del dimensionament de llocs de treball, de conformitat amb 

l'autorització conferida a l'Alcaldia per acord del Plenari del Consell Municipal, de 22 de 

desembre de 2017, en relació al període transitori establert per a la confecció de la relació de 
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llocs de treball. Mantenir en els trasllats la forma d'ocupació dels titulars als respectius llocs 

de treball.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. 

Mejías i Barceló, i també dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa.

b) Propostes d'acord

COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS

2. (20190068) Aprovar l’expedient 20190068 de reconeixement de crèdit per un import de 

22.765,92 euros atesa la necessitat de regularitzar les despeses a favor de l’empresa Vitrulan 

SL, amb CIF B66668138, despeses realitzades l’any 2018 i no reconegudes en l’exercici que li 

corresponien. Autoritzar, disposar i reconèixer l'obligació de la despesa per un import de 

22.765,92 euros, amb càrrec al pressupost i partida indicats en aquest mateix document, a 

favor de Vitrulan SL amb CIF B66668138.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i le 

Sres. Mejías i Barceló, dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa, i també de les Sres. 

Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

COMISSIÓ D'ECONOMIA I HISENDA

3. (AS 2019-04/12) Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Barcelona a l’Associació EIT Urban 

Mobility; acceptar els seus estatuts, segons la documentació adjunta. Facultar el Comissionat 

de Promoció Econòmica, Empresa i Innovació per a la signatura dels documents i efectuar 

tots els tràmits necessaris per a l’execució i l’efectivitat d’aquest acord.

La Sra. Sanz assenyala que el fet que Barcelona sigui seu de la innovació europea en 

mobilitat urbana, en un consorci de quaranta-vuit ciutats, empreses i universitats, i que 

ciutats com Amsterdam, Copenhaguen o Milà hagin apostat pel lideratge de Barcelona en 

aquest àmbit és tot un èxit per a la ciutat, i per a les persones, empreses i entitats que 

treballen per aconseguir ser una ciutat referent quant a polítiques de mobilitat sostenible.

Indica que amb aquest projecte pretenen liderar la nova mobilitat urbana a escala mundial, 

millorar la capacitat d’atraure inversió i talent, potenciar l’emprenedoria, exportar el 

coneixement i la tecnologia i també millorar la competitivitat educativa i de formació.

Confirma que estan preparats per assumir els objectius que es fixen amb aquest projecte fins 

al 2026, i que inclouen el suport a 180 start up, la formació de gairebé mil cinc-centes 

persones, el desenvolupament i el llançament de 150 projectes nous, atraure més de trenta-

vuit milions d’euros d’inversió i incrementar la mobilitat compartida i sostenible a la ciutat. I 

afegeix que a tot això s’hi suma alliberar el 90% de l’espai avui destinat al trànsit per 

dedicar-lo a altres usos.

Es felicita, per tant, per poder tirar endavant aquesta proposta i fer-ho conjuntament amb 

tothom qui hi vol participar a fi d’aconseguir que Barcelona sigui un model de referència pel 

que fa a la mobilitat sostenible.
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La Sra. Recasens confirma que aquesta és molt bona notícia per a Barcelona, que els 

esperona a ser el màxim de responsables, atès que els reptes en matèria de mobilitat són 

globals, i la ciutat passa a ser el focus a escala mundial i referent europeu en matèria de 

solucions innovadores en aquestes matèries de mobilitat.

Posa en valor que es tracti d’un partenariat publicoprivat, en col·laboració amb universitats i 

empreses, ja que multiplica i genera molt més valor; i estan d’acord a generar ocupació 

estable i impulsar els sectors emergents.

El Sr. Alonso expressa la satisfacció del seu grup perquè Barcelona sigui la seu d’aquest 

projecte de mobilitat urbana, finançat i impulsat per la UE, al qual desitgen tots els èxits.

La Sra. Sendra s’afegeix a la felicitació per l’obtenció d’aquest projecte. Apunta que l’Institut 

Europeu Tecnològic té tretze Knowledge and Innovation Community (KIC) en tot el món 

especialitzats en assumptes globals, i en aquest cas el de mobilitat a Barcelona, una 

oportunitat que dóna a la ciutat capacitat de pensar en un problema global, i alhora de 

connectar amb tot el teixit científic, empresarial i social, atès que hi ha quaranta-vuit 

membres que hi donen suport i una aportació de quatre milions d’euros que s’anirà 

incrementant fins arribar a vuitanta.

Confirma que hi ha moltes empreses disposades a invertir en el projecte, que ja hi estan 

implicades perquè estan directament concernides per la mobilitat. Observa que la mobilitat és 

un problema públic i privat, però sobretot social i, en aquest sentit, el projecte ha d’ajudar a 

la ciutadania al canvi d’hàbits.

La Sra. Ballarín se suma als suports a aquest acord, que considera la primera passa per 

desenvolupar un projecte europeu KIC sobre mobilitat urbana sostenible liderat per 

Barcelona, juntament amb altres ciutats, universitats i empreses en un partenariat 

publicoprivat que suposarà una inversió de més de vuitanta milions d’euros.

Remarca que es tracta d’una gran oportunitat per convertir Barcelona en referent d’innovació 

i coneixement per millorar la mobilitat urbana sostenible, i que forma part dels objectius de 

desenvolupament sostenible 2030, i que ha d’ajudar a transformar Barcelona per fer-la més 

igualitària i sostenible.

El Sr. Mulleras destaca que la mobilitat és un dels grans reptes presents i futurs de les grans 

ciutats; per tant, entenen que és important que Barcelona es posicioni a escala internacional 

enfront dels reptes de la mobilitat urbana, i posa en valor el fet que entri a formar part 

d’aquesta organització internacional de mobilitat urbana i, també, que s’hi instal·li la seu.

La Sra. Reguant considera que darrere de conceptes com mobilitat urbana i transport 

sostenible s’hi amaga un consorci publicoprivat, que inclou les principals empreses 

automobilístiques com Seat, BMW o Skoda.

Assenyala que, arran d’altres experiències, s’han pogut adonar que aquests consorcis acaben 

sent menjadores i fonts de finançament i d’influència del sector automobilístic en les 

polítiques de mobilitat de les ciutats, amb l’objectiu de fomentar exclusivament l’ús del 

vehicle privat, ja sigui de combustió o elèctric.
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Altrament, consideren que l’actual context de crisi climàtica l’únic model de mobilitat 

compatible amb la lluita contra el canvi climàtic no passa per aquest tipus de consorcis ni per 

aquest model de mobilitat sostenible, sinó per un transport públic col·lectiu i no contaminant.

Per tant, diu que no comparteixen l’alegria expressada pels grups municipals i faran una 

abstenció.

El Sr. Ardanuy comparteix la necessitat de disposar d’una estratègia de transport públic i 

col·lectiu sostenible com a prioritat, i entén que un projecte com aquest ha d’ajudar en 

aquesta direcció en el sentit de millorar les tecnologies aplicades a aquesta mobilitat 

col·lectiva i sostenible.

En conseqüència, valora que aquesta és una bona oportunitat que han d’aprofitar i que els ha 

de situar a nivell d’altres ciutats europees, i avança que votarà favorablement aquest punt.

El Sr. Puigcorbé agraeix a l’equip municipal la bona feina feta perquè Barcelona es pugui 

convertir novament en epicentre de reflexió europeu sobre sostenibilitat en l’àmbit de la 

mobilitat urbana. Entén que a això hi ha contribuït una suma de factors, però creu que hi ha 

estat decisiu el concepte modern de les superilles que, en un futur immediat, haurien de ser 

el més agosarades possible, com en el cas de les que han de cosir espais interurbans entre 

Barcelona amb l’Hospitalet, Santa Coloma o Badalona.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

4. (AS 2019-04/13) Aprovar l’afiliació com a soci a la World Tourism Cities Federation, una 

organització internacional no governamental, sense ànim de lucre, per a la consulta i la 

cooperació entre les principals ciutats turístiques del món. Acceptar els estatuts que regeixen 

la organització internacional no governamental, World Tourism Cities Federation. Sol·licitar a 

la Secretaria del World Tourism Cities Federation l’admissió com a soci. Facultar el/la 

regidor/a competent en la matèria per a la signatura dels documents i efectuar els tràmits 

necessaris per a l’execució i efectivitat d’aquest acord.

S’aprova el dictamen precedent amb el vot en contra de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. 

Casas.

5. (EM 2019-04/09) Adoptar, en l'exercici de les competències reservades al Consell Plenari 

de l'Ajuntament de Barcelona en relació amb les societats privades municipals Barcelona de 

Serveis Municipals, SA, Barcelona d’Infraestructures Municipals, SA, Informació i Comunicació 

de Barcelona, SA, Barcelona Activa, SA, Societat Municipal Barcelona Gestió Urbanística, SA, 

Barcelona Cicle de l’Aigua, SA i Foment de Ciutat, SA, els acords següents: aprovar els

comptes anuals de cada societat i els comptes anuals consolidats de Barcelona de Serveis 

Municipals, SA, tancats a 31 de desembre del 2018, integrats pel Balanç, el Compte de 

pèrdues i guanys, l’estat de canvis en el patrimoni net, l’estat de fluxos d’efectiu i la 

memòria. Aprovar els corresponents informes de gestió. Aprovar la gestió realitzada en 

l'exercici 2018 pels administradors respectius. Aprovar, per a cada societat, la distribució de 

resultats de l'exercici tancat a 31 de desembre del 2018, segons document que consta a 

l’expedient.
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El Sr. Pisarello i comença la seva intervenció agraint la tasca dels treballadors i treballadores 

de les empreses públiques, i dels serveis de la casa que han treballat en l’elaboració 

d’aquests comptes.

Recorda que el Plenari del Consell Municipal exerceix com a junta general d’accionistes de les 

empreses, i precisa que els comptes s’han presentat i han estat aprovats pels seus respectius 

consells d’administració; afegeix que totes les auditories són favorables, i que pràcticament 

totes les entitats han tancat l’exercici amb resultats positius i sense endeutament a 31 de 

desembre de 2018.

La Sra. Recasens, després de posar de manifest que aquesta és una de les seves darreres 

intervencions, no només del mandat sinó com a regidora, i que va començar la seva tasca 

com a tal fiscalitzant els comptes generals i retent comptes a la ciutadania dels recursos que 

utilitza aquesta administració.

Aprofita per donar les gràcies a totes les persones que estan darrere d’aquestes empreses 

municipals, que hi esmercen moltes hores amb autèntica vocació de servei públic.

Entrant en la matèria, fa un breu apunt sobre la transparència, ja que algunes de les 

empreses municipals que porten els seus comptes a aprovació del Plenari no els tenen 

penjats a la web; i recorda que fins al 2014 es redactava un informe que englobava els 

resultats de totes elles, i a donar a conèixer el detall de la informació, cosa que l’actual 

govern ha deixat de fer.

Comenta que s’està tirant endavant la dissolució de Bagursa, tot i això diu que els preocupa 

com estan els seus comptes. Fa referència, també, a la valoració negativa de Barcelona 

Activa, una empresa que el Tinent d’Alcaldia coneix prou bé, i que hauria de ser un dels 

motors de la ciutat, però en què han caigut molts indicadors, entre els quals el nombre de 

persones ateses fins a un 12%, i l’orientació dels i les joves en centres educatius i 

universitats; afegeix que també ha caigut el nombre d’empreses incubades, fins a 11 menys 

el 2018 i 21 respecte al 2015, i també ha disminuït el nombre d’emprenedors atesos fins a 

615, una xifra històrica mai vista fins abans de la crisi. Igualment, constata que els ingressos 

de Barcelona Activa s’han reduït, concretament sis milions menys del que es va pressupostar.

Diu que també els preocupa l’evolució que va tenint BSM, que el 2015 van deixar amb 17,7 

milions d’euros de resultats positius, i actualment està en 8,7, una caiguda fruit de les 

polítiques de mobilitat i dels ingressos que provenen de les zones blaves, del dèficit de fins a 

set milions d’euros del Zoo. I afirma, com ja han dit en altres ocasions, que els resultats 

positius d’algunes divisions de BSM serveixen per finançar les que són deficitàries.

Quant a Bimsa, remarca que obté greus resultats pel que fa al Pla de Barris, en què de les 

571 accions en queden 49 pendents.

Finalment, pel que fa a ICB, diu que és preocupant que no disposi d’una dotació 

pressupostària correcta per fer font als compromisos que haurà d’acarar pel que fa a la seva 

plantilla.
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El Sr. Sierra anuncia que faran una abstenció en aquest punt perquè, essencialment, no 

comparteixen la gestió que ha fet aquest govern de les empreses municipals i de la política 

pressupostària i econòmica d’aquest ajuntament.

Remarca que en una minoria de govern absoluta, tan sols onze regidors, i fins i tot amb el 

parèntesi d’un any i mig en què van governar amb el grup del PSC, han estat incapaços de 

presentar ni un sol pressupost per aprovar-lo al Plenari; altrament, han fet dues pròrrogues, i 

una qüestió de confiança per aprovar un pressupost municipal fet a mida de les polítiques del 

govern, abandonant els Districtes i, també, de les empreses municipals. Constata que aquest 

abandonament, sumat a males polítiques que consideren enemics empresa i autònoms, ha 

servit per afavorir els seus afins, les seves cooperatives –com la de manters–. I subratlla que 

això s’hi afegeix la mala orientació de les empreses municipals, i posa com exemple de la que 

al seu parer és la més greu, que és l’orientació política de Barcelona Activa, que hauria de ser 

un instrument per crear ocupació, però que s’ha convertit en un “txiringuito” d’amics, sense 

donar resposta als objectius de creació d’ocupació.

Assegura que el seu grup vol fer una aposta important per a la intermediació amb la creació 

d’una oficina de Barcelona Activa en cada districte de la ciutat.

Afegeix que el cas de BSM també s’inscriu en la mala gestió, i s’hi arrossega un 

abandonament absolut del Zoo.

Per tant, diu que el govern no només ha abandonat les empreses municipals sinó també tots 

els grans professionals que en formen part, i també en aquest ajuntament que, malgrat un 

pèssim govern, han fet possible que la ciutat i aquesta administració no s’hagin desmuntat 

del tot.

El Sr. Coronas avança que el seu grup votarà a favor de l’aprovació dels comptes, entenent 

que es tracta d’una aprovació tècnica d’equilibri i de liquidació pressupostària de les empreses 

públiques; per tant, valoren l’aprovació dels comptes com un exercici de responsabilitat, atès 

que ja han estat auditats i s’ha demostrat que les empreses ho han fet correctament.

Això no obstant, diu que una altra cosa és si aquestes empreses responen realment a l’interès 

públic, cosa que ve determinada per les polítiques públiques que impulsa el govern municipal, 

i no té a veure amb l’aprovació dels comptes i sí en els que hi ha entre el pressupost i el 

tancament de comptes d’aquestes empreses.

Reconeix que hi ha hagut reducció d’ingressos sobre la previsió a BSM, que li ha comportat 

haver de fer un seguit d’ajustos per quadrar els comptes i aconseguir equilibri pressupostari. 

En aquest sentit, assenyala que el Zoo és un clar exemple, ja que finalment s’ha hagut de 

prendre una decisió que ha anat en detriment de les inversions previstes per continuar sent 

un equipament atractiu i sostenible en funció del nombre de visitants.

En conseqüència, confirma que estan a favor de l’aprovació dels comptes, però no de la 

gestió del govern municipal.

La Sra. Ballarín remarca que estan votant la gestió econòmica de les societats municipals 

durant el 2018; recorda que les societats són instruments creats per prestar amb més 
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eficàcia i eficiència els serveis municipals i altres activitats centrals de l’Ajuntament com és el 

cas de les inversions.

Indica que en aquest punt tan sols tracten, doncs, una part del context general d’aquest 

ajuntament, ja que hi manquen els organismes autònoms i el mateix ajuntament central.

Quant als comptes que se sotmeten a aprovació, comença per agrair la feina de les persones 

responsables de la gestió de les societats, i també dels responsables de les direccions que se 

n’encarreguen, les explicacions que han donat en els respectius consells d’administració, i la 

professionalitat i dedicació amb què realitzen la seva feina diàriament.

Fa avinent que han comprovat que, abans de portar els comptes al Plenari, s’han complert les 

formalitats exigides per les normes, tal com corroboren les auditories externes; i diu que 

comparteixen, en línies generals, el destí que s’ha donat als beneficis, en els casos que n’hi

ha hagut, i que certament van caient any rere any. Així, estan d’acord que els resultats es 

destinin a cobrir reserves i resultats negatius d’exercicis anteriors.

Afegeix que els preocupa, sobretot, el resultat negatiu de 5,1 milions d’euros d’ICB, que 

dibuixa un panorama preocupant pel que fa a la sostenibilitat i el futur de la televisió pública 

de Barcelona.

Remarca que no poden perdre de vista, però, que les societats municipals són instruments 

per a l’execució de les polítiques públiques, i uns pressupostos, els de 2018, als quals el seu 

grup no va donar suport perquè creien, i ho van encertar, que no responien a allò que la 

ciutat necessitava en aquells moment, alhora que les previsions d’ingressos i despeses 

estaven mal fetes. Constata que aquesta mala previsió ha tingut conseqüències que ha patit 

la ciutadania en forma de retallades de darrera hora en educació, serveis socials o inversions; 

i puntualitza que no es tracta de retallades ideològiques, sinó derivades de la incompetència 

del govern.

Tanmateix, justifica que, malgrat la mala planificació i gestió del pressupost del 2018, no 

votaran en contra d’aquests comptes i faran una abstenció perquè consideren que els gestors 

de les empreses també han estat víctimes de la manca de professionalitat del govern. I 

afegeix que els comptes, com els de qualsevol altra societat, han d’anar al Registre mercantil 

per poder complir adequadament amb el seu objectiu social.

El Sr. Mulleras bateja la ciutat com “Taxalona”, i la descriu amb impostos al màxim, 

intervencionisme, gestió cara i ineficient, que són els senyals d’identitat del model 

empresarial de l’esquerra aplicat a la ciutat de Barcelona, i en qualsevol administració on 

governi.

Lamenta que durant aquests darrers quatre anys això hagi succeït a Barcelona, on el govern 

ha deixat la seva empremta biològica, el seu ADN en forma d’increment de la despesa pública 

en les empreses i, per tant, de reducció dels beneficis, així com disminució de les inversions, 

per perjudicar activitats, com per exemple el Zoo, amb les quals no estan d’acord, malgrat 

que la ciutadania sí que les vol. Retreu al govern que la seva gestió nefasta hagi reduït d’un 

25% els visitants del Zoo, i en quatre anys hi han generat vint milions d’euros de pèrdues.

14 de juny del 2019 CSV: 9109-e560-99c4-3c56



GASETA MUNICIPAL

10
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

Observa que avui no només es porten a aprovació els comptes anuals de les societat, sinó 

també uns informes de gestió i, en conseqüència, un model de gestió municipal, que inclou el 

manteniment d’un parc d’atraccions públic, mentre que, d’altra banda, deixen morir el Zoo. 

Afegeix que el model també inclou la recaptació dels parquímetres al màxim amb un rèdit de 

35,6 milions d’euros anualment; igualment, juntament amb aquests comptes anuals s’aprova 

implícitament que la grua, que actua amb clar afany recaptatori, continuï retirant cent mil 

vehicles a l’any.

Continua el repertori d’aspectes que inclou el model que implícitament aproven amb aquests 

comptes amb el servei del Bicing, que descriu com un pou sense fons; o el fet que també 

s’aproven el comptes de Cementiris, gestionats per BSM, que no han abaixat les taxes en 

trenta anys i han acumulat més de vint milions d’euros de beneficis els darrers deu anys, 

però que no han servit per millorar el manteniment dels cementiris, sinó per engreixar els 

beneficis.

Conclou, doncs, que la ciutat té burocràcia, fiscalitat i despesa al màxim, i inversió i serveis 

sota mínims; i acusa el govern d’haver prioritzat la ideologia sobre la gestió en un model que 

no és el seu i, per tant, anuncia que votaran en contra de l’aprovació d’aquests comptes 

anuals.

La Sra. Reguant reconeix que l’aprovació dels comptes anuals és una qüestió merament 

tècnica, però també que les xifres no són neutres, i tenen a veure amb la forma de gestió i de 

model. Això no obstant, entén que resulta evident que el model i la gestió són aspectes 

previs; així, consideren que aquest punt és un tràmit administratiu, que parteix d’una 

auditoria, i avança que s’abstindran.

Assenyala, però, que no comparteixen el model de gestió de moltes d’aquestes empreses, ja 

que no s’han produït canvis substancials durant el mandat; i tot i que reconeixen que es van 

admetre els treballadors i treballadores de Betevé, hi continua havent processos judicials a fi 

d’equiparar les condicions laborals, de manera que ha acabat sent molt més una qüestió 

judicial que no pas de voluntat política.

El Sr. Ardanuy diu que, atès que aquest debat s’ha d’emmarcar en un àmbit estrictament 

tècnic de liquidació de comptes de les empreses, el seu vot serà favorable, i aprofita per 

reconèixer la feina feta pels professionals municipals.

Entén, però, que implícitament fan referència al pressupost municipal i les línies estratègiques 

i polítiques de l’Ajuntament, i lamenta que no hagin tingut la possibilitat de debatre’l ni 

negociar-lo a fons.

Conclou que, en definitiva, avui aproven uns comptes auditats, cosa que no els permet elevar 

el debat a l’àmbit polític, i que haurien d’haver fet respecte al pressupost.

El Sr. Puigcorbé expressa el seu vot favorable.

El Sr. Pisarello diu que deixa la seva intervenció per al final.
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La Sra. Recasens confirma que el seu grup farà una abstenció responsable, tot i que vol 

subratllar que cal un canvi de rumb, de visió i d’estratègia en aquestes empreses públiques, 

que correspondrà al proper consistori.

El Sr. Sierra reitera el reconeixement a tots els professionals i treballadors de les empreses 

municipals, i es felicita perquè aquests són els darrers comptes anuals que s’aproven aquest 

mandat de desastrosa gestió.

El Sr. Pisarello agraeix el posicionament dels grups, i posa en relleu que fa temps que no 

s’aprovaven els comptes de totes les empreses municipals.

Reconeix que podrien debatre àmpliament sobre el que han plantejat les diferents 

intervencions; tot i que diu que no té intenció de respondre al Sr. Mulleras, que ha escollit fer 

una intervenció a l’estil Cayetana Álvarez de Toledo-Pablo Casado.

Dit això, observa que han sortit qüestions que no pertoquen a aquest punt, però que són 

remarcables; en aquesta línia, fa notar que la Sra. Ballarín ha decidit fer una intervenció que 

els comptes li han negat, ja que com bé sap la liquidació del 2018 va ser de 113 milions 

d’euros més que la del 2017.

Pel que fa a la transparència, confirma que és la primera vegada que existeix una web 

centralitzada amb les dades de totes les empreses.

Diu que podria parlar de cada empresa en concret, però que no és aquest el lloc, però sí que 

assenyala que totes les auditories han estat favorables, que totes les entitats han tancat amb 

resultats positius, tret del cas d’ICB arran del litigi amb el personal; tanmateix, indica que 

l’increment de les despeses de personal es compensa amb el decrement dels serveis de 

producció que abans s’havien d’externalitzar.

Fa referència a què també ha sortit en una intervenció el Pla de Barris, i que les xifres que ha 

donat la regidora Recasens no són correctes, atès que hi ha un 67% del Pa de Barris que ja 

ha estat executat. Recorda que l’abast del pla és fins al 2020, i que ja se n’han executat 110 

accions i en resten 255 de noves que s’hi han incorporat arran de la participació ciutadana.

Fa avinent que allò que més li ha dolgut ha estat el que s’ha dit de Barcelona Activa, ja que 

ha estat l’empresa que més ha crescut en matèria d’innovació, ha estat incubadora 

d’empreses amb alt valor tecnològic, i ha generat una incubadora per a nous projectes 

econòmics i socials com Innova; afegeix que ha incorporat un pla estratègic nou, té una 

càtedra de política econòmica de desenvolupament local. Remarca, doncs, que Barcelona 

Activa ha fet innovacions que la situen al capdavant de les empreses de desenvolupament 

local en tota Europa.

Finalment, precisa al Sr. Sierra que Barcelona Activa inserta cinc persones al dia, i és de les 

empreses que actuen en aquest àmbit la que té un índex més elevat d’inserció sociolaboral i 

d’èxit. Així, pel que fa a la promesa electoral del regidor de descentralitzar Barcelona Activa 

en els districtes, el convida a conèixer Nou Barris Activa, un edifici emblemàtic de la ciutat 

que significa un salt qualitatiu, i que demostra que el canvi estructural s’ha fet.
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S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Trias, Ciurana, Martí i Blasi i les Sres. 

Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. Mejías i 

Barceló, del Sr. Collboni i de les Sres. Ballarín i Andrés, de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. 

Casas, i el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa.

Tot seguit, es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la part que 

estrictament fa referència a l’adopció dels acords precedents, per tal d’agilitar-ne la inscripció 

en el Registre Mercantil.

6. (EM 2019-04/10) Donar conformitat a l’acord adoptat pel Consell d’administració de 

Barcelona de Serveis Municipals, SA, exercint les competències de Junta General de la 

societat municipal Cementiris de Barcelona, SA, en la sessió de 27 de març de 2019, relatiu a 

l’aprovació de la modificació dels articles 1, 2, 3, 6, 27, 34, 36, 38 i 39 i la introducció d’un 

nou article 2 bis dels estatuts de Cementiris de Barcelona, SA, amb el redactat que consta a 

l’expedient administratiu, amb l’objecte d’adaptar-los a la Instrucció relativa a la 

descentralització funcional i als mitjans propis de l'Ajuntament de Barcelona, aprovada per la 

Comissió de Govern de 26 de juliol de 2018 i d’altres modificacions relatives a la durada de la 

societat, la composició, forma de deliberació i presa de decisions del seu Consell 

d’Administració i nomenament o cessament del Director General.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i 

Villagrasa, i també de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

Tot seguit, es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la part que 

estrictament fa referència a l’adopció dels acords precedents, per tal d’agilitar-ne la inscripció 

en el Registre Mercantil.

7. (EM 2019-04/11) Donar conformitat a l’acord adoptat pel Consell d’administració de 

Barcelona de Serveis Municipals, SA, exercint les competències de Junta General de la 

societat municipal Parc d’Atraccions Tibidabo, SA (PATSA), en la sessió de 27 de març de 

2019, relatiu a l’aprovació de la modificació dels articles 1 i 2 dels estatuts de Parc 

d’Atraccions Tibidabo, SA (PATSA), amb el redactat que consta en l’expedient administratiu, 

amb l’objecte d’adaptar-los a la Instrucció relativa a la descentralització funcional i als mitjans 

propis de l'Ajuntament de Barcelona, aprovada per la Comissió de Govern de 26 de juliol de 

2018.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i 

Villagrasa, i també de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

Tot seguit, es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la part que 

estrictament fa referència a l’adopció dels acords precedents, per tal d’agilitar-ne la inscripció 

en el Registre Mercantil.

8. (EM 2019-04/15) Substituir la representació de l’Ajuntament de Barcelona com a membre 

del Consell d’Administració de la societat amb participació minoritària municipal GL EVENTS 

CCIB, SL, per la societat municipal Barcelona de Serveis Municipals S.A. i, en conseqüència, 

proposar a la Junta d’accionistes de GL EVENTS CCIB SL el cessament de l’Ajuntament de 

Barcelona com a membre del Consell d’Administració de GL EVENTS CCIB SL, i el 
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nomenament de la Societat municipal Barcelona de Serveis Municipals S.A com a membre del 

Consell d’Administració de GL EVENTS CCIB SL. Facultar la Directora General de Barcelona de 

Serveis Municipals, SA per a què pugui efectuar tots els tràmits adients per a la plena 

efectivitat d’aquest acord.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. 

Mejías i Barceló, dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa, i també de les Sres. Rovira i 

Reguant i del Sr. Casas.

9. (DP-2018-27160) Declarar, a l’empara de l’article 20 del Reglament del Patrimoni dels Ens 

Locals, desafectada del domini públic la finca de propietat municipal situada en el carrer 

Aiguablava núm. 121-127, grafiada en el plànol annex; adscriure al Patrimoni Municipal 

d’Urbanisme la finca desafectada; constituir respecte l’esmentada finca un dret real de 

superfície a favor de la Generalitat de Catalunya, per un termini de setanta-cinc anys i amb 

caràcter gratuït, per a destinar-la a la ubicació i gestió de l’Institut Tecnològic de Barcelona 

(iTec) per tal de cobrir les necessitats en educació post-obligatòria en relació a la formació 

orientada a les noves tecnologies; sotmetre l'expedient a informació pública durant un termini 

de trenta dies i, si no s'hi formulen reclamacions o al·legacions, tenir per aprovat 

definitivament el present acord; formalitzar el dret de superfície d'acord amb les condicions 

del document annex, que s'aprova; inscriure’l en el Registre de la Propietat; i facultar

l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions encaminades a concretar, clarificar i 

executar el present acord.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

10. (DP-2018-27219) Declarar, a l'empara de l'article 20 del Decret 336/1988, de 17 

d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament del Patrimoni dels Ens Locals, desafectada del 

domini públic la finca resultant FR3 del Projecte de Reparcel·lació del Pla Especial Urbanístic i 

de Millora Urbana de definició i concreció dels paràmetres edificatoris dels sòls d’equipament 

situats a l’illa delimitada pels carrers Sancho d’Àvila, Zamora, Almogàvers i Joan d’Àustria, 

districte d’activitats 22 Barcelona, de propietat municipal, grafiada al plànol annex; adscriure

al Patrimoni Municipal d’Urbanisme la finca desafectada; constituir respecte l’esmentada finca 

un dret real de superfície a favor de la Generalitat de Catalunya, per un termini de setanta-

cinc anys i amb caràcter gratuït, per a destinar-la a la ubicació i gestió d’una escola de nova 

construcció de dues línies d’educació infantil i primària anomenada “Auditori”; sotmetre

l'expedient a informació pública durant un termini de trenta dies i, si no s'hi formulen 

reclamacions o al·legacions, tenir per aprovat definitivament el present acord; formalitzar el 

dret de superfície d'acord amb les condicions del document annex, que s'aprova; inscriure’l

en el Registre de la Propietat; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 

encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

Malgrat que no estaven previstes intervencions en aquest punt, la Sra. Ballarín al·lega que els 

ha arribat una modificació de darrera hora, i demana si els en poden donar explicació.

La Sra. Ortiz assenyala que es tracta d’un error en la tramitació de l’expedient, i ahir mateix 

el Consorci d’Educació els va avisar, com també ho va fer el grup de la CUP, que en el text no 

havia de constar Auditori sinó Flor de Maig, que és l’acord a què s’havia arribat. Precisa, 

doncs que se suprimeix “Auditori”.
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La Sra. Ballarín replica que això no són maneres, ja que ha desaparegut una al·lusió concreta 

a l’escola Auditori, de manera que ara no saben per a què servirà la cessió dels terrenys.

La Sra. alcaldessa indica que no es tracta de votar la denominació d’una escola, sinó una 

desafectació de domini públic d’una finca resultant per poder-hi fer una escola, que és un 

equipament bàsic i imprescindible per a la ciutat.

Pel que fa a la nomenclatura, entén que es pot discutir en un altre àmbit i moment perquè no 

és competència del Plenari, ni el que es vota en aquest punt, i tan sols es tractava d’una 

referència accessòria.

La Sra. Ballarín insisteix que l’escola existeix, i entén que el fet que no s’esmenti en aquest 

punt significa que la beneficiaria de la desafectació no serà aquesta escola.

Reitera que no estan d’acord amb les formes, i considera que va quedar molt clar per a qui 

era l’espai, que era l’escola existent.

Finalment, expressa que faran una abstenció.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció del Sr. Collboni i de les Sres. Ballarín i Andrés, 

i també de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas, amb el nou redactat següent:

(DP-2018-27219) Declarar, a l'empara de l'article 20 del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, 

pel qual s’aprova el Reglament del Patrimoni dels Ens Locals, desafectada del domini públic la 

finca resultant FR3 del Projecte de Reparcel·lació del Pla Especial Urbanístic i de Millora 

Urbana de definició i concreció dels paràmetres edificatoris dels sòls d’equipament situats a 

l’illa delimitada pels carrers Sancho d’Àvila, Zamora, Almogàvers i Joan d’Àustria, districte 

d’activitats 22 Barcelona, de propietat municipal, grafiada al plànol annex; adscriure al 

Patrimoni Municipal d’Urbanisme la finca desafectada; constituir respecte l’esmentada finca 

un dret real de superfície a favor de la Generalitat de Catalunya, per un termini de setanta-

cinc anys i amb caràcter gratuït, per a destinar-la a la ubicació i gestió d’una escola de nova 

construcció de dues línies d’educació infantil i primària; sotmetre l'expedient a informació 

pública durant un termini de trenta dies i, si no s'hi formulen reclamacions o al·legacions, 

tenir per aprovat definitivament el present acord; formalitzar el dret de superfície d'acord 

amb les condicions del document annex, que s'aprova; inscriure’l en el Registre de la 

Propietat; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions encaminades a 

concretar, clarificar i executar el present acord.

11. (DP-2018-27327) Desestimar íntegrament les al·legacions formulades el 31 de gener de 

2019 pel Consorci del Museu d’Art Contemporani de Barcelona (MACBA) per les raons 

exposades als informes de la Direcció de Serveis Jurídics del Districte de Ciutat Vella i de la 

Direcció de Patrimoni, que s’adjunten a la present als efectes de motivació. Extingir la 

concessió de l’ús privatiu de domini públic municipal de la finca situada al carrer de 

Montalegre núm. 4, atorgada per acord del Plenari del Consell Municipal de data 28 de juny 

de 2013 a favor del Consorci del Museu d’Art Contemporani de Barcelona (MACBA) per a la 

instal·lació d’un nou equipament destinat a l’ampliació del Museu, en aplicació del que preveu 

la clàusula 9 apartat b) del plec regulador de la concessió, i recuperar immediatament la 

possessió de la finca, d’acord amb el que preveu l’art. 71 i 147.1 del decret 336/86, de 17 

14 de juny del 2019 CSV: 9109-e560-99c4-3c56



GASETA MUNICIPAL

15
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

d’octubre, pel que s’aprova el reglament de patrimoni de les entitats locals i facultar l'Alcaldia 

per a la realització de totes les actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el 

present acord.

La Sra. Pin explica que porten aquest punt al Plenari per diferents motius, el principal dels 

quals és que el 22 de febrer, en sessió plenària, es va aprovar una iniciativa ciutadana, que 

havia recollit més de sis mil cinc-centes signatures, per demanar l’inici dels tràmits. Constata 

que ha estat la plataforma de veïns i veïnes i de treballadors del CAP que ha demanat debatre 

en el ple municipal.

Indica que un segon motiu és que, malgrat que havien dit que seguirien els requisits del 

CatSalut, això no havia de ser un xec en blanc, i una vegada valorada l’opció del “Cub”, 

constaten que té grans inconvenients i no és una bona solució perquè suposa una gran 

pèrdua d’espai públic i una afectació dels veïns del costat, igualment, planteja problemes de 

mobilitat i accessibilitat de les ambulàncies; i, sobretot, el fet que el MACBA té alternatives 

per a la seva ampliació.

Afegeix que s’ha de respondre la petició de debat dels veïns; però confirma que estan 

disposats a retirar el punt sempre que es passi de l’actual compromís verbal entre la 

Generalitat i la Diputació, i es volen assegurar que abans que acabi el mandat es produirà la 

cessió dels terrenys per part de la Diputació que permetrà que, després de tretze anys, el 

Raval tingui un CAP en condicions.

Per tant, confirma que volen saber si el compromís és possible, i la possibilitat de debatre’l a 

fi de tenir una visió global urbana i de barri, considerant que la Misericòrdia és la millor opció, 

ja que el MACBA té altres alternatives, mentre que el “Cub” significa una gran afectació per al 

veïnat i pèrdua d’espai públic.

El Sr. Trias diu que és una vergonya que el govern municipal torni a portar al ple aquesta 

qüestió, i que ho faci sense haver pres decisions. Remarca, en aquest sentit, que hi ha un 

principi bàsic que és el de governar, no pas crear conflictes, i retreu que sigui això 

precisament el que pretenen amb aquest assumpte.

Assenyala que en una situació en què ja hi ha un acord entre el CatSalut, el MACBA i la 

Diputació és ridícul que es continuï amb aquesta història.

Retreu al govern, a més, que els hagi estat enganyant explicant-los que el CAP a la capella de 

Misericòrdia era la millor opció, mentre que ara resulta que és insuficient. Tanmateix, la 

solució al “Cub” proporciona entre dotze i catorze consultes més, i el CatSalut confirma que el 

funcionament és millor.

Entén, doncs, que continuar amb els plantejaments del govern fent planar el dubte sobre allò 

que faran les administracions no significa altra cosa que perdre temps. I assegura que la 

resta d’administracions són serioses i compleixen les seves obligacions, cosa que no es pot dir 

d’aquest ajuntament actualment.

La Sra. Barceló titlla d’irresponsabilitat política que el govern continuï ancorat en el conflicte, 

tot i que sembla que li agrada el conflicte i el busqui.
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Indica que el seu grup ha parlat amb l’arquitecte del CatSalut de la ubicació del CAP al “Cub”, 

i insisteix a preguntar per quin motiu el govern continua enfrontant salut i cultura i 

enganyant.

Diu que tot aquest assumpte va començar amb una premissa falsa, ja que el govern va oferir 

un espai al CAP, la capella de la Misericòrdia, que estava atorgat al MACBA, i a partir d’això 

va començar el conflicte. Reclama, per tant, que es retiri de l’ordre del dia aquest punt, i que 

deixin de pressionar el MACBA i d’enganyar els professionals de la salut.

Reconeix que els professionals del CAP del Raval tenen una bona reivindicació.

La Sra. alcaldessa intervé per demanar silenci al públic assistent i que respecti les 

intervencions.

La Sra. Barceló continua el seu parlament i afirma que la demanda dels professionals i els 

usuaris del CAP Raval és justa, i remarca que d’ençà del 2006 reivindiquen un espai adequat 

per a l’equipament. Assenyala, però, que això no implica que la manca de responsabilitat de 

les administracions públiques hagi de suposar una pressió contínua al MACBA.

Insisteix, doncs, que existeix un acord, el de l’edifici “Cub”, que implica que el nou CAP 

disposaria de deu consultoris més, el MACBA no perdria la capella de la Misericòrdia, i el 

CCCB guanya l’espai de l’actual equipament sanitari.

Atesa aquesta solució, demana responsabilitat política, ja que el que fa el govern municipal és 

d’una irresponsabilitat absoluta i inadmissible.

La Sra. alcaldessa intervé novament per demanar al públic que respecti els torns de paraula 

dels regidors i de les regidores del consistori, i fa avinent que, en acabar, podran sortir i fer 

les declaracions que considerin oportunes als mitjans de comunicació.

El Sr. Coronas diu que estan estorats per la intervenció de la regidora Pin, però també amb 

l‘actitud de la Sra. Colau, que és la màxima responsable d’aquest ajuntament.

Afirma que els ha deixat perplexos que la Sra. Pin els reclami compromís a canvi de retirar 

aquest punt, i li recorda que el compromís l’han d’assumir ella i l’alcaldessa, perquè la feina 

està feta; així, Patrimoni ha fet la valoració del CAP Raval Nord i de la peça del “Cub” i hi ha 

una diferència de valor significativa i que s’haurà de pagar en efectiu; confirma que les 

administracions estan d’acord, el document preparat, i tothom disposat a signar-lo si hi ha el 

compromís del govern municipal de fer la modificació de planejament per fer-ho realitat, i el 

CatSalut ja ha dit que el CAP Raval Nord en la nova ubicació proposada li sembla una opció 

millor, ja que permetrà fer un edifici exprés per a l’equipament sanitari, amb deu consultes 

més de les previstes.

Reclama al govern que governi, però el mandat està acabant i no ho fa; la Sra. Pin ha decidit 

deixar l’activitat institucional el proper mandat, però li demana que mentre estigui en el 

govern municipal exerceixi les seves responsabilitats institucionals.
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Constata que només hi ha un obstacle perquè el CAP Raval Nord esdevingui realitat, i és el 

govern municipal de l’ajuntament de Barcelona. I els demana que deixin de fer de músics del 

Titànic mentre el vaixell s’enfonsa.

La Sra. Ballarín manifesta que els resulta del tot incomprensible que avui hagin de tornar a 

votar sobre aquest assumpte, que han tractat reiteradament en comissions, en el Plenari i 

àmbits diversos, i per al qual semblava que havien trobat un punt d’acord, que s’ha traduït en 

què el CatSalut ha trobat una ubicació millor per al CAP Raval Nord, que passa de 2.500 a 

3.000 metres quadrats. I remarca el compromís formal de les administracions que l’espai serà 

cedit.

Això no obstant, l’actitud del govern municipal és continuar alimentant el conflicte perquè 

sembla que s’hi senten més còmodes; així, avui tornen a portar aquest punt per perpetuar-se 

en la dinàmica del conflicte i de la mentida, perquè assegura que estan enganyant els veïns, 

ja que amb aquest punt no s’aprova el nou CAP, sinó rescindint de cara al futur el contracte 

amb el MACBA, que és un compromís que havien assumit prèviament.

Diu que considera realment incomprensible que el govern persisteixi en la dinàmica 

d’enfrontament.

El Sr. Fernández Díaz observa que, fins ara, el govern cercava el conflicte quan hi havia 

manca de solucions, però aquest que els ocupa no és el cas, i diu que té la sensació que el fet 

que tornin a presentar l’assumpte al Plenari és per convertir-lo en un primer míting electoral.

Entén que el govern ja no en té prou amb la manipulació, el soroll i la bronca; però constata 

que tenen un document del CatSalut, i un acord en ferm per part de la Generalitat i la 

Diputació, que si bé és cert que arriba tard, finalment s’ha assolit després d’anys de 

reivindicacions veïnals i dels professionals de la salut.

Qüestiona, per tant, la raó de presentar novament aquest dictamen, de buscar altra vegada 

la controvèrsia. Insisteix que tenen una proposta en ferm, i el que ara cal és exigir al govern 

de la Generalitat compromisos financers a fi que l’execució del CAP no s’endarrereixi i, 

òbviament, ratificar que les propostes de metres quadrats siguin una realitat.

Valora que, altrament, tornar a obrir aquest debat a sis dies de començar la campanya per a 

les municipals delata que es tracta d’un míting de campanya, com ja ha dit.

La Sra. Reguant replica que el conflicte l’han generat els qui, sistemàticament, s’han dedicat a 

preservar uns privilegis en comptes d’escoltar els veïns i les veïnes.

Constata que fa mesos que parlen d’aquest assumpte, i tothom ha remarcat el dret a la salut; 

tanmateix, després, quan avaluen les conseqüències del que està passant i la proposta que 

defensa la majoria de grups d’aquesta cambra, tothom s’oblida d’aquest dret a la salut, en els 

impactes que té la supressió d’espai públic i de l’escassa zona verda que hi ha al Raval; 

insisteix que ningú no pensa en els veïns del carrer Joaquim Costa i les afectacions que tindrà 

l’edifici “Cub”. Afegeix que no es pensa que la necessitat d’ampliar voreres i espais per a 

l’accés de les ambulàncies provocarà afectacions en el veïnat.
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Afirma que només els preocupa preservar la capella de la Misericòrdia per al MACBA, i 

adverteix que s’haurien de plantejar a qui estan donant resposta; si és que volen preservar el 

dret a la salut amb totes les conseqüències, que té a veure amb el dret a la cultura, però 

també amb l’espai verd i públic, i la mobilitat de la gent del barri; o, altrament, volen que el 

MACBA preservi una capella per fer-hi unes obres d’ampliació no se sap quan, mentre disposa 

d’altres espais a la plaça que utilitza per a festes privades, cobrant.

El Sr. Ardanuy considera que la ubicació de l’edifici del nou CAP ha d’estar vinculat al que 

ocupa actualment, ampliant-lo i millorant-lo. Reconeix, però, que hi ha una proposta de nova 

ubicació que resulta adequada, i sobre la qual ha de decidir l’administració que hi ha d’invertir 

i que coneix les necessitats reals de la infraestructura. Per tant, insta les administracions a fer 

el CAP al més aviat possible.

Diu que s’hauria estimat més que en aquest ple s’hagués debatut què es farà amb l’edifici 

Sert, que ocupa el CAP actualment, i anuncia que votarà en contra d’aquesta proposició.

El Sr. Puigcorbé afirma que és hora de prendre una decisió, que si no pot ser salomònica, 

almenys que tingui la fermesa amb què Alexandre va tallar el nus gordià. Alerta que els veïns 

i les veïnes necessiten un CAP nou amb urgència, i que tant aquest equipament com el 

MACBA volen l’espai de la capella de la Misericòrdia, actualment cedida al museu que, 

finalment, ha trobat els recursos per a la seva ampliació.

Finalment, després de buscar altres espais, el CatSalut dóna el vistiplau per al nou 

equipament sanitari en la capella i en l’anomenat “Cub”, però que no són intercanviables per 

al MACBA per qüestió d’alçada, però sí que són intercanviables per al CAP, ja que fins i tot per 

espai hi ha un lleuger avantatge a favor del “Cub”, si se soluciona el problema de l’accés de 

les ambulàncies, que es pot fer pel carrer de Ferlandina o a través del pàrquing de la plaça.

Remarca que un cop pronunciat el CatSalut pertoca a l’Ajuntament decidir l’emplaçament, i la 

millor solució sembla que és ubicar el CAP al “Cub”, però amb això el barri perd un dels 

escassos espais verds de què disposa.

Conclou, per tant, que la solució definitiva ha de comportar el compromís viable de 

compensar el veïnat amb la planificació de nous espais verds dins del barri. I subratlla que la 

pregunta és si és possible aquest compromís.

La Sra. Pin justifica el fet de portar aquest punt a l’odre del dia de la sessió perquè, ara com 

ara, no tenen res segur per part de la Diputació i, de fet, el regidor Coronas ha donat avui 

més informació que no pas la que han obtingut en les converses amb el grup Demòcrata.

I afegeix que ho porten perquè els veïns els ho han demanat després que s’aprovés una 

iniciativa ciutadana i, també, perquè com a ajuntament consideren que la proposada no és la 

millor opció per al Raval. Així doncs, diu que no neguen que pot ser viable, però no la millor 

solució.

Apunta que l’OMS estableix que a les ciutats hi hauria d’haver quinze metres per habitant, i 

que Barcelona en té de mitjana set i el Raval tres; en aquest sentit, diu que estan convençuts 

que el “Cub” suposarà nombrosos problemes en la seva construcció.
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Entén, doncs, que el govern ha deixat ben clara la seva posició respecte a què és més idònia 

la ubicació del nou CAP a la capella de la Misericòrdia i l’ampliació del MACBA en el pàrquing; 

però es referma en la importància que té que el Raval disposi d’un CAP nou i, en 

conseqüència, diu que no posaran cap trava a que es faci en la ubicació que tingui major 

consens polític. Tanmateix, sospita que d’aquí a uns mesos es trobaran novament per tractar 

aquest assumpte per les dificultats que implica el desenvolupament del “Cub”.

Per acabar, replica l’afirmació que ha fet el Sr. Trias que el govern porta aquest punt a la 

sessió amb l’objectiu de generar conflicte, i considera que sovint obliden que la ciutat s’ha 

construït damunt de molts conflictes i necessitats invisibilitzades, tal com han fet els governs 

de CiU i del PSC, i que en aquest cas ha portat a una situació que fa tretze anys que dura.

Lamenta haver arribat fins a aquesta situació de conflicte, però precisa que no ha estat per 

voluntat pròpia, sinó perquè hi ha molts sectors de la ciutat que durant anys han invisibilitzat 

les necessitats reals del barri del Raval.

Finalment, diu que retiren el punt perquè, d’aquí a uns mesos, quan es constati que el “Cub” 

és inviable, els grups municipals puguin votar a favor d’aquest punt.

El Sr. Trias agraeix la retirada d’aquest punt, cosa de què estaven convençuts. Per tant, 

insisteix que allò que busca el govern és el conflicte, altrament no s’entén que s’entestin a 

portar aquest punt al Plenari. Constata que el govern viu del conflicte i de provocar pica-

baralles entres els grups. Alerta que fer això en un assumpte com la sanitat és un error greu i 

un disbarat, i corrobora que en aquest àmbit mai no s’ha anat per la via del conflicte, i posa 

com a exemple el problema de la droga a les darreries del segle XX.

Insta que, una vegada retirat aquest punt, facin el millor per al barri, per la sanitat i, si pot 

ser, per al MACBA i per la Diputació; i subratlla que això exigeix diàleg, i confia que el proper 

govern de la ciutat sigui capaç de fer-ho.

Acusa el govern de no haver parlat durant quatre anys, i de tancar-se en ell mateix perquè no 

té interès a buscar solucions consensuades, i que confirma el fet que amb ell no s’ha posat en 

contacte ningú del govern per parlar sobre aquest assumpte, especialment tenint en compte 

que ha estat Conseller de Sanitat.

Conclou que tot plegat és lamentable i resultat d’una pèssima gestió.

Novament, la Sra. alcaldessa reclama respecte per als intervinents als veïns i veïnes del Raval 

que assisteixen com a públic.

La Sra. Barceló retreu la conducta electoralista que palesa la retirada d’aquest punt, i que 

allunya el govern de la serva veritable funció, que és en aquest cas la de buscar solucions 

reals i factibles.

Repeteix que la intenció del govern no és altra que la de crear conflictes, mentre que 

assegura que tots els grups municipals han parlat per mirar de trobar una solució, convençuts 

que el Raval no pot continuar tenint un CAP com el que té, i que d’ençà del 2006 que busca 

un emplaçament i la seva reivindicació és adient. Tanmateix, diu que això no implica el que 

ha fet la regidora Pin, que és enfrontar la cultura amb la salut, i pressionar el MACBA.
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Reclama a la Sra. Pin que rectifiqui i, a més, responsabilitat política i que no pressioni més ni 

al MACBA ni als grups municipals. I assegura que el seu no està pas en contra d’un nou CAP 

al Raval, que entenen que no pot enfrontar-se amb la sanitat.

El Sr. Coronas agraeix la retirada d’aquest punt, de la mateixa manera que haurien agraït al 

govern que hagués fet la feina abans de portar aquest debat al ple, i que ja van fer fa un 

mes. Recorda que en aquell moment el seu grup es va comprometre, si no hi havia cap altra 

alternativa viable, a no esperar més per tirar endavant el nou CAP i, si calia, a aprovar la 

rescissió del conveni.

Lamenta, doncs, que no hagin fet res durant aquest mes, que hagin restat de braços plegats i 

tan sols hagin atès la trucada del Departament de Salut, considerant viable la seva proposta 

i, fins i tot, millor a la de la capella de la Misericòrdia.

En aquest moment, i atesos els murmuris de desaprovació provinents de la tribuna de públic, 

el Sr. Coronas s’hi adreça per fer avinent que ha respectat als veïns i veïnes i el seu 

posicionament, i demana el mateix respecte per als grups, que també representen la 

ciutadania.

Per tant, insisteix a demanar a l’alcaldessa i a la Sra. Pin el seu compromís, i els recorda que 

el document és a punt per a les signatures dels convenis respectius, i diu que no cal esperar a 

final del mandat per formalitzar-ho. Igualment, es ratifica en què allò que vol el seu grup és 

que hi hagi el CAP Raval Nord al més aviat possible, com també ho vol el Departament de 

Salut.

La Sra. Ballarín qüestiona quin interès té continuar amb aquest punt que saben d’avançada 

que serà votat en contra.

Assegura que la voluntat del seu grup sempre ha estat trobar una bona solució per al CAP i 

també per a l’ampliació del MACBA, en benefici del dret a la cultura i a la salut, i entenen que 

això és defensar l’interès general de la ciutat.

Confirma que ara hi ha una possible solució a l’abast, compromisos concrets per part d’altres 

administracions, i només falta que el govern municipal s’hi assegui per assolir acords que 

facin possible una solució que el CatSalut ha dit que era la millor atès que permet disposar de 

cinc-cents metres quadrats més i millor funcionalitat, alhora que hauria de permetre que 

l’ampliació del MACBA es dugui a terme on estava previst.

Insisteix a demanar que es retiri aquest punt, conscients com són que existeix aquesta 

solució.

El Sr. Fernández Díaz constata que aquest debat finalitza com ja apuntava, amb la retirada 

del dictamen, cosa que confirma que l’únic que avui pretenia el govern municipal era 

gesticular i promoure el conflicte, una actitud que s’ha reiterat durant el mandat. Posa de 

manifest que, pràcticament, avui s’ha reproduït el mateix debat i les mateixes reflexions que 

en el ple en què recentment es va tractar aquesta qüestió, tret que aquesta vegada ja hi ha 

damunt la taula el compromís del CatSalut pel que fa a l’emplaçament i característiques del 

nou equipament sanitari.
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Així doncs, remarca que és moment de concretar la resposta a la solució apuntada pel 

CatSalut, sense haver d’esperar un nou govern municipal i al constitució del consistori i a la 

celebració del primer ple ordinari del mandat.

Avisa que cal avançar en l’acord institucional, que el nou CAP fa més d’una dècada que es 

reivindicat pels veïns, i tot apunta que la proposta que hi ha damunt la taula és viable.

La Sra. Reguant observa que aquest darrer ple del mandat palesa que, en el fons, hi ha qui 

novament s’entesta a blindar el model de ciutat que s’ha construït d’esquena als veïns i 

veïnes del Raval i que, definitivament es decideix continuar fent el de sempre i gentrificant el 

barri i, per tant, expulsant el veïnat directament o indirecta.

Denuncia que no garantir els drets del veïnat de la millor manera possible és abocar-lo a 

l’expulsió del barri.

Remarca que en aquest cas no es tracta d’una discussió sobre edificis, sinó de valorar com es 

mantenen els drets i milloren la vida de les persones que viuen al Raval. Fa notar que, 

altrament, posant el CAP al “Cub” s’elimina espai públic, espai verd i es dificulta la vida dels 

veïns i veïnes del carrer Joaquim Costa; altrament, sí que millora la vida del MACBA.

Lamenta que avui, novament, hi tornin a sortir perdent els veïns i les veïnes del Raval, tot i

que hi han guanyat organitzant-se.

La Sra. Pin reitera que no posaran cap trava si finalment es fa l’opció d’ubicar el CAP al “Cub”, 

tot i que discrepa que les coses estiguin tan avançades com diu el regidor Coronas, ja que ara 

com ara no tenen constància de res en ferm.

Lamenta que els retreguin el conflicte, però confirma que si després de tretze anys es fa un 

nou CAP al Raval Nord és perquè aquest govern l’ha situat com una prioritat; i critica que els 

altres governs que els han precedit, especialment el de l’alcalde Trias, no haguessin mogut 

fitxa en aquest sentit.

Insisteix que el govern municipal considera que és millor la ubicació del CAP a la capella de la 

Misericòrdia, no només per la funcionalitat de l’edifici sinó també perquè és la preferència del 

barri.

La Sra. alcaldessa confirma que el punt queda retirat.

En acabar, els veïns i veïnes del Raval presents en el ple criden proclames, i la Sra. 

alcaldessa, que els diu que entén que es tracta d’un assumpte molt sensible, els reclama 

silenci i poder continuar normalment la sessió.

Això no obstant, fa una breu reflexió als grups municipals i és que, tot i que sempre demana 

a les persones del públic que respectin la sessió, també és cert que si hi ha grups que acusen 

d’utilitzar els veïns i les veïnes, com si no tinguessin criteri propi ni argument, també estan 

provocant situacions d’aquesta mena.

Així doncs, demana respecte a totes les parts. I obre un nou torn de paraula.
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El Sr. Trias retreu a l’alcaldessa aquesta darrera intervenció, i diu que no és admissible 

perquè la presidenta del Plenari no pot prendre part, ha de mantenir-se neutral i tenir clar 

quin paper ha de tenir una alcaldessa.

Fa notar que l’alcaldessa ha permès al públic que cridi i protesti, i diu que no hi té res a dir, 

però el que és inadmissible és que acusi els grups de provocar, sobretot quan sap 

perfectament que el que acaba de succeir és el resultat d’una actuació del govern, meditada 

per crear aquest problema i aquest conflicte, que és d’allò que viu.

La Sra. Mejías recorda a l’alcaldessa que és la moderadora del debat i, com a tal, no pot 

prendre partit com acaba de fer; i encara menys pot criticar les opinions dels grups 

municipals.

Acusa el govern d’haver confegit una operació electoral per recuperar la pèrdua de vots 

conseqüència de la seva mala gestió a Ciutat Vella.

El Sr. Coronas diu que de l’alcaldessa i del govern esperen solucions i no pas atiar el conflicte; 

assegura que el seu grup respecta absolutament l’opinió dels veïns i veïnes del Raval, i 

treballa per trobar la millor solució, malgrat que no sempre sigui entesa per tothom.

Repeteix que, havent-hi l’oportunitat de bastir un acord tan ampli com hi ha, els sorprèn que 

encara continuïn enquistats en un conflicte que no té cap sentit.

El Sr. Collboni subscriu la línia en què s’han expressat els portaveus dels grups, i considera 

molt desafortunada la intervenció de l’alcaldessa amonestant els grups municipals per les 

seves intervencions.

Reconeix que la ciutadania té tot el dret a venir a expressar-se i a protestar, de voler 

aprofitar el moment. Adverteix, però, que la feina dels membres del consistori és molt 

delicada, i han hagut de sentir ara mateix en el Plenari “MACBA fora del Raval” arran de la 

mala gestió del conflicte generat. Considera, però, que tots els grups municipals han fet un 

esforç per trobar una solució, que ha arribat tard i malament, cosa que, segurament, també 

és responsabilitat del govern de la Generalitat; però retreu al govern de la ciutat que no hagi 

volgut acabar amb el conflicte, sinó que, altrament, l’ha continuat alimentant per interessos 

electorals.

El Sr. Fernández Díaz diu que durant aquest debat ha intentat traslladar la consideració a 

aquesta cambra que el debat del MACBA s’havia convertit en el primer míting electoral de 

Barcelona en Comú, cosa que, lamentablement, acaba de ratificar l’alcaldessa amb la seva 

darrera intervenció. Així, li retreu que lluny d’actuar com a tal ha tornat a ser l’activista de la 

pancarta i de la bronca, que es troba particularment còmoda en l’engany, el conflicte i la 

controvèrsia. I remarca que en aquest cas ho ha fet per amagar la seva incapacitat per 

governar.

Considera greu la intervenció que s’acaba de produir, que de ben segur té el mateix to 

d’aquell “Turistes go home” i que ara és “MACBA fora del Raval”, és a dir, la confrontació en 

què Barcelona en Comú sempre ha fonamentat les seves tesis polítiques.

La Sra. Reguant lamenta aquest espectacle, que qualifica de vergonyós.
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El Sr. Ardanuy creu que cada grup municipal s’ha d’expressar com consideri oportú 

políticament parlant; i demana que la presidència del Plenari exerceixi com a tal.

La Sra. alcaldessa replica que no ha pretès qüestionar la intervenció de cap grup municipal, i 

remarca que al llarg d’aquest debat ha defensat els torns de paraula de tots ells i ha cridat 

l’atenció al públic assistent en nombroses ocasions.

Tanmateix, afirma que com a presidenta del Plenari ha de vetllar pel respecte a tothom, 

també per la ciutadania i el públic assistent; així, quan hi ha intervencions que qüestionen els 

arguments dels veïns presents es genera un conflicte evident.

Es retira el dictamen en debat.

12. (MO 241/19) Resoldre les al·legacions formulades durant el període d’exposició pública de 

la modificació de l’Ordenança municipal de les activitats i dels establiments de concurrència 

pública, aprovada inicialment per la Comissió d’Economia i Hisenda, celebrada el dia 12 de 

febrer de 2019, pels motius exposats a l’informe de l’Institut de Cultura que consta a 

l’expedient; aprovar definitivament la modificació de l’Ordenança municipal de les activitats i 

dels establiments de concurrència pública; publicar-la al Butlletí Oficial de la Província de 

Barcelona, a la Gaseta Municipal i al web municipal.

El Sr. Colom, en primer lloc, saluda les persones que representen el món de la música i que 

avui els acompanyen.

Indica que porten a aprovació definitiva del Plenari la modificació de l’ordenança d’activitats i 

d’establiments de concurrència pública a fi d’incorporar-hi la categoria d’espais de cultura 

viva. Precisa que es tracta d’espais de petit format i de proximitat, amb programació estable 

de música en directe, i també d’arts escèniques, art contemporani i cultura popular.

Destaca que aquesta proposta d’aprovació suposa un moment històric per als espais culturals 

independents de Barcelona, que era una assignatura pendent i que compta amb el suport del 

sector cultural, de les entitats veïnals representades per la FAVB, i entén que, també, dels 

grups municipals i dels regidors no adscrits.

Indica que la modificació ha estat impulsada per l’Àrea de Cultura d’aquest ajuntament, però 

també treballada amb les àrees de Comerç, d’Ecologia Urbana, de llicències, Districtes o 

Bombers, entre més.

Així doncs, assenyala que la part que mancava en l’àmbit de la programació perquè Barcelona 

es projectés com una veritable ciutat musical requereix una autèntica promoció i potenciació 

de la música en viu, i que avui porten a aprovació.

El Sr. Ciurana també agraeix a tots els representants del sector la seva presència en aquesta 

sessió; igualment, expressa la felicitació col·lectiva per la modificació d’aquesta ordenança.

Aprofita per posar en relleu, però, que avui acaben de tenir un clar exemple del que significa 

que no existeixi un regidor o regidora de Cultura en aquest ajuntament, i constata que la 

cultura ha estat poc present en els debats duts a terme en aquesta cambra, en part perquè el 

govern no té representant de l’àmbit.
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Confia, doncs, en què aquesta ordenança afavoreixi la qualitat de l’experiència musical, tant 

pel que fa als professionals com del públic; i que alhora sigui un bressol d’oportunitats per a 

creadors i intèrprets. Per tant, està convençut que en un ecosistema musical com el de 

Barcelona és molt positiu disposar d’una xarxa de petits locals on s’hi pugui fer música o 

altres expressions artístiques.

Conclou que correspon a l’administració que vindrà vetllar pel bon ús d’aquesta normativa a fi 

d’evitar conflictes en els veïnats.

La Sra. Barceló també saluda les persones del sector que els acompanyen avui.

Afirma que el seu grup considera que educació i cultura són els veritables agents 

transformadors de la societat; i constata que els artistes i persones que es dediquen a l’àmbit 

cultural en moltes ocasions troben més dificultats que no pas facilitats per part de 

l’administració pública.

Indica que, en aquest sentit, el juliol de 2018 el seu grup va presentar una proposta a la 

comissió de Drets Socials, Cultura i Esport demanat aquesta normativa a fi que es pogués 

potenciar i facilitar la feina dels músics i d’altres artistes, també tenint present el dret al 

descans veïnal.

Celebra, doncs, que finalment s’hagi arribat a un acord per disposar d’aquesta nova 

ordenança i que confien que entri en vigor al més aviat possible.

La Sra. Sendra assenyala que amb la mateixa contundència que denuncien en alguns casos, 

com és el punt que han tractat just abans d’aquest, la covardia i el populisme, la manca de 

rigor i d’eficàcia, en aquest cas feliciten la iniciativa que es porta a aprovació.

Confirma que es tracta d’una demanda llargament reivindicada pel sector, que aporta un 

suport clar a la creació, distribució territorial de la cultura, espectacles de petit format.

Consideren que la cultura necessita més suport, i que els creadors més dignitat i oportunitats 

de feina i, per tant, reitera que feliciten aquesta iniciativa.

La Sra. Ballarín també dóna la benvinguda a la representació del sector, i diu que estan molt 

satisfets que s’aprovi avui una mesura molt demanada pel sector cultural i musical de la 

ciutat, que facilita la tasca dels locals exhibidors de música regularment, i alhora dóna 

seguretat als professionals del sector.

Reconeix que aquesta no és la solució definitiva per a una ciutat que vol promoure i gaudir de 

la creació musical amb la mateixa naturalitat amb què estima i protegeix els seus artistes, 

però sí que és un pas més en la bona direcció. Això no obstant, destaca que encara queda per 

resoldre la presència de la música al carrer, l’aplicació dels nous reglaments que gradualment 

configuren l’estatut de l’artista, així com explicar al conjunt de la ciutadania que una ciutat 

amb bona música és millor que una ciutat en silenci.

Afegeix que també els satisfà que aquesta mesura sigui fruit de la complicitat de tots els 

grups, que la fa una mostra fefaent del consens que necessita la cultura.
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El Sr. Villagrasa anuncia el vot favorable del seu grup al que consideren una manera de 

recuperar una tradició que Barcelona havia perdut, que l’havia fet una ciutat coneguda per la 

música en viu en locals, lamentablement desapareguts, com el London Bar. I afegeix que és 

una manera, també, de potenciar els empresaris que donen oportunitats a músics.

Avisa que, tanmateix, l’ordenança tindrà poc recorregut si aquest ajuntament no ajuda a la 

insonorització i adaptació dels locals a fi de no causar molèsties als veïnats.

La Sra. Rovira també avança el vot a favor, entenent que aquesta ordenança dóna resposta a 

una demanda de fa anys a la ciutat, i perquè aposta per un model cultural de proximitat, 

diversitat i arrelament al territori, i posa les condicions perquè així pugui ser.

Reconeix que no estan acostumats a iniciatives com aquesta per part de l’Ajuntament, que 

sovint en promou d’altres que van en detriment de la proximitat i de la cultura de base, que 

el seu grup valora com a imprescindible, i que la ciutat n’ha de ser garant.

Per tant, felicita la feina feta i que s’hagi pogut parlar amb tots els actors implicats, i que farà 

que puguin gaudir d’uns espais més vius que mai als barris.

Finalment, aprofita per denunciar que l’ordenança de civisme encara prohibeix massa 

activitats al carrer i de manera discrecional.

El Sr. Ardanuy expressa el seu vot favorable a l’ordenació de l’activitat en locals de pública 

concurrència a favor de la música en viu, i que es desenvolupi amb ple respecte a la 

convivència amb els veïnats.

El Sr. Puigcorbé felicita al comissionat de Cultura, Joan Subirats, i al tècnic Dani Granados per 

la resolució, a nivell bàsic, d’un dels problemes que patia la música en viu a Barcelona, i que 

impedia als creadors una amplificació raonable i ajut institucional estable a mitjà i llarg 

termini.

Fa avinent que després de la implantació de les grans plataformes de música on line, que 

poden distribuir instantàniament i global, sembla que el futur de la música en viu torna a ser 

als locals de petit format, on neixen i creixen els nous creadors; de la mateixa manera que 

sempre han estat exemplars les xarxes de caves de jazz que són arreu, responsables de 

l’arrelament i excel·lència d’aquest gènere.

El Sr. Colom agreix el suport dels grups i dels regidors no adscrits, i celebra que, 

conjuntament amb el sector i la ciutat, puguin fer un pas per posar-la entre les ciutats que 

promouen i faciliten la música en viu i la creació cultural.

La Sra. alcaldessa es felicita per l’aprovació per unanimitat d’una mesura important com 

aquesta, que posa fi a molts i molts anys de desafiar la legalitat per poder fer art i música. 

Alhora que aprofita per felicitar personalment Dani Granados, que va entomar el repte des del 

primer moment.

En acabar els torns de paraula, el públic assistent aplaudeix.

S’aprova per unanimitat el dictamen en debat.
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COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I SEGURETAT I 

PREVENCIÓ

13. (s/n) Ratificar el Decret de l'Alcaldia, de 17 d'abril de 2019, que designa la Comissió 

encarregada d'efectuar el sorteig entre els electors per al nomenament de les Presidències i 

Vocalies que hauran de constituir les Meses Electorals, formada per les persones següents:

Presidenta: Gerenta de Recursos o persona en qui delegui; Secretari: Secretari General de 

l'Ajuntament, o persona en qui delegui; i Vocals: Cap de Departament de Població o persona 

en qui delegui i un Tècnic del Departament de Població o persona en qui delegui; i fixa el dia 

27 d’abril a les 8.30 hores a la Sala Lluís Companys d’aquest Ajuntament (Edifici Novíssim, 1ª 

Planta), per a la celebració de l'esmentat sorteig.

S’aprova per unanimitat el dictamen precedent.

14. (2019/239) Atorgar la Medalla d’Honor de Barcelona 2019 a les ciutadanes, ciutadans i 

entitats que proposa el Plenari del Consell Municipal i els respectius Consells de Districte, 

segons document annex, com a mereixedors d’aquest guardó per la seva contribució al 

foment de la participació i al desenvolupament dels valors cívics a la nostra ciutat.

El Sr. Pisarello assenyala que avui aproven la concessió de les darreres Medalles d’Honor de 

Barcelona del mandat, enguany es distingeixen set dones, sis homes i dotze entitats, entre

les quals el Grup de Dones de la Teixonera, a proposta del Plenari i dels Districtes.

Destaca que durant el mandat s’ha produït el canvi important que, per primera vegada, les 

dones són majoria entre les persones guardonades, fet que correig una infrarepresentació en 

el palmarès d’aquestes distincions.

Observa que disposen de molt poc temps per esmentar totes les persones i entitats a qui 

s’atorga enguany aquesta medalla, però cita l’actiu Sílvia Munt, l’activista en defensa de la 

memòria Carles Vallejo, les activistes veïnals Virgínia Cierco, Leonor Valero o Montserrat Milà; 

entitats com el Centre Moral de Gràcia o els Castellers del Poble-sec.

Assegura que és molt difícil glossar tothom en només dos minuts, però vol tenir un record 

especial per les persones que reben aquest guardó a títol pòstum com Joaquim Calvo, 

l’activista veïnal de Sagrada Família Joan Balañach i Moncho, gitano de Gràcia i rei del bolero.

Constata que totes les persones premiades han contribuït a construir la Barcelona alegre, 

festiva, rebel, crítica, mobilitzada i esperançada que estimen i de què s’enorgulleixen.

El Sr. Martí confirma que un any més atorguen les Medalles d’Honor de la ciutat a persones i 

entitats que han acreditat mèrits suficients per rebre un dels reconeixements més importants 

que atorga Barcelona.

Assenyala que els pertoca felicitar totes les persones i entitats guardonades, i agrair-los la 

seva tasca, implicació, exemple i dedicació a la ciutat i a la seva gent.

Afegeix que tenint en compte que aquest acord d’atorgament de medalles és el darrer del 

mandat, vol reivindicar en nom del seu grup, la necessitat que aquests guardons mantinguin 

la seva vigència i la seva projecció pública en el futur. Remarca que les ciutats, com el cas de 
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Barcelona, i els països, en el cas de Catalunya amb la Creu de Sant Jordi i altres guardons, 

tenen l’obligació d’agrair i reconèixer els serveis a la comunitat prestats per ciutadans i 

ciutadanes rellevants, i les entitats que contribueixen a la cohesió i al teixit social.

Felicita totes les persones guardones, i fa especial referència a les que ho són en l’àmbit de 

ciutat com Sílvia Munt, Lola de la Fuente, Carme Trilla i, a títol pòstum, Joaquin Calvo i Joan 

Balañach; i per esmentar tan sols algunes de les que han estat guardonades a proposta dels 

Districtes, cita l’Eix Comercial Sants - Les Corts, Jordi Llorach, l’Alberg Inout, Moncho, Centre 

Moral de Gràcia, el Grup de Dones de la Teixonera, l’Associació de Veïns Congrés-Indians o 

Montserrat Milà.

La Sra. Barceló posa en relleu que aquestes medalles són un reconeixement a barcelonins 

que han destacat per la seva tasca professional i la seva contribució en diferents àmbits per 

millorar la ciutat.

En primer lloc, dóna l’enhorabona als premiats amb la Medalla d’Honor de Barcelona escollits 

per consens entre els grups que integren el consistori; així, felicita l’actiu, directora, ballarina 

i coreògrafa Sílvia Munt; Lola de la Fuente, directora de l’associació Esclat, dedicada a 

l’atenció i serveis a persones amb discapacitats psíquiques i a les seves famílies a fi que 

puguin desenvolupar el seu projecte de vida; remarca, igualment, que si algú ha treballat per 

l’habitatge social ha estat Carme Trilla, de la qual en destaca la tasca a la Fundació Hàbitat 3, 

per aconseguir lloguer social mitjançant el seu programa Habitatge per a la inclusió social. 

Esmenta també qui defineix com un referent en el foment de la cultura i l’esport, Joaquin 

Calvo, que rebrà aquesta medalla a títol pòstum, expresident del Reial Club de Polo i del 

Cercle del Liceu, i al qual parafraseja dient que “una societat que no practica l’esport no 

adquireix valors essencials per a l’ésser humà, com ara la capacitat d’esforçar-se, de ser un 

bon company, saber perdre i guanyar, de tenir disciplina o de projectar un seguit d’objectius”.

Igualment, felicita Joan Balañach, proposat pel Consell de Ciutat, per la seva tasca des de 

l’associacionisme veïnal; una felicitació que fa extensiva a la resta de persones guardonades a 

proposta dels Districtes, i que els seus consellers ja han glossat en els plens respectius.

La Sra. Benedí posa de manifest que les tretze persones i les dotze entitats que han estat 

proposades pel Plenari del Consell Municipal i els Consells de Districte palesen els millors 

valors de la societat, en àmbits tan diversos com la cultura, l’esport, el dret a l’habitatge, el 

comerç de proximitat, la cohesió social, les llibertats civils i polítiques, les persones amb 

altres capacitats, o l’associacionisme i la participació ciutadana.

Destaca la seva trajectòria i el compromís amb la ciutat i els seus barris són un exemple per 

al conjunt de la ciutadania, i per això expressa el vot favorable del seu grup a la concessió 

d’aquestes medalles.

La Sra. Andrés anuncia el vot favorable del seu grup a la concessió d’aquestes medalles, i 

reitera l’agraïment a les persones i entitats guardonades per la seva col·laboració i la seva 

aportació a la ciutat.
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El Sr. Fernández Díaz també fa referència al treball i el compromís per Barcelona de les 

persones guardonades que, sense esperar res a canvi, han deixat la seva empremta a la 

ciutat.

Considera, en nom del seu grup, que la concessió d’aquestes medalles és un acte de gratitud 

i de reconeixement envers aquests conciutadans que, amb la seva trajectòria i esforç, han 

contribuït a forjar Barcelona.

Esmenta que avui es distingeix l’altruisme i la generositat de set dones i sis homes, i dotze 

entitats, cadascuna de les quals amb la seva sensibilitat pròpia, que reconeix fins i tot en els 

casos en què no coincideixen ideològicament amb el seu grup, i que reflecteixen la pluralitat 

de la ciutat; i totes, amb el seu esforç i compromís social i de barri, han fet i fan de Barcelona 

una ciutat més gran, més humana i millor, alhora que simbolitzen els millors anhels de la 

societat i els valors i principis que la sustenten.

Per acabar, fa un breu esment de dues persones guardonades a títol pòstum, Joaquin Calvo, 

un referent en el món de la cultura i de l’esport, expresident del Club de Polo i del Cercle del 

Liceu, i Joan Balañach, reconegut activista; i aprofita per traslladar el sentit condol del seu 

grup a les seves famílies i amics.

Finalment, expressa el ple suport a totes les propostes de concessió de la Medalla d’Honor de 

la ciutat, que qualifica de proposta equilibrada, que reconeix la convivència de la pluralitat de 

pensament i objectius diversos, amb el denominador comú de treballar per Barcelona.

La Sra. Rovira anuncia que s’abstindran.

El Sr. Ardanuy es posiciona favorablement en l’atorgament d’aquestes medalles que posen en 

relleu l’aportació a la cohesió social i a la construcció cívica de Barcelona. Agraeix, doncs, la 

tasca de les dones, els homes i les entitats distingides, que contribueix a millorar la ciutat dia 

a dia.

El Sr. Puigcorbé expressa el vot favorable a la concessió d’aquestes medalles; i especialment 

manifesta el seu agraïment al Sr. Solà per la seva exemplar aportació al món del comerç, a 

les associacions veïnals i polítiques, les de les Sres. de La Fuente i Trilla als drets socials, o al 

món de la cultura com la del Sr. Joaquin Calvo, els Castellers del Poble-sec, el Centre Moral 

de Gràcia, i als artistes com Moncho, rei indiscutible del bolero, que perdurarà sempre com un 

referent musical de Barcelona, i a l’estimada i admirada amiga Sílvia Munt, que ha estat, 

entre molts altres papers, protagonista i realitzadora de dues de les grans obres de la 

literatura catalana, “La plaça del Diamant”, de Mercè Rodoreda i “Vida privada” de Sagarra.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

15. (2019/230) Atorgar la Medalla d’Or al Mèrit Cívic a l’Escola d’Adults de la Verneda-Sant 

Martí, pels seus més de 40 anys de treball en favor de la vida comunitària al barri de la 

Verneda, mitjançant el foment de l’aprenentatge i el voluntariat.

La Sra. alcaldessa recorda que, tal com es va acordar a la Junta de Portaveus, aquests dos 

punts es tractaran conjuntament.
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El Sr. Pisarello posa de manifest que proposen que aquest Consell Municipal reconegui amb 

sengles medalles al mèrit a una persona i a una entitat que han destacat per la seva 

contribució a la ciutat.

En referència a la Medalla al Mèrit Cívic a l’escola d’adults La Verneda-Sant Martí, que aquest 

curs celebra el seu quarantè aniversari, que va néixer com un moviment de base, i que ha 

esdevingut un agent actiu implicat al barri de La Verneda. Recorda que el centre ja ha rebut 

diverses distincions com el Premi a la Qualitat i Trajectòria en programes educatius europeus 

2017, el premi Compromís Democràtic el 2013, el Solidaritat el 2007, i el Premi 8 de març, 

Maria Aurèlia Capmany el 2002, entre altres reconeixements.

Igualment, posa de manifest que volen agrair a la regidora Carmen Andrés haver proposat 

l’atorgament de la Medalla al Mèrit Esportiu a Juli Pernas en reconeixement a la seva dilatada 

trajectòria al servei de l’esport, especialment en l’àmbit de les responsabilitats municipals que 

ha assumit al llarg de la seva vida, que es van iniciar el 1981, i la seva petjada es reconeix en 

moltes de les primeres campanyes de promoció esportiva i en la gènesi de molts 

esdeveniments esportius populars. Assenyala que els darrers anys ha estat director de la 

Fundació Barcelona Olímpica i del Museu Olímpic i de l’Esport; i la seva tasca l’ha portat, 

també, a assumir responsabilitats a l’UFEC i al Comitè Olímpic espanyol.

La Sra. Fandos, pel que fa a la concessió de la Medalla d’Or al Mèrit Cívic a l’Escola d’Adults 

de la Verneda-Sant Martí, destaca que ha estat i és una entitat centrada en el 

desenvolupament del barri; rememora que a la Barcelona grisa dels setanta un grup de veïns 

i de veïnes es van unir a fi d’oferir solucions educatives i socials als seus conciutadans, i a dia 

d’avui ja són gairebé dos mil els participants en el projecte; destaca que es tracta d’una feina 

de gestió conjunta entre l’Associació Àgora i l’Associació de Dones Heura, i que és un dels 

exemples més clars del passa quan la gent de la ciutat s’uneix per millorar-la i pel benestar i 

el progrés de la seva ciutadania. Considera, doncs, que amb aquesta medalla es premia una 

de les millors mostres que poden oferir els barcelonins i les barcelonines.

Pel que fa a la Medalla al Mèrit Esportiu, observa que li fa especial il·lusió, atès que aquesta 

és la seva darrera intervenció en aquesta cambra després de vint anys, que sigui justament 

per glossar a Juli Pernas, que va començar a treballar en aquest ajuntament a l’Àrea de 

Joventut i Esports, i que té una llarga trajectòria sempre vinculada a l’esport del qual en té un 

gran coneixement.

Per tant, i atès que no pot esmentar el seu ampli currículum per manca de temps, es limita a 

agrair-li tot allò que els ha ensenyat sobre l’esport i l’olimpisme, disposat sempre a fer una 

nova recerca de beisbol, el seu esport, que ha fet estimar als qui han treballat al seu costat. I 

posa en valor que sempre ha tingut bones idees, entre les quals els Jocs de la Mediterrània, 

les escoles d’iniciació esportiva, entre més; i afegeix que ha fet del Museu Olímpic un referent 

mundial; i per tot plegat valoren que és absolutament mereixedor d’aquest reconeixement de 

la ciutat.

La Sra. Barceló avança que el seu grup votarà a favor de la concessió de la Medalla d’Or al 

Mèrit Cívic a l’Escola d’Adults de La Verneda. Recorda que els anys setanta, grups i 

associacions locals del barri van debatre les necessitats i interessos a fi de millorar les 

condicions de vida dels veïns i veïnes, defensant la idea que l’educació ha de ser un bé públic 
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a l’abast de tothom, un debat que acabar amb la creació de l’escola. Destaca que les portes 

de l’escola s’obren a les nou del matí i es tanquen a les deu de la nit a fi de crear més 

oportunitats per a una participació més extensa al barri. Posa en valor que l’Escola d’Adults 

de La Verneda s’ha convertit en un referent d’ensenyament i oportunitats, que li ha estat 

reconegut amb diferents premis, als quals avui se suma aquesta merescuda distinció.

Igualment, manifesta que també donen tot el suport a la concessió de la Medalla d’Or al Mèrit 

Esportiu a Julio Lázaro Pernas, tot un referent en l’àmbit del beisbol, president de la 

Federació, i una persona estimada en el món de l’esport, sempre disposada a col·laborar. 

Aprofita per agrair-li la manera com va treballar en la comissió estatal contra la violència, el 

masclisme, el racisme, la xenofòbia i la intolerància en l’esport; i destaca la seva pertinença 

al Comitè Olímpic Espanyol, i director de la Fundació Barcelona Olímpica i del Museu Olímpic i 

de l’Esport.

Li agraeix no només el foment de l’esport, sinó també dels seus valors.

La Sra. Benedí destaca que en els seus quaranta anys d’existència l’Escola d’Adults La 

Verneda-Sant Martí s’ha consolidat com un projecte pedagògic i social públic, pluralista i 

participatiu integrat al barri, que opta per una educació integral activa i renovadora.

Igualment, expressa el reconeixement del seu grup a totes les persones i entitats de La 

Verneda que amb el seu compromís i dedicació fan possible que aquest centre desenvolupi la 

seva tasca educativa.

Consideren, també, que Julio Pernas és mereixedor de la medalla que li concedeix aquesta 

ciutat, a la que ha dedicat moltes energies en la seva dilatada trajectòria professional, cívica i 

vital en favor de l’esport barceloní i del conjunt del país, amb una especial atenció al beisbol i 

al softbol.

La Sra. Andrés confirma el vot favorable del seu grup a la concessió d’aquestes dues 

medalles.

Pel que fa a l’Escola d’Adults de La Verneda, posa en valor la seva tasca de més de quatre 

dècades de tasca al barri, moltes vegades invisible, per facilitar l’aprenentatge a aquelles 

persones que ho desitgen, amb un ventall de temes que els enriqueixen la vida. Destaca que 

el centre ha estat també un espai de reivindicació veïnal, i consideren que aquest 

reconeixement ha de servir per agrair i donar encara més suport a la tasca d’aquesta escola 

d’adults.

Agraeixen també a Juli Pernas la seva feina en favor de l’esport a Barcelona, i considera que 

se’l pot definir com el gran promotor de l’esport per a tothom; “Juli l’inventor” recorda que li 

deien en aquest ajuntament per la seves idees, com a prolífic autor de publicacions lligades a 

l’esport, que, juntament amb Lolo Ivern, l’han fet el gran cronista de l’esport a Barcelona, 

una faceta a la qual se suma la d’investigador, atesa la feina constant de recerca arreu del 

món de noves propostes i pràctiques per complir amb la seva gran obsessió de fer arribar 

l’esport a tots els racons de la ciutat.

El Sr. Fernández Díaz també posa de manifest que l’Escola d’Adults de La Verneda-Sant Martí 

treballa des de final dels anys setanta, i gràcies al voluntariat permet l’aprenentatge i 
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l’educació a totes les persones més grans de divuit anys que ho desitgin. Destaca que 

després de quaranta anys de labor l’escola s’ha convertit en un exemple de model educatiu 

d’inclusió social i de transformació.

Valora que amb la concessió d’aquesta medalla reten homenatge no només al centre 

educatiu, sinó a un conjunt de persones que han contribuït al llarg de tots aquests anys, des 

de l’altruisme i sense esperar res a canvi, a què el projecte educatiu fos una realitat; i també 

a totes aquelles persones que han tret un bon profit del seu pas per l’escola d’adults i que, en 

molts casos, han pogut convertir un somni en realitat.

Tot seguit, glossa la figura de Julio Pernas com la d’un dels barcelonins més influents en 

l’àmbit esportiu a Barcelona i arreu d’Espanya, i que compta amb un ampli reconeixement 

internacional, i el 2011 va rebre la Medalla d’Or de la Reial Orde del Mèrit Esportiu concedida 

pel govern espanyol. Destaca igualment que d’ençà dels anys vuitanta ha ocupat diversos 

càrrecs directius en aquest ajuntament, a l’Institut Barcelona Esports, i ha destacat 

especialment com a màxim responsable del beisbol i el softbol a Catalunya, com a president 

de la Federació Catalana, i a Espanya, on també ha estat president de la Federació 

Espanyola; posa en relleu, igualment, la seva tasca al capdavant de la Fundació Barcelona 

Olímpica i del Museu Olímpic i de l’Esport, i consideren molt merescut aquest reconeixement 

de Barcelona a una persona imprescindible per entendre la dedicació a l’esport.

La Sra. Rovira expressa l’abstenció del seu grup en ambdós punts.

El Sr. Ardanuy anuncia el vot a favor de les dues medalles, i en el cas de la proposada per a 

l’Escola d’Adults La Verneda-Sant Martí, diu que la vol fer extensiva a totes i tots els 

professionals que hi treballen i que mai no seran prou reconeguts.

Quant a el reconeixement a Juli Pernas, entén que és absolutament merescut per la seva 

implicació en el foment de l’esport a la ciutat.

El Sr. Puigcorbé destaca el mereixement de la Medalla d’Or al Mèrit Cívic a l’Escola d’Adults La 

Verneda-Sant Martí, que coincideix amb el seu quarantè aniversari, on conflueixen mèrits 

molt lloables en benefici d’un dels pilars bàsics de la societat com és el dret a l’educació. 

Entén que aquesta distinció posa en valor la lluita per brindar l’accés a la cultura a les 

persones a qui s’havia negat tot, i que sobrevivien en barris dormitori, d’unes societats 

urbanes que naixen coixes de qualsevol oportunitat de futur.

Igualment, qualifica de molt merescuda la medalla a Juli Pernas, pel seu tarannà, per la seva 

llarga i prestigiosa doble trajectòria com a esportista i com a gestor esportiu en què, com a 

bon jugador, ha sabut mantenir sempre l’equilibri entre la condició de catcher i de pitcher. I 

aprofita per suggerir que el dia que rebi aquesta medalla l’Ajuntament obsequiï amb un bon 

daiquiri a tots els jugadors de beisbol presents perquè puguin brindar per l’impulsor d’aquest 

esport a Cornellà, Catalunya i en tot l’estat espanyol.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

16. (20190171) Atorgar la Medalla d’Or al Mèrit Esportiu al Sr. Julio Lázaro Pernas López per 

la seva dilatada i prolífera dedicació professional des de les responsabilitats municipals 
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lligades a la gestió de l’esport de Barcelona, com també per la seva trajectòria esportiva 

complementària dedicada fonamentalment a l’esport federat i olímpic.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

17. (341/2019) Modificar l’annex 2 de l’Acord del Consell Plenari del 21 de desembre de 2018 

sobre l’aprovació de la Relació inicial de Llocs de Treball, tal i com es detalla a l’annex. 

Publicar aquest acord i els seus annexos a la Gaseta Municipal i al web municipal.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. 

Mejías i Barceló, i també dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa.

18. (022/2019) Desestimar el recurs de reposició presentat per l’agent de la Guàrdia Urbana 

de Barcelona, amb TIP 26.374, contra l’acord del Plenari del Consell Municipal, en sessió de 

20 de juliol de 2018, d’atorgament de la medalla d’honor al mèrit en la categoria de bronze, 

per la realització d’un acte rellevant dins del cos de la Guàrdia Urbana, d’acord amb el que 

disposa l’art. 4 del Reglament d’Honors i Recompenses dels membres de la Policia Municipal i 

del Servei d’Extinció d’Incendis, aprovat el 17 de setembre de 1976 pel Plenari del Consell 

Municipal, atès que es ajustada a dret l’aplicació de l’esmentada normativa en l’atorgament 

de la referida medalla, ja que la disposició final primera del nou text del Reglament d’Honors i 

Recompenses dels membres de la Guàrdia Urbana de Barcelona i del Servei de Prevenció, 

Extinció d’Incendis i Salvament, que modifica l’anterior, aprovat pel Consell Municipal Plenari 

en data 25 de maig de 2018, publicat en el BOPB el 19 de juny de 2018 i vigent el 20 de juliol 

de 2018, estableix en la seva disposició final primera que: “Les disposicions del present 

Reglament s’aplicaran als expedients que s’incoïn a partir de la vigència d’aquest, tot i que els 

fets que els motivin siguin anteriors”, i en relació a aquesta concessió de medalla al mèrit en 

la categoria de bronze, l’expedient es va iniciar amb anterioritat a la seva entrada en vigor, 

sent la proposta del cap de la GUB de data 27 de juny de 2018.

La presidència anuncia que es debatran conjuntament els punts 18 i 19.

El Sr. Pisarello indica que es proposa al Plenari donar suport a la decisió de la direcció de la 

Guàrdia Urbana de desestimar els recursos de reposició. Assenyala que es tracta de dos 

sol·licitants que l’any passat van rebre una medalla de bronze, i que havien demanat el 

reconeixement d’una altra medalla, cosa que no es podia produir ja que el nou reglament va 

entrar en vigor després d’iniciats els expedients, cosa que lamenten.

Així doncs, malgrat el reconeixement del govern municipal als servidors públics, i molt 

especialment als de la Guàrdia Urbana, plantegen la desestimació dels recursos, tot esperant 

que en casos futurs es puguin tramitar en el marc del nou reglament, que valoren com un 

avenç important en l’actualització i la modernització del cos.

El Sr. Martí anuncia el vot a favor d’aquesta desestimació dels dos recursos, tot i que 

lamenten el fet en si. Entenen que en aquests dos casos els servidors públics es mereixerien 

aquests reconeixements, però és imponderable l’existència d’una normativa aplicable, i 

consideren que s’hauria de promoure una revisió de cara al proper mandat.
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Acaba dient que, malgrat que estan obligats al compliment del reglament, volen fer un 

reconeixement explícit a la tasca, el compromís i la dedicació dels funcionaris i els 

treballadors públics de la Guàrdia Urbana de Barcelona.

El Sr. Alonso confirma el vot favorable del seu grup, però lamenta que la situació i entenen 

que és necessari un canvi en el reglament.

El Sr. Fernández Díaz qüestiona per què es desestimen els recursos als dos agents que els 

han presentat, si tots coincideixen amb què mereixen la concessió de la medalla de plata; es 

pregunta si és en base a raons formals i legals perquè els expedients es van iniciar abans de 

l’entrada en vigor del nou reglament d’honors i recompenses, però que amb l’actual 

reglament hi tindrien dret.

Considera que, de la mateixa manera que l’alcaldessa ha afirmat en més d’una ocasió que els 

drets de les víctimes no prescriuen, referint-se a les dels atemptats terroristes de l’agost de 

2017 –i que ell comparteix plenament–, si un agent s’ha fet creditor d’un reconeixement no 

s’haurien d’emparar en terminis, més encara quan se’ls hauria reconegut amb el nou 

reglament.

Per tant, anuncia que votaran en contra.

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i 

Villagrasa, i amb l’abstenció dels Srs. Ardanuy i Puigcorbé.

19. (023/2019) Desestimar el recurs de reposició presentat per l’agent de la Guàrdia Urbana 

de Barcelona, amb TIP 25.406, contra l’acord del Plenari del Consell Municipal, en sessió de 

20 de juliol de 2018, d’atorgament de la medalla d’honor al mèrit en la categoria de bronze, 

per la realització d’un acte rellevant dins del cos de la Guàrdia Urbana, d’acord amb el que 

disposa l’art. 4 del Reglament d’Honors i Recompenses dels membres de la Policia Municipal i 

del Servei d’Extinció d’Incendis, aprovat el 17 de setembre de 1976 pel Plenari del Consell 

Municipal, atès que es ajustada a dret l’aplicació de l’esmentada normativa en l’atorgament 

de la referida medalla, ja que la disposició final primera del nou text del Reglament d’Honors i 

Recompenses dels membres de la Guardia Urbana de Barcelona i del Servei de Prevenció, 

Extinció d’Incendis i Salvament, que modifica l’anterior, aprovat pel Consell Municipal Plenari 

de 25 de maig de 2018, publicat en el BOPB el 19 de juny de 2018 i vigent el 20 de juliol de 

2018, estableix en la seva disposició final primera que: “Les disposicions del present 

Reglament s’aplicaran als expedients que s’incoïn a partir de la vigència d’aquest, tot i que els 

fets que els motivin siguin anteriors”, i en relació a aquesta concessió de medalla al mèrit en 

la categoria de bronze, l’expedient es va iniciar amb anterioritat a la seva entrada en vigor, 

sent la proposta del cap de la GUB de data 27 de juny de 2018.

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i 

Villagrasa, i amb l’abstenció dels Srs. Ardanuy i Puigcorbé.

20. (78/2019) Aprovar l’expedient 78/2019 de reconeixement de crèdit per un import de 

8.881,40 euros atesa la necessitat de regularitzar les despeses a favor de l’empresa Civilsite 

SLP, amb NIF B65137812, despeses realitzades l’any 2018 i no reconegudes en l’exercici que 

li corresponien. Autoritzar, disposar i reconèixer l'obligació de la despesa per un import de 
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8.881,40 euros, amb càrrec al pressupost i partida indicats en aquest mateix document, a 

favor de Civilsite SLP, amb NIF B65137812.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. 

Mejías i Barceló, dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa, i també de les Sres. Rovira i 

Reguant i del Sr. Casas.

COMISSIÓ D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT

21. (19SD00016PE) Primer.- Resoldre les al·legacions presentades durant el tràmit 

d’informació pública de l’aprovació inicial de conformitat amb l’informe tècnic-jurídic de 10 

d’abril de 2019 que consta incorporat a l’expedient. Segon.- Aprovar definitivament el 

document del “Pla Estratègic del Nou Model del Zoo de Barcelona: una mirada cap al futur” 

promogut i redactat per la Direcció del Parc Zoològic de Barcelona, d’acord amb el nou 

redactat a la pàgina 56 del document.

La Sra. Ortiz, després de confirmar que els punts 21 i 22 es tractaran conjuntament, indica 

que en aplicació del reglament de Participació Ciutadana intervindrà una responsable de la 

comissió promotora de la proposta.

La Sra. Alejandra García, representant de la Plataforma Zoo XXI, alerta que els queden onze 

anys per reduir l’impacte de la inevitable catàstrofe climàtica. Recorda que l’ONU va instar els 

governs a instrumentar de manera urgent canvis ràpids de llarg abast, i sense precedents, en 

tots els àmbits de la societat a fi d’evitar una catàstrofe provocada per l’escalfament global.

Adverteix de la necessitat dels debats amplis de mires, etimològics i holístics, lluny dels 

dogmes i els prejudicis, basats en la ciència i en l’evidència, però sense aparcar el sentiment 

en els discursos de poder que enarbora la ciència al servei de l’statu quo i l’establishment.

Insisteix que calen i són urgents els debats valents sobre l’escalfament global i el futur del 

Planeta, ja que si aquesta causa fracassa també arrossegarà tota la resta.

Assenyala que Barcelona proposa al món una idea nova de zoo que inclogui el paradigma 

científic, ètic i ambiental, i marca un nou rumb després de constatar que l’actual els porta 

indefectiblement a l’avenc.

Comenta que Einstein va dir que si es volen uns resultats nous no s’ha de fer sempre el 

mateix, i en aquest cas entén que és evident que en volen perquè no volen assistir amb 

impotència a la destrucció dels hàbitats i, a canvi, proposen empoderar el Zoo per fer-ho.

Afirma que no volen un Zoo colonialista, que continuï atrapant animals a la naturalesa i que 

participi en el tràfic legal d’espècies, i que executi animals sans per raons administratives.

En conseqüència, proposen un nou model de conservació apartat d’aquestes pràctiques del 

passat; volen un Zoo que qüestioni èticament la captivitat, que treballi en l’educació en 

l’empatia envers els animals per aconseguir, alhora, una major cultura de pau entre humans. 

Afegeix que volen un Zoo que treballi per prevenir la violència i l’opressió en comptes de 

naturalitzar-la.

14 de juny del 2019 CSV: 9109-e560-99c4-3c56



GASETA MUNICIPAL

35
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

Posa en relleu que Barcelona ha estat sempre exemple i avantguarda en la defensa dels 

animals, com també és exemple en participació ciutadana, associacionisme, eines 

democràtiques, obertura de debats que contribueixen a fer dia a dia una societat millor, més 

empàtica i més solidària, i remarca que una de les portes que s’havia d’obrir era la del Zoo, 

una institució estimada per la ciutadania de Barcelona, però que ha anat perdent el seu 

encaix social en no adaptar-se a les noves sensibilitats respecte al tracte que s’ha de donar 

als animals.

Constata que avui novament Barcelona té a les seves mans enriquir el seu compromís en la 

defensa dels animals, del medi ambient i de ciència mitjançant la iniciativa ciutadana Zoo

XXI.

Precisa que la filosofia d’aquesta proposta impregna un projecte educatiu diferent per al Zoo, 

que inclou l’educació en l’empatia i cultura de pau, fomentant el respecte envers els animals; 

uns valors, tots ells, extrapolables a les relacions humanes; una educació en valors en els 

quals es construeix una societat millor, inclusiva, igualitària, feminista i decolonial.

Avisa que als representants de la ciutadania, a l’ajuntament de Barcelona, els toca ara 

debatre per última vegada la iniciativa ciutadana que presenten, votar-la i aprovar-la; així, 

als grups que els donen suport, els assegura que els acompanyaran durant tot el procés, i als 

que no els donen suport els volen oferir nous ponts de diàleg perquè comprenguin que els 

animals no poden esperar, i que el moment és ara perquè cada dia que passa és vital, i que 

les societats són més justes quan inclouen tothom, també els animals.

La Sra. alcaldessa felicita la ciutadania per aquesta iniciativa, i posa en relleu la importància 

que les seves propostes arribin a aquesta cambra amb veu pròpia.

Tot seguit, obre els torns d’intervenció dels grups municipals.

La Sra. Sanz dóna la benvinguda a les persones que els acompanyen, vingudes d’arreu i 

representants d’entitats, així com també als treballadors i treballadores del Zoo de Barcelona.

Assenyala que amb l’aprovació de la iniciativa ciutadana Zoo XXI i el Pla estratègic del Zoo 

tenen l’oportunitat que Barcelona torni a ser pionera en l’àmbit de la conservació, la protecció 

i el benestar animal. Posa de manifest que poden garantir un zoo amb futur per a les 

properes dècades, i del qual pugui continuar gaudint la ciutadania, i que alhora es converteixi 

en un pulmó per a la conservació en un planeta en risc.

Remarca que avui tenen l’avinentesa de posar en marxa una transformació del Zoo inèdita, 

dotada amb més de seixanta milions d’euros, amb la visió clara d’un zoo basat en la 

conservació, en l’educació, en la recerca i on els animals en perill d’extinció i de l’àmbit 

mediterrani agafin protagonisme.

Continua dient que aposten per un Zoo més transparent, fonamentat en el criteri científic per 

a la presa de decisions, per la conservació i preocupat per la manera com ho duu a terme, i 

atent a les demandes que estan agafant força a la societat; en definitiva, que vagi de la mà 

amb el món educatiu i amb el de la recerca; que sigui un zoo que, com a equipament públic 

de la ciutat, aporti molt i que es pugui convertir en una institució exemplar en la promoció de 

la sostenibilitat.
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Reconeix que el procés fins arribar aquí no ha estat fàcil, ja que partien de conflictes 

enquistats, punts de vista separats d’alguns sectors i, fins i tot, confrontats. Confirma que 

han estat quatre anys de treball molt intens, en els quals veïns, científics, experts, 

animalistes, treballadors i direcció del Zoo hi han posat tot el cor i el coneixement, i han 

defensat les seves postures amb passió; assenyala que fins al darrer moment s’han introduït 

millores significatives als textos, i aprofita per donar les gràcies als promotors de la primera 

iniciativa ciutadana, que han fet un esforç molt important per incorporar millores significatives 

en el redactat sempre amb l’ànim de buscar el màxim consens possible.

Indica, doncs, que han arribat a dues propostes que són plenament compatibles i 

complementàries i que permetran desplegar un nou Zoo del qual tots se’n sentin orgullosos.

Finalment, menciona els treballadors i treballadores del Zoo per les seves valuoses 

aportacions durant tot el procés, i que durant molts anys han dut a terme la seva feina amb 

plena dedicació i que seran motor del nou Zoo.

Considera, però, que és del tot comprensible que estiguin preocupats per la transformació a 

fons de l’equipament; i els vol transmetre en nom del govern municipal el compromís 

d’acompanyar-los en tot el procés, garantir-los el manteniment dels llocs de treball, la 

formació necessària per a l’adaptació al nou model, i la plena garantia de l’exercici de la seva 

feina amb unes condicions laborals dignes.

Acaba dient que amb l’aprovació d’aquests dos textos s’enceta una nova fase del Zoo per 

garantir-ne el futur. Diu que saben que no serà fàcil la seva implantació, i que hi haurà 

discrepàncies, bones dosis d’empatia, de diàleg i de decisió per anar superant les dificultats; 

això no obstant, avui han d’obrir un nou marc de treball per al Zoo, un que generi un nou 

model per al futur del qual se’n sentin orgulloses les generacions que vindran.

El Sr. Martí observa que després de quatre anys de pèssima gestió del Zoo per part del 

govern de Barcelona en Comú, i d’una deficient gestió de les polítiques públiques de benestar 

animal en general, avui es plantegen aquestes dues iniciatives, a les quals ja avança que el 

seu grup donarà suport, en coherència amb el seu posicionament en la comissió de d’Ecologia 

i Urbanisme i Mobilitat, i també amb les millores que s’han anat introduint en els textos els 

darrers dies.

Així doncs, en primer lloc fa un reconeixement públic i contundent als professionals del Zoo 

de Barcelona per la seva feina durant tot aquest temps, entre els quals cuidadors, veterinaris 

i especialistes, que amb moltes limitacions i un govern que els ha deixat gairebé sols 

treballen professionalment per donar el màxim benestar als animals.

Manifesta que els seu grup està a favor d’un model de zoològic, que deixi enrere conceptes 

caducs i visions ancorades en el passat; volen el millor equipament de ciutat, però també de 

país. Precisa que estan a favor d’un equipament amb espai físic suficient per als animals i que 

sigui còmode per als treballadors i els visitants.

Igualment, diu que estan per un zoo que garanteixi el benestar animal, amb menys espècies 

que no les tres-centes actuals, i menys dels dos mil exemplars que hi ha ara; que exclogui la 

pràctica del culling, cosa que ja ha estat assumida per tothom. En definitiva, confirma que 
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estan per un zoològic que es fonamenti en la recerca científica, la divulgació, la defensa de la 

biodiversitat, la conservació de les espècies, amb una funció educativa i de sensibilització de 

primer nivell; i que deixi en mans dels professionals, experts i del comitè ètic i científic 

d’especialistes externs de solvència reconeguda, i de la Unió Internacional per a la 

Conservació de la Natura els criteris per a la conservació de les espècies i dels hàbitats i la 

reintroducció dels exemplars de les espècies amenaçades i en perill d’extinció.

Afegeix que també volen un zoològic amb un bon model de governança, amb pressupostos 

equilibrats, un bon full de ruta i un pla estratègic que garanteixi i que concreti les inversions 

dels propers anys i, per tant, el futur de l’equipament.

Igualment, diu volen un zoo que sintonitzi amb la creixent sensibilitat respecte al benestar 

animal i la consciència mediambiental de les noves generacions, així com que tingui en 

compte l’opinió dels treballadors i les treballadores, que reforci la col·laboració amb 

institucions científiques i acadèmiques de Catalunya i escala internacional.

Confirma que tot això correspon fer-ho als propers governs de la ciutat, ja que estan parlant 

a vint o trenta anys vista; uns governs que no maltractin els treballadors del Zoo com ha fet 

l’actual, i que no menystinguin l’oposició; que no bandegin els membres del Patronat de la 

fundació Barcelona Zoològic, i que no abandonin el Zoo provocant una caiguda en picat del 

nombre de visitants i un increment molt perillós del dèficit d’explotació. Afegeix que volen un 

govern que inverteixi en l’equipament i que no mantingui aturades les obres de millora; i que 

no proclami que vol un Zoo lliure de cetacis i encara mantingui quatre dofins en males 

condicions, malgrat els esforços dels cuidadors, però una instal·lació fora de norma.

Reclama un govern capaç de relacionar-se i negociar amb el conjunt d’entitats proteccionistes 

i animalistes del Consell Municipal de Convivència, Protecció i Benestar Animal.

El Sr. Alonso manifesta que Ciutadans està fermament compromès amb la conservació del 

medi ambient i la biodiversitat; i, en aquest sentit, diu que Barcelona, com a gran metròpoli, 

té la responsabilitat de tenir un paper important en el desenvolupament sostenible i la 

conservació de la natura, no només a escala local sinó també internacional.

Així doncs, entenen que el Zoo de Barcelona ha de tenir un paper essencial, comptant amb la 

comunitat científica, les universitats, les entitats ecologistes i les administracions. En aquesta 

línia, confirma que el seu grup aposta per a què el Zoo sigui un equipament modern i, en 

aquest sentit, indica que han fet unes al·legacions a fi de trobar una proposta de consens per 

a l’ordenança.

Precisa que amb aquestes al·legacions proposaven, d’entrada, un redactat més senzill que, 

literalment, digui que l’objectiu del Zoo gestionat per l’ajuntament de Barcelona és treballar 

en defensa de la biodiversitat i l’educació mediambiental, mitjançant una gestió basada en 

criteris científics, ètics i de benestar animal; i per això, disposar d’un pla estratègic i un 

comitè científic que estableixi les directrius que garanteixin aquests aspectes. Afegeix que el 

pla estratègic i els acords del comitè seran públics, i en els processos d’elaboració es 

promourà la participació ciutadana, i les decisions de govern hauran de ser motivades.
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Confirma que aquesta proposta de redactat de l’ordenança ha estat rebutjada, mentre que, 

segons sembla, avui s’aprova una proposta de modificació que no té el consens ni de 

professionals, ni de científics, ni tampoc d’organitzacions ecologistes i internacionals de 

conservació.

Remarca que s’han presentat més de tres-centes al·legacions en contra d’aquesta ordenança.

Reflexiona que ara no és moment de protagonismes personals ni d’actes electoralistes, sinó 

de pensar realment en la conservació i la biodiversitat; i entén que la que es porta a 

aprovació no és una bona ordenança, motiu pel qual avança que hi votaran en contra, i 

apunta que si li resta temps en la seva segona intervenció es referirà al Pla estratègic.

El Sr. Coronas posa en relleu que fa quatre anys que reflexionen i debaten com ha de ser el 

nou model del Zoo de Barcelona, cosa que ha provocat que no es fessin les inversions ni es 

produïssin els canvis significatius que requeria l’equipament, i això ha anat en detriment els 

animals que l’habiten, i també dels treballadors i treballadores del Zoo, als quals aprofita per 

agrair la seva feina, paciència, lluita i responsabilitat.

Observa que, arribats a final de mandat, ara intenten tancar aquest assumpte in extremis 

portant a aprovació el Pla estratègic i la iniciativa ciutadana que, per força, s’han d’acabar 

alineant si volen que el Zoo iniciï aquest procés de canvi i que rebi les inversions necessàries.

Lamenta, doncs, que havent disposat de tant de temps per fer aquest debat arribi en el 

darrer ple del mandat, gairebé en temps de descompte, intentant posar d’acord tots els 

actors. Reconeix que el govern ho podria haver fet millor, especialment pel que fa a la part 

final del procés.

Assenyala que el grup d’ERC ha defensat des del primer dia que, en primer lloc, volen 

garantir un futur per al Zoo de Barcelona; que per garantir-lo el Zoo ha de canviar, s’ha de 

modernitzar i actualitzar paràmetres; i que el procés de transformació ha de convertir el Zoo 

en un equipament d’excel·lència quant a la recerca, la conservació, l’educació i l’ètica.

Indica que fa dos mesos el seu grup va fer un exercici de responsabilitat votant a favor de la 

iniciativa ciutadana i del Pla estratègic, que en aquell moment encara presentaven algunes 

contradiccions en aspectes tan importants com la reproducció, i ho van fer amb el 

convenciment que posar punt i final a qualsevol d’aquests dos documents sí que suposava un 

perill real per al futur del Zoo.

Consideren, per tant, que el text actual d’ambdós documents facilita la conciliació entre el Pla 

estratègic i la iniciativa ciutadana, resultant un text de síntesi que permet de continuar 

avançant en els criteris de reproducció, que prohibeix explícitament la pràctica del culling, o 

eutanàsia de gestió, i que dóna forma al comitè ètic i científic que el seu grup va proposar 

crear amb les al·legacions a la iniciativa ciutadana.

Seguidament, agraeix la feina dels promotors de la iniciativa, de la Plataforma Zoo XXI, i 

també dels treballadors i treballadores del Zoo, malgrat que en alguns moment hi hagi hagut 

certa confrontació entre les postures, encara amb conflictes oberts; i diu que estan segurs 

que entre tots i totes seran capaços de reconduir aquesta situació. Afegeix una menció 

d’agraïment al director del Zoo, impulsor també del Pla estratègic, i a Xavier Florensa, que és 
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el seu representant al Patronat de la Fundació del Zoo, i que ha esmerçat moltes hores en 

aquest assumpte.

A tall de conclusió, valora que tenen una oportunitat que no es pot desaprofitar, i que han 

posat la llavor perquè Barcelona pugui ser referent novament pel que fa a les polítiques 

animalistes al país, a Europa i al món, de manera que convida tothom a posar-se a la feina.

La Sra. Andrés comença la seva intervenció agraint als treballadors i treballadores del Zoo la 

manera com han viscut la situació durant quatre anys, que qualifica de perduts per al Zoo, de 

gran incertesa pel que fa als seus llocs de treball i el mateix futur d’aquest equipament 

emblemàtic de la ciutat.

Dit això, considera que govern els presenta avui dos expedients contradictoris; d’una banda, 

un Pla estratègic que té el consens de la comunitat científica, del Patronat, dels grups polítics 

i dels treballadors i treballadores del Zoo; i, d’altra banda, una ordenança que no té un 

consens tan ampli ni de lluny.

Puntualitza que el Pla estratègic pretén assumir el compromís polític del 2016 de renovar i 

actualitzar el Zoo de Barcelona a fi que continuï sent l’equipament emblemàtic que ha estat, 

treballant amb espècies amenaçades o vulnerables, potenciant la gestió integrada, l’educació, 

els projectes de recerca i la conservació fora del Zoo; així com elaborar un pla de 

sostenibilitat per a l’equipament.

Altrament, pel que fa a l’ordenança, apunta que es contradiu amb el Pla estratègic, ja que el 

Zoo no és un centre de rescat, sinó que ha de seguir les recomanacions i legislació 

internacional per a aquest tipus d’instal·lacions si es vol un zoo que treballi en xarxa amb 

altres zoològics, entre altres coses amb l’objectiu del manteniment i conservació a escala 

mundial de determinades espècies, és a dir, conservació integrada.

En conseqüència, diu que atenent a la contradicció que es produeix votaran a favor del Pla 

estratègic i en contra de l’ordenança.

El Sr. Villagrasa afirma que no hi ha futur per al Zoo de Barcelona si aproven la reforma de 

l’ordenança que avui es proposa. Reconeix que cal modernitzar l’equipament, però també que 

els darrers quatre anys el Zoo l’han mantingut els seus treballadors, malgrat el govern de la 

ciutat. Així, constata que el govern no hi ha destinat la inversió necessària ni els mitjans 

necessaris per al seu manteniment; i avui porten a aprovació una reforma de l’ordenança que 

va en contra de la modernització del Zoo, ja que actualment sí que treballa en la recuperació i 

la reintroducció d’animals arreu, tot i que certament s’ha d’intensificar aquesta via.

Considera que qui millor pot fer una reforma del Zoo és qui té cura i estima els animals, que 

són les persones que hi treballen, a les quals el govern ha ignorat durant quatre anys.

Constata que la xifra de visitats ha davallat molt, i alerta que la tendència és que vagi 

disminuint any rere any, i amb la reforma pretesa es convertirà en una mena de granja i 

haurà de tancar en pocs anys; així, s’hi podrà veure alguna rapinyaire, cabres, vaques, 

cavallets de mar, gripaus i papallones i ben pocs cosa més. Posa de manifest que aquest que 

acaba de descriure és el model de zoo del govern, el que subscriuen els qui voten la reforma 

de l’ordenança.
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Pregunta què passarà amb les reformes de la part dedicada a la sabana africana, si els 

animals que s’hi podran veure seran hologrames o de cartó-pedra. Assegura que el zoo que 

volen és un zoo modern, que contribueixi a la recuperació d’espècies, a la investigació, a 

inserir espècies en tot el món.

Així doncs, avança el vot contrari a la modificació de l’ordenança, i a favor del Pla estratègic 

perquè els ho han demanat els treballadors del Zoo.

I reitera que els qui estan a favor de salvar el futur del zoo han de votar en contra de la 

modificació de l’ordenança.

El Sr. Casas comença dient que votaran a favor del Pla estratègic, i consideren que els quatre 

punts nous del redactat contribueixen a millorar-lo. Per tant, exigeixen que no es quedi en res 

i que sigui una realitat en la gestió; i també que la inversió del 51%, com a mínim, s’adreci a 

les instal·lacions i el benestar dels animals. Demana que no es confongui l’observació amb 

l’exposició pública dels animals, i que la recerca es faci al servei dels animals i no pas a 

l’inrevés.

Reclamen, però, que la gestió del Zoo depengui exclusivament de la regidoria d’Ecologia, tal 

com es va aprovar en comissió el setembre a proposta del seu grup.

En referència a l’ordenança, assegura que no van entendre, quan es va presentar la 

modificació, que es digués que l’equipament seria gestionat per una fundació, i que en dos 

anys BSM materialitzaria el traspàs; igualment, s’hi deia que la reconversió no comportava 

pèrdua de llocs de treball ni canvi de les condicions contractuals laborals. Afirma que no ho 

entenien perquè una ordenança municipal no pot regular aquests termes, ja que les 

condicions laborals estan regulades per un conveni col·lectiu, tal com confirma un informe, 

que consta a l’expedient, elaborat per la gerència de Recursos Humans.

Malgrat totes aquestes circumstàncies que acaba d’exposar, confirma que la proposta de 

modificació és manté; i pregunta, amb els canvis afegits en el document del Pla estratègic del 

nou model de Zoo, i els de darrera hora a l’ordenança, si és possible encabir ambdues 

propostes, i que els genera dubtes raonables.

Insisteix a dir que la gestió del Zoo hauria de passar a la regidoria d’Ecologia, i demanen la 

dissolució de la Fundació Zoo de Barcelona, que va ser recuperada, malgrat no haver 

complert cap objectiu, com a excusa per gestionar l’equipament.

I afegeix que no poden deixar de denunciar la manera com el govern ha portat tota aquesta 

qüestió, i que ho fan en nom de les veritables damnificades: les nobles bèsties engabiades al 

recinte.

Finalment, expressa que s’abstindran en aquest punt.

El Sr. Ardanuy, pel que fa al Pla estratègic, agraeix la feina del membres del Patronat, que al 

llarg de molts mesos han esmerçat hores, han aportat propostes i idees per confegir un 

document, no exempt de polèmica, que ha cristal·litzat en un text que servirà els propers 

anys, si els governs municipals hi donen suport, per desenvolupar la modernització i la funció 

de recerca que requereix el Zoo, i també per estimar les inversions requerides.
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Confirma, doncs, que votarà favorablement aquest Pla estratègic.

Pel que fa a la modificació de l’ordenança, expressa el seu vot en contra, considerant que no 

genera consens suficient, i que en alguns aspectes pot entrar en contradicció amb el Pla.

El Sr. Puigcorbé ratifica el seu vot a favor d’ambdós punts.

Dit això, expressa el respecte i l’agraïment que li mereixen els treballadors i treballadores del 

Zoo per la bona feina que han realitzat durant aquests anys, i al Patronat per l’impuls que 

està imprimint a la redacció del Pla estratègic.

Constata que el Zoo de Barcelona ha de fer un salt endavant per raó dels nous signes dels 

temps, i el consistori s’ha compromès a fer-ho possible i dotar-lo del finançament necessari. 

Remarca que el Zoo ha d’esdevenir un gran equipament científic, d’estudi i per a la 

conservació de la biodiversitat; s’ha de convertir en un equipament de referència i de país, 

governat per un consorci, l’Ajuntament, la Diputació i la Generalitat, i liderat per un comitè 

científic que aplegui tots els corrents científics i ètics que estudiïn i treballin en l’àmbit del 

món animal, i amb la voluntat expressa d’allunyar-se del mercantilisme i de la concepció 

decimonònica d’exhibir animals en captivitat, procurant especialment una nova forma 

d’empatia envers l’animal, entès com un subjecte, com un esser que sent i del qual poden 

aprendre coses essencials, fins i tot a viure. Precisa que per aquesta raó va proposar, i ha 

quedat reflectit en l’ordenança, que de les tres hectàrees que ocupa el Zoo, almenys una es 

dediqui a l’estudi dels animals com a essers que senten, amb la convenient museïtzació, i 

formes pròpies de l’actualitat per atraure l’interès dels visitants.

La Sra. Sanz agraeix a la Plataforma Zoo XXI, als membres de la Fundació, a la direcció i als 

treballadors del Zoo, al comissionat d’Ecologia Frederic Ximeno, i a tota la gent que ha fet 

possible que avui disposin d’aquesta iniciativa i aquest Pla estratègic, impulsat pel govern, 

sobre el qual majoritàriament el Plenari expressa un vot favorable, de consens. Constata que 

aquest suport garanteix que, juntament amb la iniciativa de la Plataforma Zoo XXI i el Pla 

estratègic, el Zoo tingui futur, amb una concepció d’equipament modern, pioner, que 

permetrà apostar per la conservació, la recerca, l’educació, i que sigui un element de 

centralitat en les polítiques de sostenibilitat que es duen a terme a la ciutat; i afegeix que ho 

fan amb compromís científic i ètic a fi d’acreditar que totes les actuacions que es fan al Zoo 

no plantegen cap ombra de dubte i que reben tot el suport de la comunitat científica i ètica. 

Igualment, constata que també és un compromís social, ja que el moviment animalista està 

exigint la reforma del Zoo de Barcelona; alhora que també existeix un compromís econòmic, 

atès que estan parlant de la major inversió que històricament s’ha fet a la ciutat, seixanta 

milions d’euros durant els propers setze anys.

Celebra que hi hagi grups, com és el cas del Demòcrata, que avui expressin amb tanta 

contundència que volen una citat lliure de cetacis en captivitat, tot i que li recorda que van 

tenir quatre anys per fer-ho; confirma que ara, finalment, ho poden fer per garantir el 

benestar animal al Zoo.

El Sr. Alonso reconeix que és evident que el Zoo necessita un pla estratègic, científic i tècnic, 

per garantir la seva continuïtat, amb uns objectius que ultrapassin els mandats de torn. Per 
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tant, en aquest sentit, afirma que hi votaran favorablement, tot i que consideren que encara 

s’ha de millorar i debatre més.

D’altra banda, confirma que voten en contra de la modificació de l’ordenança.

El Sr. Villagrasa considera que el govern ha escoltat només el moviment animalista que els ha 

interessat; igualment, entén que tampoc no han atès les explicacions dels especialistes de les 

universitats, el Patronat del Zoo i els treballadors; és a dir, han escoltat qui els ha convingut.

S’aprova per unanimitat el dictamen en debat.

22. (17SD0332NT) Resoldre les al·legacions presentades durant el tràmit d’informació pública 

de l’aprovació inicial de la modificació de l’Ordenança sobre Protecció, la Tinença i la Venda 

d’animals, aprovada per acord del Plenari del Consell Municipal en sessió de 25 de juliol de 

2014, en el sentit d’incorporar l'article 33.bis, que té per objecte regular el Parc Zoològic de 

Barcelona, promoguda per la Plataforma Zoo XXI, en els termes que consten en l’informe de 

la Direcció de Serveis dels Animals. Aprovar definitivament l'esmentada modificació de 

l’Ordenança, d’acord amb el text articulat que consta a l’expedient. Publicar el present acord 

al Butlletí Oficial de la Província, a la Gaseta Municipal i al web de l’Ajuntament. Notificar 

aquest acord als interessats als efectes oportuns.

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les 

Sres. Mejías i Barceló, del Sr. Collboni i de les Sres. Ballarín i Andrés, dels Srs. Fernández 

Díaz, Mulleras i Villagrasa, i també del Sr. Ardanuy, i amb l’abstenció de les Sres. Rovira i 

Reguant i del Sr. Casas.

23. (00184-02-18, 00187-05-19, 00188-09-19 i 00191-03-1) Aprovar la incorporació al 

Catàleg d’arbres d’interès local de l’Ajuntament, per tal d’assegurar la protecció dels següents 

exemplars, els quals, per les seves característiques peculiars de bellesa, raresa i antiguitat, 

han d’ésser conservats dins el terme municipal, d’unes noves fitxes, corresponents als 

següents arbres: - Tipuana tipu, ubicat a la Plaça de Carles Buïgas, al Districte de Sants–

Montjuïc, Número d’expedient 00191-03-19. - Araucaria cunninghamii, ubicat als Jardins de 

la Tamarita, al Districte de Sarrià–Sant Gervasi, Número d’expedient 00187-05-19. -

Cocculus laurifolius, ubicat als Jardins del Palau Robert del Districte de l’Eixample, Número 

d’expedient 00184-02-18. - Cedrus libani, ubicats als terrenys de les antigues casernes 

militars de Sant Andreu, ubicats al carrer de Fernando Pessoa, 59, al Districte de Sant 

Andreu, Número d’expedient 00188-09-19. Publicar el present acord a la Gaseta Municipal i al 

Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya.

S’aprova per unanimitat el dictamen precedent.

24. (19SD0038CO) Aprovar el preacord/acord de Conveni Col·lectiu, incloent l’acord 

d’estructura i Relació de Llocs de Treball, de Parcs i Jardins de Barcelona, Institut Municipal, 

aprovat inicialment pel Consell d’Administració de Parcs i Jardins el 25 de març de 2019 i 

subscrit el 27 de març de 2019 entre la representació del Comitè d’Empresa i la representació 

de Parcs i Jardins. Ratificar els efectes produïts pel Conveni des de la seva signatura. Tramitar 

per part de l’òrgan gestor el seu registre, publicació i dipòsit davant dels Serveis Territorials 
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del Departament d’Empresa i Coneixement. Publicar el present acord a la Gaseta Municipal i 

al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Trias, Ciurana, Martí i Blasi i les 

Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, i també dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i 

Villagrasa.

25. (EM 2019-04/14) Acordar, a l’empara de l’article 368 del Text Refós de la Llei de 

Societats de Capital aprovat pel Reial Decret Legislatiu 1/2010, de 2 de juliol (en endavant 

TRLSC), la dissolució de la “Societat Municipal Barcelona Gestió Urbanística SA”, que passarà 

a denominar-se “Barcelona Gestió Urbanística, SA, en liquidació”. Acordar deixar sense efecte 

el paràgraf tercer l’article 28 dels Estatuts Socials de la “Societat Municipal Barcelona Gestió 

Urbanística S.A.” el qual disposa que en cas de dissolució la liquidació quedarà a càrrec dels 

administradors. Cessar, de conformitat a l’article 374.1 del TRLSC els/les membres del 

Consell d’Administració, la secretària no consellera i el director general, aprovant la seva 

gestió de tots ells. Revocar, en particular, les facultats conferides mitjançant escriptures 

públiques atorgades davant el Notari de Barcelona, Sr. Ildefonso Sánchez Prat en dates 26 

d’octubre de 2012 sota el número 2295 del seu protocol i 21 de gener de 2016, sota el 

número 117 del seu protocol, així com l’escriptura d’apoderament per a plets atorgada en 

data 20 d’octubre de 2010 davant el notari de Barcelona Sr. Pedro Lecuona Ortuzar, sota el 

número 2081. Nomenar liquidadora de la societat “Barcelona Gestió Urbanística, SA, en 

liquidació” la Sra. Aurora Lopez Corduente, amb les facultats previstes a l’article 375 i 

concordants del TRLSC. Aprovar l’inventari i el balanç de la societat referenciat a la data de 

26 d’abril de 2019 com a data de dissolució. Aprovar la simultània i immediata liquidació, amb 

el corresponent informe que consta a l’expedient. Aprovar el balanç final de liquidació. 

Aprovar la quota de liquidació xifrada en 1.623.636,69 euros tal i com resulta del balanç final 

de liquidació, i satisfer-la en efectiu a l’Ajuntament de Barcelona com soci únic de la societat. 

Declarar la successió universal de l’Institut Municipal d’Urbanisme, ens instrumental de gestió 

directa de l’Ajuntament de Barcelona, en els drets i obligacions de la societat municipal 

“Barcelona Gestió Urbanística, SA, en liquidació”, en coherència amb l’acord de la Comissió de 

Govern de 14 de desembre de 2017, que atribueix a l’Institut Municipal d’Urbanisme totes les 

tasques que fins aleshores desenvolupava la Societat Municipal Barcelona Gestió Urbanística, 

SA, així com la de subrogació dels recursos humans i materials de dita mercantil.

S’aprova per unanimitat el dictamen precedent.

26. (18PL16644) Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, la Modificació del Pla Especial Urbanístic de reordenació i de Millora Urbana del 

recinte de Mercabarna; promogut per Mercados de Abastecimientos de Barcelona S.A. 

(Mercabarna).

S’aprova per unanimitat el dictamen precedent.

27.  (19SD0010CO) Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i la 

Cambra Oficial de Comerç, Indústria, Serveis i Navegació de Barcelona per a la cessió 

d’espais i prestació de serveis comuns del futur edifici a construir en la finca situada entre 

l’Avinguda Diagonal i el carrer Selva de Mar (Avinguda Diagonal, 59) d’aquesta ciutat, terreny 

sobre el qual l’esmentada Cambra ostenta un dret de superfície amb opció de compra. 
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Aprovar el contracte d’arrendament, a subscriure entre l’Ajuntament de Barcelona i la Cambra 

de Comerç de Barcelona, d’ús diferent al d’habitatge de les plantes 1 a 13 incloses i un 50% 

del vestíbul amb accés independent del futur edifici , amb una superfície total construïda 

prevista de 12.986 m2 ( que es desglossa en 12.548 m2 i 438 m2 respectivament), així com 

també de 1.256 m2 sota rasant (corresponents al 50% dels metres destinats a serveis tècnics 

i magatzem) per un termini de 35 anys a partir del seu lliurament, previst per l’any 2022, per 

a ubicar-hi usos administratius destinats a oficines i arxiu de l’Ajuntament de Barcelona, amb 

efectes de des de la data de la seva signatura i obligació de meritament a partir de la seva 

ocupació. Autoritzar i disposar la despesa derivada de l’esmentat contracte d’arrendament, 

amb la Cambra Oficial de Comerç, Industria, Serveis i Navegació de Barcelona, (CIF 

Q0873001B), la quantia de la qual es calcula a partir d’una renda contractual mensual el 

primer any (2022) de (205.582,00 euros) més l’IVA, de despeses i impostos (68.570,00 

euros) més IVA i repercussió del cànon, en el suposat de que la Cambra no exerceixi l’opció 

de compra del solar, de (26.214,00 euros) més IVA , amb subjecció a les normes de la Llei 

d’Arrendaments Urbans i les modificacions introduïdes per la Llei 4/2013, de mesures de 

flexibilització i foment del mercat de lloguer, preveient-se en conseqüència un total 

pressupostari anual de 2.180.651,00 euros per a l’exercici 2022, i 4.444.167,00 euros per a 

l’exercici 2023 i els següents 34 anys, indexats d’acord amb l’IPC, i condicionat a l’existència 

de crèdit adequat i suficient; abonar trimestralment la renda acordada mitjançant la 

presentació de la factura electrònica corresponent; formalitzar el contracte d’arrendament, 

segons el redactat annex . Facultar a la quarta tinenta d’Alcaldia, Sra. Janet Sanz Cid, per a la 

signatura de l’esmentat conveni, així com la de tots aquells documents que se’n puguin 

derivar

S’aprova el dictamen precedent amb el vot en contra de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. 

Casas.

Districtes de Nou Barris i Sant Martí

28. (18PL16634) Aprovar provisionalment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta 

Municipal de Barcelona, la Modificació del Pla General Metropolità del sector Prim; d’iniciativa 

municipal; amb les modificacions a què fa referència l’informe de la Direcció de Serveis de 

Planejament, que consta a l’expedient i a efectes de motivació s’incorpora a aquest acord; 

resoldre les al·legacions presentades en el tràmit d’informació pública, de conformitat amb 

l’informe de la citada Direcció de Serveis de Planejament, de valoració de les al·legacions, que 

consta a l’expedient i a efectes de motivació s’incorpora a aquest acord; i trametre 

l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme de Barcelona per a la seva aprovació definitiva.

La Sra. Sanz recorda que en aquest àmbit, el 2010, es va aprovar una modificació que va 

acabar en via morta per una sentència; i que en el mandat anterior es va aprovar inicialment 

una modificació que proposava una reordenació de l’àmbit, seguint el model de trama 

Eixample, però que no va acabar d’encaixar amb la topografia i l’entorn.

Indica que durant aquest mandat s’ha treballat molt en aquest projecte, i precisa que el juliol 

de 2017 es va convocar un concurs públic d’idees per definir un millor encaix urbanístic del 

planejament. Afegeix que també s’ha fet un procés participatiu, de la mà de Barcelona-

Sagrera Alta Velocitat i el Districte de Sant Martí a fi d’implicar el veïnat en l’elaboració del 

projecte.
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Assenyala, doncs, que es tracta d’una proposta, la que porten avui a votació, de nova 

ordenació d’unió de les dues trames urbanes de l’entorn, creant façana al parc i millor 

adaptació a la topografia; alhora que es protegeixen i es conserven els elements patrimonials 

i de memòria històrica, com és el cas de la masia de Can Riera i el mur de pedra conegut com 

la regadora. Explica que, a més, s’hi preveuen fins a nou equipaments públics nous, entre els 

quals escola infantil i primària, escola bressol, CAP i un centre de serveis socials. I destaca 

que la major part del sòl, de titularitat pública, disposarà del 75% de zones verdes, vials i 

equipaments i, sobretot, de més de cinquanta-cinc mil metres quadrats d’espai verd.

Pel que fa a l’habitatge, apunta que hi haurà 3.550 pisos en total, més de la meitat dels quals 

assequibles, en règim de protecció, i dos-cents habitatges dotacionals per a gent gran i gent 

jove.

Constata que es tracta d’una aposta feta amb la concurrència dels veïns i les veïnes per 

continuar desenvolupant el projecte de La Sagrera, emplenant la zona de vida i, sobretot, que 

relliga els districtes de Sant Andreu i de Sant Martí per impulsar el dret a l’habitatge.

El Sr. Martí confirma el vot favorable del seu grup a aquesta aprovació provisional de 

modificació de PGM en un espai que fa anys que esperava bones notícies, no només d’un 

tipus concret de model de desplegament urbanístic sinó també per millorar les condicions de 

vida dels habitants actuals i futurs de la zona.

Valora positivament l’acord veïnal i perspectiva d’increment de la zona verda molt important 

i, sobretot, tenint en compte la situació d’emergència pel que fa a l’habitatge de protecció, 

especialment de lloguer assequible, que viuen en aquests moments, és que hi hagi la previsió 

de més de mil habitatges en règim de protecció.

El Sr. Blanco se suma a la valoració positiva d’aquest pla, especialment quant a la millora de 

les connexions entre els barris, la conservació de la trama i de les preexistències pel que fa a 

la millora dels equipaments, i l’ampliació del parc d’habitatge assequible.

Agraeix, també, l’acceptació d’una al·legació del seu grup en el sentit de preveure la 

realització per fases de la urbanització del sector Prim, convençuts que serà un factor que 

ajudarà a accelerar l’execució del projecte, que és prioritari per a la ciutat. Constata que es 

tracta d’un sector estratègic a partir del qual la ciutat ha de reprendre l’impuls perdut durant 

els darrers anys per tornar a promoure la construcció d’habitatge assequible.

Celebra, doncs, que estiguin en condicions d’aprovar aquest pla malgrat que sigui in extremis 

en el darrer ple del mandat.

El Sr. Coronas també expressa el vot favorable a aquest planejament per la importància de 

donar impuls als entorns de La Sagrera i per la quantitat d’habitatge assequible que s’hi 

preveu.

Confirma que el sector ha estat sotmès a diverses revisions, i malgrat que la proposta actual 

d’ordenació no els convenç del tot, entenen que hi haurà opcions per ajustar qüestions de 

detall amb els PMU posteriors.
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La Sra. Ballarín diu que el seu grup considera positiva la modificació del planejament aprovat 

el 2014, i en què el PSC es va abstenir en considerar que la topografia de l’àmbit no permetia 

la implantació de la trama Cerdà; igualment, diu que tampoc no creien que es pogués crear 

una centralitat de barri, i perquè no es feia una distribució de l’habitatge protegit que afavorís 

la cohesió social i la qualitat de vida.

Consideren, però, que aquesta nova ordenació millora tots els aspectes que acaba d’apuntar, 

i valoren molt positivament que el 51,4% dels habitatges previstos siguin de protecció oficial, 

un percentatge acompanyat per una memòria econòmica que confirma que és viable, i que 

confia que es pugui desenvolupar amb la màxima.

Discrepa, però, amb què el procés participatiu hagi estat tan satisfactori com diu la Sra. Sanz 

i, altrament, entenen que ha fallat el diàleg amb els veïns i amb sectors veïnals, i per aquesta 

raó avança que faran una abstenció.

El Sr. Villagrasa anuncia que votaran a favor d’aquest expedient, i confirma que veuen amb 

bons ulls la implantació dels futurs equipaments proposats, així com els habitatges de 

protecció oficial, que durant quatre anys aquest govern no ha sabut ni planificar ni construir.

El Sr. Casas considera que aquesta proposta millora l’anterior, que proposava un petit barri 

imitant l’Eixample, i manté la masia de Can Riera, que és una reivindicació veïnal, tot i que 

situa l’edificabilitat en una zona que obliga a una altura no desitjada.

En aquest sentit, assenyala que La Verneda i La Pau són zones que pateixen barraquisme 

vertical, amb una gran densitat de persones en poc espai; així, consideren que s’hauria pogut 

incrementar del mínim legal el percentatge d’habitatge dotacional, i valoren que és molt 

insuficient el nombre de pisos totalment públics, alhora que es perd l’oportunitat de conversió 

d’un model d’ecobarri, aprofitant l’energia solar i les aigües; i també es perd l’oportunitat 

d’evitar la gentrificació del barri.

Per tot plegat, anuncia que votaran en contra.

El Sr. Ardanuy expressa el seu vot favorable.

El Sr. Puigcorbé vota a favor.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció del Sr. Collboni i de les Sres. Ballarín i Andrés, 

i el vot en contra de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

Districte de Ciutat Vella

29. (18PL16636) Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic per a l'ampliació d'un local comercial de venda de 

roba confeccionada superior a 2.500 metres quadrats d'acord amb el PECNAB, situat al carrer 

Pelai 54; promogut per C&A Modas SLU.

La Sra. Sanz indica que es tracta de l’aprovació definitiva del pla especial d’iniciativa privada 

per ampliar un local comercial al carrer Pelai, que té com a objectiu donar compliment al Pla 

especial de comerç no alimentari (PECNAB), i a la qual no s’ha presentat cap tipus 

d’al·legació.
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Precisa que es proposa ampliar la superfície de venda en sis-cents metres quadrats en la 

tercera planta, en un edifici d’ús i tipologia comercial catalogat, i que respecta la catalogació 

establerta per Patrimoni.

El Sr. Blasi observa que no deixa de ser xocant sentir parlar la tinenta d’Alcaldia de 

l’ampliació d’una superfície comercial amb la tranquil·litat que ho fa, ara. I pregunta quan 

acaba el termini per a què es produeixi una aprovació per silenci administratiu, i avança que 

segons quina sigui la resposta es posicionaran.

El Sr. Blanco anuncia el vot favorable del seu grup.

El Sr. Coronas formula una abstenció.

La Sra. Ballarín avança que votaran a favor entenent que és el que la llei obliga a fer, tot i 

que confirma que en el passat s’havien trobat en situacions semblants i el govern no havia 

reaccionat de la mateixa manera que ho fa ara.

El Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del seu grup, tenint en compte sobretot que 

l’increment de superfície proporcionarà més llocs de treball. I felicita el govern i li dóna la 

benvinguda al capitalisme.

El Sr. Casas valora que l’ampliació de les superfícies sempre va en detriment del petit comerç 

de barri, cosa que comporta una alteració substancial i significativa en la distribució de les 

quotes de mercat en establiments comercials no alimentaris. Entén que aquest és motiu 

suficient per demanar la modificació del PECNAB, ja que d’una banda defensen molt les 

petites botigues de barri, però, contràriament, estan d’acord amb què les grans superfícies 

puguin augmentar l’espai.

Posa en relleu que 2.500 metres quadrats més, en aquest cas, significa enfonsar les botigues 

del barri.

El Sr. Ardanuy expressa el seu vot a favor.

El Sr. Puigcorbé es posiciona en el mateix sentit, i aprofita per preguntar per la possibilitat 

que la cúpula de vidre de l’edifici, i que forma part de l’skyline de la ciutat, es mantingués 

il·luminada durant la nit, si cal amb un ajut municipal.

La Sra. Sanz respon a la pregunta que ha formulat el regidor Blasi que, com consta a 

l’expedient, a causa del retard de l’informe de Comerç, ahir es produïa el silenci administratiu 

de la Generalitat. Això no obstant, avui ho porten a aprovació, ja que només es pot efectuar 

el silenci si ho sol·licita el promotor, i si avui s’aprova en el Plenari el silenci administratiu no 

operarà.

El Sr. Blasi constata la incoherència que comporta el fet de ser al govern, i aprofita per 

recordar el que va succeir fa uns mesos amb Diagonal Mar, i quin va ser llavors el 

comportament del govern.

Confirma que votaran favorablement aquest punt perquè, com s’ha dit, es tracta d’una 

qüestió de normativa i de compliment.
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Insisteix a posar en relleu, però, que acaba el mandat com va començar: incrementant els 

metres quadrats comercials de la ciutat, motiu pel qual l’actual govern no es va cansar de 

criticar el de l’alcalde Trias, durant el mandat del qual recorda no es va inaugurar cap metre 

quadrat més.

La Sra. Sanz retreu al Sr. Blasi que faci segons quines afirmacions, especialment quan va ser 

regidor de Comerç en el mandat anterior, ja que es van trobar que en els casos de Zara, 

H&M, o Heron City es van produir aprovacions per silenci administratiu, sense debat ni cap 

mena de transparència en el Plenari. I diu que seria de desitjar que la formació del regidor, 

que governa a la Generalitat, legislés per afavorir el comerç de proximitat. Remarca que no 

s’hi val fer segons quin discurs i, a la pràctica, fer tot el contrari del que diuen, i promoure les 

grans superfícies.

Indica que han buscat escletxes i, sobretot, van assegurar que no hi hauria portes del 

darrere, que tot es faria amb transparència i amb debat públic; i es ratifica en què estan pel 

comerç de proximitat i no per les grans superfícies, però no poden anar en contra de la llei; i, 

novament, els convida a canviar la llei a fi de disposar de les eines suficients per potenciar el 

petit comerç.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció del Sr. Coronas i de les Sres. Benedí, 

Capdevila i Sendra, i el vot en contra de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. Casas.

Districte de Sants-Montjuïc

30. (18PL16632) Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic per a la regulació de l'equipament docent situat al 

passeig de l'Exposició 5-23, al Districte de Sants-Montjuïc, d’iniciativa municipal, a proposta 

del Consorci d’Educació de Barcelona.

S’aprova per unanimitat el dictamen precedent.

Districte de Gràcia

31. (18PL16630) Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic i de Millora Urbana per a la regulació de l'equipament 

situat al viaducte de Vallcarca 4-6, Districte de Gràcia; d’iniciativa municipal; amb les 

modificacions respecte al document aprovat inicialment, a que fa referència l’informe de la

Direcció de Serveis de Planejament; informe que consta a l’expedient i a efectes de motivació 

s’incorpora a aquest acord.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i 

Villagrasa.

Districte d'Horta-Guinardó

32. (19PL16680) Aprovar provisionalment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta 

Municipal de Barcelona, la Modificació puntual del Pla General Metropolità en l'àmbit Llobregós 

- Can Mateu; d’iniciativa municipal; amb les modificacions a que fa referència l’informe de la 

Direcció de Serveis de Planejament, que consta a l’expedient i a efectes de motivació 
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s’incorpora a aquest acord i trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme de Barcelona 

per a la seva aprovació definitiva.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i 

Villagrasa.

Districte de Nou Barris

33. (19PL16681) Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic Integral i de Millora Urbana dels equipaments 

comunitaris situats a l’entorn de la Masia de Can Valent i modificació puntual de la fitxa de 

patrimoni de l’element número 2889 del Pla Especial de protecció del patrimoni arquitectònic 

de la ciutat de Barcelona a l’àmbit del Districte de Nou Barris, d’iniciativa municipal.

La Sra. Sanz indica que amb aquest pla i la permuta que l’acompanya es guanyen els 

terrenys de l’antic camp de futbol de la Damm al barri de Porta, al districte de Nou Barris, en 

resposta a una reivindicació veïnal; i es conserva la masia de Can Valent, amb la possibilitat 

de rehabilitar-la per a usos veïnals, alhora que es fa factible la construcció d’un petit tanatori 

al costat del cementiri de Sant Andreu.

Comenta que en el procés d’exposició pública no s’han presentat al·legacions, i es preveuen, 

doncs, dos equipaments, d’una banda, el tanatori a l’avinguda Rio de Janeiro amb capacitat 

per quatre sales de vetlla i, d’altra banda, la rehabilitació de la masia de Can Valent, del segle 

XVII, segons el previst en el catàleg de Patrimoni, amb gairebé sis-cents metres quadrats de 

sostre.

Assenyala que la ubicació del tanatori és molt més adient ara que no pas la proposta inicial al 

camp de la Damm, per la seva integració en l’entorn que redueix considerablement el seu 

impacte, i alhora s’aconsegueix el camp per a usos d’equipaments esportius per al barri de 

Porta.

Entenen, doncs, que es tracta d’una bona operació que, finalment, es desencalla.

La Sra. Recasens diu que es demostra que hi ha altres maneres de generar competència i de 

rebaixar preus en el mercat funerari permetent que la competència pugui obrir nous mercats, 

en aquest cas un petit tanatori.

Valora, per tant, que aquest acord és beneficiós per al barri de Porta, i per als districtes de 

Nou Barris i de Sant Andreu, ja que el cementiri disposarà de quatre sales de vetlla 

integrades, i el barri de Porta guanyarà set mil metres quadrats de sòl per poder fer-hi 

equipaments, sense condicionar els futurs usos de la masia de Can Valent, que avisa que 

necessita una rehabilitació urgent.

Posa de manifest que l’operació hauria de propiciar una iniciativa municipal per dignificar els 

entorns del cementiri de Sant Andreu i especialment el tram del carrer Pintor Alsamora i fins 

al Jardins d’Alfàbia, que pot ser un punt de partida per dissenyar el corredor verd que 

reclamen els veïns i veïnes de Porta.
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El Sr. Blanco diu que valoren positivament aquesta iniciativa, que els sorprèn venint del 

govern municipal, i avança que hi votaran favorablement.

El Sr. Coronas se suma a la consideració positiva d’aquest punt, una operació que facilitarà la 

modificació del planejament. Afegeix que la recuperació del camp de futbol permetrà 

reurbanitzar el carrer Pintor Alsamora, que ara mateix té un coll d’ampolla.

Observa que tenen certes discrepàncies quant a la ubicació de les sales de vetlla del tanatori, 

que haurien preferit que s’haguessin situat una mica més cap al nord, tot i que reconeix que 

no disposen de suficient informació tècnica per valorar-ho.

La Sra. Ballarín anuncia que també votaran a favor, ja que aquest planejament permet 

equipaments entorn de la masia de Can Valent, un tanatori de titularitat privada i un centre 

de serveis de l’administració pública.

Precisa que el nou tanatori, adossat al cementiri de Sant Andreu, no generarà impacte visual 

negatiu en situar-se a la mateixa alçada que la tanca del cementiri.

Afegeix que també es compta amb la possibilitat d’una permuta i que l’Ajuntament adquireixi 

un solar que obre moltes possibilitats per al barri de Porta.

El Sr. Mulleras remarca que aquest pla urbanístic significarà per a l’Ajuntament l’obtenció d’un 

solar per a equipaments, el que ocupa l’antic camp de futbol de la Damm, i donar ús de 

tanatori privat de barri darrere de la masia de Can Valent, actualment en desús.

Fa notar que aquest cas és una mostra que es poden fer tanatoris de barri, que poden 

contribuir a abaixar els preus i a millorar el servei de vetlla sense necessitat de fer una 

funerària pública.

Tanmateix, diu que discrepen amb el govern municipal quant al tipus d’equipaments i els 

processos participatius que s’han dut a terme per determinar-los, i consideren que els veïns 

tenen altres prioritats per al camp de futbol i la masia de Can Valent i, per tant, confien que 

se’ls escolti.

El Sr. Casas avança que votaran favorablement aquest punt en considerar, sobretot, que la 

permuta és molt favorable.

Això no obstant, assenyala que l’aposta del seu grup és per una funerària municipal.

El Sr. Ardanuy expressa el vot a favor.

El Sr. Puigcorbé vota a favor d’aquest punt.

La Sra. Sanz agraeix els vots favorables a aquesta operació de planejament, i remarca la 

transformació que pot suposar per al barri de Porta per desenvolupar la urbanització del 

carrer Pintor Alsamora, per a la recuperació de Can Valent i el camp de la Damm per a usos 

del barri.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa.
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Districte de Sant Martí

34. (18PL16595) Mantenir la suspensió de l’aprovació definitiva, acordada pel Plenari del 

Consell Municipal, en sessió de data 29 de març de 2019, de conformitat amb els articles 

92.1.b del Text Refós de la Llei d’Urbanisme (Decret Legislatiu 1/2010 de 3 d’agost) i 22.1 de 

la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les Administracions 

Públiques, del Pla de Millora Urbana de l’illa delimitada pels carrers Cristóbal de Moura, 

Treball, Marroc i Selva de Mar, promogut per Praedium Global Invest S.L., atesa l’existència 

de motius determinants per al manteniment de la suspensió de la seva aprovació, a què fa 

referència l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament que consta a l’expedient i es 

dóna per reproduït a efectes de motivació; advertir als promotors del Pla, de conformitat amb 

l’article 95.1 de la citada Llei 39/2015, que disposen d’un termini de tres mesos, des del dia 

següent al de la notificació d’aquest acord, per a realitzar les activitats necessàries per a 

continuar la tramitació, en cas que no ho facin, es declararà la caducitat d’aquest 

procediment i es procedirà a l’arxiu de les actuacions, i notificar el present acord als 

promotors del Pla.

La Sra. Sanz assenyala que es proposa la suspensió del pla de millora urbana de l’espai 

delimitat pels carrers Cristòbal de Moura, del Treball, del Marroc i Selva de Mar del Districte 

22 . Indica que es tracta d’un projecte que es va aprovar inicialment el 25 d’octubre de 2018, 

amb un període d’exposició pública en què els propietaris van presentar cinc al·legacions, i a 

les quals s’ha donat resposta, i el 10 d’abril d’enguany els promotors han presentat un nou 

document.

Així, assenyala que la documentació presentada no compleix el requisits per a l’aprovació, i es 

presenta un document de deficiències explicades en informe tècnic i jurídic. Per tant, confirma 

que necessiten guanyar temps a fi que no caduqui, i es procedeix a la suspensió perquè es 

puguin resoldre les deficiències i, si no és així, es resoldrà negativament el projecte.

Precisa que manca la justificació de l’àmbit, del reallotjament dels inquilins, dels elements de 

mobilitat i dels elements situats a les cobertes, entre més.

El Sr. Blasi confirma que votaran a favor, i tot i que reconeix que inicialment semblava que es 

volia tirar endavant l’aprovació, considera pertinents les explicacions de la Sra. Sanz.

El Sr. Blanco expressa el vot favorable del seu grup.

El Sr. Coronas es posiciona de la mateixa manera.

La Sra. Ballarín també vota favorablement atès que es dóna més temps perquè els promotors 

esmenin les deficiències.

El Sr. Mulleras vota a favor.

I també es posicionen de la mateixa manera el Sr. Casas, en nom del grup de la CUP i els 

regidors no adscrits Ardanuy i Puigcorbé

S’aprova per unanimitat el dictamen en debat.
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COMISSIÓ D’INVESTIGACIÓ SOBRE DIFERENTS ACTUACIONS DE LA GESTIÓ DEL PERÍODE 

2011-2015

35. (020/2019/DSSG) Aprovar el document de conclusions presentat pel President de la 

Comissió d’Investigació sobre diferents actuacions de la gestió del període 2011-2015, que 

han estat o estan subjectes a investigació per part de la fiscalia, que va ser creada per acord 

del Plenari del Consell Municipal en sessió de 26 de maig de 2017 i modificada per acord 

adoptat pel mateix òrgan en sessió de 30 de juny de 2017. Assabentar-se del vot particular 

formulat pel grup municipal del Partit Popular. Publicar el document de conclusions i el vot 

particular en la Gaseta Municipal.

El Sr. Alonso intervé en primer lloc com a ponent en qualitat de president de la comissió 

d’investigació.

Indica que presenten les conclusions de la comissió en relació a actuacions concretes de 

l’Àrea d’Urbanisme durant el mandat 2011-2015, de la qual s’han fet set sessions de treball, 

amb dotze compareixents que han presentat deu informes i documentació molt rellevant.

Així, en primer lloc, agraeix la participació del personal municipal, i del director de l’Oficina 

Antifrau, i dels regidors dels grups polítics que han volgut participar en la comissió.

Recorda que la creació de la comissió respon al fet que existien indicis rellevants de mala 

gestió de l’Àrea d’Urbanisme, a càrrec del Sr. Antoni Vives, durant el govern de CiU. 

Assenyala que es tracta d’unes actuacions que calia aclarir i retre’n comptes a la ciutadania, 

sobre els quals el consistori no podia mirar cap a una altra banda. Diu que està convençut 

que tots els membres d’aquest Plenari estan compromesos amb la transparència i defensen la 

necessitat que la gestió pública sigui exemplar.

Posa de manifest que ha quedat demostrat que algunes coses es van fer malament, 

concretament que va existir una mala gestió de Barcelona Regional. Precisa que ha quedat 

clarament establert que es va es van contractar persones per afinitats polítiques, i que era 

una contractació que no es corresponia amb feines de l’activitat ordinària de l’empresa; que 

es va portar una política d’activitats a l’estranger que no s’adeia amb l’interès públic i que va 

comportar pèrdues importants; igualment, apunta que va existir confusió en la comptabilitat 

d’empresa, malbaratament de diners públics, i la concessió de subvencions no justificables 

per quadrar els comptes.

A tall de resum, assenyala que a Barcelona Regional es va fer una gestió personalista, 

saltant-se les normes de bon govern i perjudicant l’interès públic, tal com queda reflectit en 

les conclusions que avui porten a aquest ple.

Indica que una segona qüestió que s’ha tractat en la comissió és la relativa al finançament 

il·legal de Convergència Democràtica de Catalunya i la suposada implicació de l’empresa 

pública Bimsa. Explica que el febrer de 2017 van rebre la lamentable notícia que membres del 

govern de CiU podien estar, suposadament, implicats en aquesta trama. Recorda que es van 

fer escorcolls en empreses municipals, detencions i que hi ha una causa penal oberta a 

l’Audiència Nacional per delictes molt greus que afecten ex-regidors i càrrecs públics del 

govern de CiU.
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Quant a aquesta qüestió, precisa que la comissió d’investigació no ha pogut desenvolupar 

amb normalitat la seva feina, ja que les accions judicials estan sota secret de sumari, i els 

membres de la comissió no han pogut accedir a tota la informació dels fets. Per tant, 

confirma que no ha estat possible arribar a conclusions i hauran d’esperar que s’aixequi el 

secret de sumari per conèixer el detall dels fets.

Conclou, doncs, que es tractava d’una comissió necessària per poder aclarir qüestions 

importants, retre comptes a la ciutadania, i que, com a president de la comissió, valora molt 

positivament.

La Sra. Sanz indica que la posició del seu grup sobre aquesta comissió ha estat esclarir el 

funcionament de Barcelona Regional, de quina manera realitzava les adjudicacions i els 

contractes, així com si es van produir o no les presumptes irregularitats que van sortir 

publicades als mitjans; si els projectes que es van realitzar eren propis del seu objecte social; 

i si les activitats que es van fer eren econòmicament justificables per a una empresa pública.

Afirma que amb el que han pogut escoltar i analitzar en les sessions de la comissió 

d’investigació poden concloure que hi va haver una actuació opaca, envers la ciutadania i el 

mateix Ajuntament, durant el període 2011-2015. Puntualitza que es van fer actuacions que 

no obeïen als encàrrecs d’aquest ajuntament; s’hi van desenvolupar projectes de naturalesa 

antieconòmica i, a més, es van produir augments retributius improcedents, irregularitats 

administratives, i possibles responsabilitats penals, incloses en la documentació penal 

aportada a la querella del ministeri fiscal. Confirma que s’han obert diligències d’investigació 

per delictes de tràfic d’influències, de prevaricació, de malversació de cabals públics, i també 

de falsedat documental.

Considera que l’objectiu avui és de fer una passa més en transparència sobre les actuacions 

de Barcelona Regional durant el període 2011-2015; i aprofita per posar en valor la presència 

de diversos càrrecs tècnics d’aquest ajuntament en les diverses sessions de la comissió per la 

seva contribució a posar llum a tota aquesta situació, i que ha contrastat amb la no 

compareixença dels responsables polítics del període investigat, concretament del Sr. Vives, a 

qui acusa d’haver-se amagat per no donar explicacions. Així, diu que si sumen el que va fer i 

el que ha restat, el resultat és que és responsable políticament de la mala gestió de Barcelona 

Regional.

Afegeix que les actuacions investigades contrasten amb la feina de l’actual govern municipal, 

que ha tingut una acció decidida en l’impuls i la promoció de la transparència; i ha estat 

contundent en la denúncia de comportaments opacs.

Per tot plegat, anuncia el vot favorable a les conclusions de la comissió.

El Sr. Martí avança el vot contrari del seu grup al document de conclusions de la comissió 

perquè el consideren lamentable i una farsa, a banda que són conclusions falses.

Precisa que durant les sessions de la comissió han pogut acreditar la falsedat de les 

afirmacions que es fan en les conclusions. Apunta, en primer lloc, que la fiscalia va arxivar 

tres de les quatre denúncies que es van formular inicialment, i l’única que resta viva està 

pendent de sentència. Per tant, constata que ara com ara no hi ha res acreditat.
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Esmenta els informes jurídics que va encarregar el govern municipal amb la voluntat 

d’enfangar l’alcalde Trias i el tinent d’alcalde Antoni Vives i tot el seu equip, i aprofitant-se de 

les clavegueres de l’Estat, i la seva voluntat de continuar en la situació que han generant i 

que li és còmoda. Precisa que els informes jurídics de Bimsa i de Transparència acrediten que 

no hi ha res del que es diu en les conclusions.

Afegeix que no només informes municipals, sinó també els dels organismes municipals i 

externs, no aporten cap conclusió de les acusacions que es fan.

Recorda a la Sra. Sanz que va dir, l’octubre de 2018, que no veia cap vinculació penal entre 

els fets descrits en l’informe i el que s’investiga de l’anomenat Cas 3%.

Considera, doncs, que s’està intentant deixar per terra, enfangar, el bon nom de l’alcalde 

Trias i del Sr. Vives; i diu que si algun dia els tribunals de justícia determinen alguna cosa ja 

es veurà, però avui dia, dins l’àmbit estricte competencial de l’objectiu de la comissió 

d’investigació, no s’ha acreditat res més enllà de dues contractacions irregulars, actualment 

pendents de sentència.

El Sr. Coronas entén que entre les coses positives de la comissió hi ha tot el que es va poder 

demostrar de Barcelona Regional, que les tasques de Barcelona Strategical Urban System 

(BCNSUS) no corresponien a l’interès públic, i el cost que tot plegat va tenir per a la 

ciutadania; afegeix que també s’ha constatat que aquest ajuntament va fer subvencions no 

justificades a Barcelona Regional, i que es van contractar dues persones amb sou públic que 

no es presentaven a la feina.

Diu que haurien volgut escoltar una mica més d’autocrítica per part del grup Demòcrata, 

perquè entén que no cal defensar el Sr. Vives i el Sr. Willy Muller.

Quant a Bimsa, precisa que tot està sota secret de sumari, per tant, no poden esbrinar res.

Manifesta que allò que tenen clar és que hi ha dos informes, un de l’Àrea de Transparència, a 

qui aprofita per agrair la valentia i la professionalitat del document, i un contrainforme 

encarregat pel govern municipal que diu tot el contrari. Assegura que no entenen que el 

govern hagi volgut tapar o contrarestar la informació que va elaborar l’Àrea de Transparència, 

que posava els elements damunt la taula a fi de millorar allò que calia.

Igualment, retreu al grup que ha presidit la comissió una utilització partidista molt evident, 

d’acord amb el grup que governa la ciutat.

Considera, doncs, que la comissió ha estat un despropòsit ja que hi ha hagut manca absoluta 

de rigor i utilització partidista tant per part de Ciutadans com de Barcelona en Comú, i alhora 

falta d’autocrítica del govern sortint.

Entén que el que han de fer, en primer lloc, és recuperar el prestigi de Barcelona Regional, 

que és un instrument molt important al servei de la ciutat i de l’àrea metropolitana, i corregir 

els procediments per evitar que torni a passar res de semblant.
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Considera, doncs, que davant d’un document de conclusions partidista i de la manca absoluta 

d’autocrítica del govern anterior, però també de l’actual, avança que no es volen sumar a la 

pantomima que ha significat aquesta comissió i s’abstindran.

La Sra. Andrés opina que la comissió hauria d’haver servit principalment per tractar i acordar 

mecanismes de transparència i de control de la gestió eficients per a l’acció i la despesa 

pública, és a dir, per fer propostes de millora. En conseqüència, destaca el seguiment 

exhaustiu que s’ha fet amb diferents procediments tant de Barcelona Regional com de Bimsa, 

així com la tasca de transparència dels equips tècnics d’ambdues empreses i les propostes de 

millora, especialment en el cas de Bimsa, que s’han presentat en la comissió i que l’empresa 

ja ha adoptat.

Lamenta que les propostes de millora del funcionament i la transparència de la gestió, que 

haurien d’haver estat l’aportació de la comissió formada per regidors i regidores d’aquest 

ajuntament, s’hagin convertit lamentablement en una tasca secundària, ja que en moltes 

ocasions s’ha prioritzat l’ús de la comissió com un espai de judici paral·lel.

Quant als fets que apareixen en l’informe, assenyala que tots ja eren coneguts; pel que fa a 

Barcelona Regional, arran de l’auditoria externa que va encarregar el govern a l’inici del 

mandat, i que va determinar un seguit de males praxis, algunes de les quals han estat 

objecte de denúncia a la fiscalia i s’estan instruint al jutjat, mentre que altres han tingut una 

resposta administrativa. I, en el cas de Bimsa, assenyala que es troben sota secret de sumari 

i, per tant, no s’haurien de pronunciar.

Discrepa amb prejudici que manifesta la presidència de la comissió quant a l’informe de 

conclusions, concretament amb el títol de l’apartat 3 de suposat finançament il·legal de 

Convergència Democràtica per justificar aquest títol incloent-hi també la sentència del cas 

Palau, amb un intent de barrejar fets que no tenen res a veure. Altrament, remarca que sí 

que poden parlar amb fermesa jurídica de la Trama 3%.

Diu que haurien volgut que les conclusions de la comissió haguessin recollit més àmpliament 

les propostes de millora, tot i que, en conjunt, entén que hi poden votar favorablement per la 

feina feta en referència a les propostes de millora i de transparència.

El Sr. Mulleras diu que resulta sorprenent que després de dos anys de constituïda la comissió 

arribi l’informe de conclusions justament una setmana abans d’encetar la campanya electoral 

a les municipals.

Feta aquesta observació, recorda que el seu grup ha demanat en ocasions reiterades ampliar 

l’abast de la comissió, en temps i en objecte, i que abasti períodes anteriors al 2011 i que 

inclogui també altres actuacions de l’Àrea d’Urbanisme.

Justifica demanar aquesta ampliació del període investigat perquè Barcelona Regional no va 

néixer el 2011, sinó molt abans; així doncs, els mateixos problemes que hi podia haver entre 

2011 i 2015 podien ser anteriors també, i afectar igualment BCNSUS. I valora que la voluntat 

de circumscriure el període investigat al del mandat anterior també era una manera de 

censurar l’àmbit d’actuació de la comissió.
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Pel que fa a l’objecte de la comissió de posar de manifest possibles irregularitats, no s’hi han 

inclòs les que fan referència a l’IMI, o a contractes de neteja i recollida de residus, 

denunciades per l’Oficina Antifrau. Per tant, entenen que l’àmbit d’investigació ha estat 

censurat des de l’inici i que, finalment, la comissió s’ha tancat en fals.

Observa que el govern municipal, amb gran expertesa en matèria de rodes de premsa, i 

altres espectacles mediàtics, sovint fa molt soroll per no-res.

Conclou, per tant, que finalitzen el mandat sense que s’hagi acceptat la petició del seu grup 

d’incloure Barcelona Regional en l’àmbit de fiscalització pública anual del Compte General; 

entén que si s’hagués sotmès Barcelona Regional i altres entitats similars a la fiscalització del 

Compte General, de ben segur que les irregularitats s’haurien pogut controlar i detectar 

abans.

Confirma, però, que tot i que entenen que la comissió s’ha tancat en fals i que ha estat 

parcial, voten a favor de les conclusions.

La Sra. Reguant comenta que algunes de les reflexions que volien fer ja han anat sortint en 

les intervencions.

Diu que entenen que la comissió, que naixia per una qüestió molt concreta, i que volia 

abastar molts aspectes, tot i que després s’ha quedat curta quant al període investigat, ja que 

l’opacitat i manca de transparència en la gestió d’aquests organismes ha estat sempre la 

marca de la casa. Per tant, conclou que moltes de les qüestions a analitzar venien de molt 

abans del 2011.

Posa de manifest que de la mateixa manera que existeix la corrupció il·legal, la que és 

delicte, i que està en tràmits judicials, també poden interpretar que hi ha moltes coses que 

són legals i que no ho haurien de ser en gestió i governança pública. Per tant, entenen que no 

és excusa emparar-se en què la fiscalia les admeti o quedin arxivades, i aquí no ha passat 

res.

Fa notar, per tant, que la comissió va néixer amb uns objectius concrets, que es troben, 

tanmateix, amb uns límits obvis de temps i de capacitat, de manera que les conclusions que 

es generen són inconcluses.

Com deia el regidor Coronas, subscriu la necessitat de la transversalitat quan es parla de 

transparència, atès que, en aquest cas, hi ha informes contradictoris del mateix govern, cosa 

que palesa que hi ha alguna cosa que no funciona, i que rau en què, d’una banda, hi ha la 

voluntat de fer net i de ser transparents i, d’altra banda, la de blindar els treballadors i gent 

interessada.

Finalment, anuncia que faran una abstenció.

El Sr. Ardanuy anuncia el vot contrari a les conclusions perquè entén que l’objecte inicial de la 

comissió era un i, en cap cas, s’ha assolit l’objectiu que es pretenia. Així doncs, observa que 

alguns pretenien que la comissió fos una mena de Watergate que, finalment, ha acabat fent 

aigües.
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Considera que s’ha fet un exercici d’intentar cercar alguna cosa, per acabar no trobant res; i 

insisteix que una comissió d’aquestes característiques ha de fer alguna aportació positiva de 

la manera com es pot millorar l’administració, i no pas assenyalar sense proves fefaents, i 

sense poder disposar de la informació sotmesa a secret de sumari.

El Sr. Puigcorbé s’absté en l’aprovació de les conclusions.

El Sr. Alonso afirma que, gràcies al grup Demòcrata, Junts per Catalunya avui perd 

l’oportunitat d’allunyar-se del pitjor de CiU.

Quant a les acusacions de partidisme, diu que Ciutadans sempre denunciarà les situacions 

que es produeixen; i comprèn que els resulta incòmode que es parli que la fiscalia denunciï la 

contractació irregular de treballadors; de les denúncies al Tribunal de Comptes per la mala 

utilització dels fons públics, una denúncia que recorda que està vigent; de la investigació per 

part de l’Audiència Nacional de càrrecs relacionats amb CiU; o que els molesta que parlin del 

cas Palau, quan la corrupció ha estat a bastament provada.

Acaba la seva intervenció assegurant que se sent satisfet del resultat de la comissió 

d’investigació.

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Trias, Ciurana, Martí i Blasi i les 

Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, i també del Sr. Ardanuy, i amb l’abstenció del 

Sr. Coronas i de les Sres. Benedí, Capdevila i Sendra, de les Sres. Rovira i Reguant i del Sr. 

Casas, i també del Sr. Puigcorbé, amb el nou redactat següent:

(020/2019/DSSG) Aprovar el document de conclusions presentat pel President de la Comissió 

d’Investigació sobre diferents actuacions de la gestió del període 2011-2015, que han estat o 

estan subjectes a investigació per part de la fiscalia, que va ser creada per acord del Plenari 

del Consell Municipal en sessió de 26 de maig de 2017 i modificada per acord adoptat pel 

mateix òrgan en sessió de 30 de juny de 2017. Assabentar-se dels vots particulars formulats 

pels grups municipals Demòcrata i Partit Popular. Publicar el document de conclusions i els 

vots particulars en la Gaseta Municipal.

c) Proposicions

PART D’IMPULS I CONTROL

a) Proposicions / Declaracions de Grup

La Sra. alcaldessa informa que s’ha presentat una moció d’urgència per part del grup 

municipal Demòcrata, amb número de registre M1519/11239, la urgència de la qual ha de ser 

apreciada amb el vot favorable de la majoria absoluta dels membres del Consell Municipal 

que, en cas d’aprovar-se, substituiria la Proposició / Declaració de Grup M1519/11234, i seria 

objecte de debat i votació com a primera Proposició amb contingut de Declaració 

Institucional.

A continuació, se sotmet a votació la urgència de la moció esmentada, i s’aprova amb el vot 

en contra dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. Mejías i Barceló, i també dels Srs. 

Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa.
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Del Grup Municipal Demòcrata:

1. (M1519/11234) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona constata el 

fracàs de les polítiques d’habitatge durant el mandat 2015-2019.

Es retira.

Tot seguit, els Srs. Ardanuy i Puigcorbé marxen de la sessió.

Del Grup Municipal Ciutadans:

2. (M1519/11238) El Plenari del Consell Municipal acorda que passades les eleccions 

municipals del proper 26 de maig els grups actualment representants al consistori es 

comprometen a la signatura d'un pacte per la seguretat a Barcelona. la finalitat d'aquest 

pacte serà baixar els índex de delinqüència i que Barcelona sigui una ciutat més segura amb 

els principis de proximitat i prevenció de nostra policia, la Guàrdia Urbana, i millorant la 

coordinació amb la resa de policies que operen a la nostra ciutat.

El Sr. Sierra indica que la seva proposició fa referència a la seguretat, i al fet que durant el 

mandat la inseguretat ha passat a ocupar el primer lloc del rànquing a escala estatal.

Posa de manifest que d’ençà que l’alcaldessa va començar a exercir les funcions de màxima 

responsable de la Guàrdia Urbana de Barcelona no ha fet altra cosa que fomentar l’increment 

alarmant –més d’un 20%– dels índexs de delinqüència a la ciutat. Afegeix que el baròmetre 

municipal palesa que el principal problema per a la majoria de la ciutadania és la inseguretat. 

En aquest sentit, constata que en determinats barris els veïnats tenen por perquè s’ha 

permès que a la ciutat s’instal·li la impunitat i s’han obert les portes a què les persones que 

es dediquen a delinquir tinguin sensació que tot ho poden fer sense majors conseqüències.

Retreu a l’alcaldessa que, traient autoritat a la guàrdia urbana, generi una tempesta perfecta 

que col·loca Barcelona en el primer lloc del rànquing estatal pel que fa a la inseguretat.

Precisa que amb aquesta proposició no reclamen que l’alcaldessa faci res més al capdavant de 

la regidoria de Seguretat, càrrec en què ha demostrat un absolut desistiment de funcions, 

sinó que les forces municipals d’aquest consistori assumeixin un pacte, a partir de punts 

coincidents, per millorar molts aspectes en matèria de seguretat, entre els quals la necessitat 

d’augmentar el nombre d’efectius de la guàrdia urbana a fi que el proper mandat la seguretat 

no sigui un assumpte partidista sinó de ciutat i que afecta els servidors públics.

Afegeix que, assumint el model de proximitat i de prevenció de la guàrdia urbana, i sobretot 

una coordinació millor entre els diferents cossos policials que operen a Barcelona, cal arribar 

a un pacte perquè el proper mandat hi hagi unitat de criteris que es palesin en polítiques que 

millorin la vida de tots els barcelonins.

El Sr. Martí diu que el seu grup està d’acord amb el fons de la proposició en el sentit que 

denuncia una situació que, reiteradament, s’ha posat de manifest en aquesta cambra i en la 

comissió de Presidència, sobretot els darrers mesos.

Així doncs, confirma que la situació és d’inseguretat molt greu, fins al punt que el 21% de la 

ciutadania, segons el baròmetre municipal, valora la manca de seguretat com el principal 
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problema de la ciutat, i que va a pitjor cada dia. Tanmateix, consideren que una proposició 

com aquesta, el darrer ple del mandat, no és una eina gaire eficaç per revertir una situació de 

la qual el govern municipal en té la responsabilitat; i confirma que en quatre anys no han vist 

ni una sola vegada l’alcaldessa a la comissió de Presidència donant la cara juntament amb els 

portaveus de seguretat de la ciutat. Conclou que aquesta absència de la màxima responsable 

de la prevenció i la seguretat és un símptoma del seu desinterès per la matèria.

Considera que durant tot el mandat la seguretat i la prevenció han estat en una greu situació 

de desgavell, reconduïda, en part, els darrers temps quan, parcialment, s’ha produït una bona 

coordinació amb el Departament d’Interior per acarar problemàtiques determinades.

Valoren, però, que la proposició del grup de Ciutadans és de cara a la galeria i que, fins i tot, 

no és oportú que el Plenari marqui una estratègia o expressi una voluntat política al proper 

consistori, tot i que confien que hi hagi un govern diferent que situï la seguretat entre les

seves prioritats principals. Altrament, consideren que a les portes de la campanya electoral no 

poden demanar als futurs representants municipals el pacte que es proposa.

El Sr. Coronas observa que el primer que han de fer, quan Ciutadans demana un pacte per la 

seguretat, és preguntar-se què els demana realment. Entén que un pacte per la ciutat sona 

bé, però fa notar que el discurs sobre seguretat d’alguns candidats a l’alcaldia, com és el cas 

del Sr. Valls, desafina, i molt, respecte al que considera el seu grup.

Pregunta on posaran tots aquests nous agents de la guàrdia urbana que reclamen, que 

ultrapassen el miler, si no és que fan comissaries noves; i remarca que cal negociar com els 

contractaran. Per tant, valora que aquestes afirmacions tan agosarades s’han de justificar i 

explicar, tot i que les atribueix al criteri que en campanya tot s’hi val, i el pacte que demana 

Ciutadans s’inclou en aquest context.

Alerta que no s’ha de jugar amb la seguretat pública, que és un dret ciutadà que ara mateix 

està en qüestió arran de les dades sobre els índexs de delinqüència, que els darrers dos anys 

han pujat molt. Constata, però, que el grup proposant entén que amb més policies i més 

porres es resolt tot, i afirma que no va d’això, només, i calen recursos humans i materials, 

formació específica adequada a fi que la guàrdia urbana sigui el cos d’excel·lència que volen 

tots.

Conclou, en definitiva, que el seu grup difícilment podrà subscriure un pacte amb Ciutadans, 

ja que l’aposta d’ERC és canviar el model de seguretat de la ciutat, que es remunta als anys 

vuitanta, i que s’ha anat apedaçant; i que en cap cas és el que proposa Ciutadans i el seu 

candidat i, per tant, avança que hi votaran en contra.

La Sra. Andrés manifesta que el seu grup no posarà un cordó sanitari al pacte proposat per 

Ciutadans perquè consideren que la seguretat és un dret que mereix un pacte polític, deixant 

de banda altres consideracions, i perquè coincideixen amb la proposta presentada.

Precisa, en aquest sentit, que demanen un pacte que tingui com a objectiu abaixar els índexs 

de delinqüència de la ciutat, que en aquests moments és el més elevat de la història recent; i 

també el proposen amb la voluntat de fer Barcelona una ciutat més segura amb els principis 
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de proximitat i prevenció. Confirma que el seu grup està a favor d’aquest model, ja que 

durant molts anys han governat la ciutat amb aquest model de proximitat.

Afegeix que també subscriuen el fet que es demani aquest pacte per millorar la coordinació 

amb la resta de policies i per reforçar la guàrdia urbana, un criteri que coincideix plenament 

amb una proposta formulada pel seu grup de fer un pacte de ciutat amb un compromís i un 

acord que tingués com a objectius reforçar la plantilla de guàrdia urbana amb un mínim de 

mil noves places convocades en el termini dels propers cinc anys, i acompanyar aquest 

increment del nombre d’agents amb les dotacions necessàries de material i de personal. En 

aquest sentit, respon la qüestió plantejada pel regidor Coronas sobre on posaran els nous 

agents, i fa avinent que el seu grup va proposar que s’elaborés un pla de renovació, reforma i 

ampliació de les casernes de la guàrdia urbana, cosa que no s’ha fet.

Afegeix que entén que tots coincideixen a establir una declaració conjunta de totes les forces 

polítiques de suport a la guàrdia urbana i, també, a establir diàleg amb la resta 

d’administracions.

Per tant, diu que no troben cap motiu per no donar suport a la iniciativa, tot i que són 

escèptics, i fa notar que algunes no formacions no ho fan perquè prové de Ciutadans; i, 

també, perquè l’alcaldessa, candidata a l’alcaldia el proper mandat, no està present en el 

debat d’aquesta proposició.

El Sr. Villagrasa anuncia que el seu grup vota a favor de la proposició, sobretot com a 

expressió de protesta per la manera com s’ha gestionat la seguretat ciutadana durant aquest 

mandat, i a ningú no se li escapa que els darrers quatre anys són els pitjors pel que fa a la 

seguretat en els darrers quaranta anys.

Aprofita la intervenció per agrair al comissionat de Seguretat, el Sr. Recasens, el fet que 

sempre hagi donat la cara, mentre que el govern s’ha amagat covardament darrere seu, i la 

prova d’això és que en el darrer ple del mandat estan parlant de seguretat sense que la 

màxima responsable en la matèria, l’alcaldessa, estigui present.

Posa en relleu que les dades respecte a la seguretat, a més de preocupants, són cruels; 

precisa que, segons el ministeri d’Interior, la criminalitat a Barcelona ha augmentat d’un 

20%, i segons mossos d’esquadra un 19%; mentre que la darrera enquesta de victimització 

dóna un percentatge de 25,6%, el segon índex més elevat de la història, i el baròmetre 

municipal palesa que la primera preocupació de la ciutadania és la seguretat.

Afirma que han arribat a aquest estat de coses per l’actitud del govern de la ciutat, que es va 

presentar a les eleccions amb un programa que no era altra cosa que un full de ruta per 

desmantellar bona part de l’estructura de la guàrdia urbana. Tanmateix, remarca que gràcies 

a Guàrdia Urbana, als sindicats i als grups polítics, no ho ha aconseguit, tot i que el cos no 

rep el tracte que mereix, ni té el suport institucional i polític de l’alcaldessa, ja que mai un 

govern ha estat tan allunyat de la policia de la ciutat. I destaca que la darrera setmana i mitja 

cada dia s’han produït notícies de violacions, de robatoris, d’agressions al metro, ganivetades, 

ocupacions il·legals i reocupacions.
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Remarca que, en quatre anys, l’actual govern ha aconseguit que Barcelona sigui la ciutat més 

insegura d’Espanya i de les més insegures d’Europa. Tanmateix, afirma que aquesta és 

l’herència dels quatre anys de mandat d’Ada Colau.

La Sra. Rovira diu que des del primer dia del mandat el seu grup defensa un model de 

seguretat antagònic al que defensen els grups de la dreta; en aquest sentit, afirma que no 

comparteixen el concepte de seguretat que expressa la proposició i, per tant, tampoc la 

necessitat d’establir un pacte emmarcat en el model del partit proposant. Altrament, diu que 

el seu grup entén que la seguretat a la ciutat s’emmarca en l’àmbit dels drets, del dret a la 

salut, a l’educació, a l’habitatge, a no ser agredides pel fet de ser dones o persones migrades. 

Entenen, doncs, que la seguretat hauria de ser abordada des d’aquesta perspectiva; creuen 

que la ciutat i l’administració pública han de posar al centre la reproducció i la sostenibilitat 

de vida, i no pas els beneficis econòmics d’uns pocs; així, quan parlen de seguretat també cal 

fer-ho del repartiment de la riquesa i del treball necessari com a motor i centre de qualsevol 

acció política.

Afegeix que resulta evident que durant aquests quatre anys el seu grup ha posat la lupa en 

els cossos de seguretat, i han demanat més capacitat de fiscalització per part del govern del 

que succeeix internament a la guàrdia urbana, perquè no pot ser que hi hagi agents amb 

actituds masclistes, LGTBI fòbiques i racistes actuant amb una impunitat fruit del 

corporativisme que s’ha consolidat els darrers quaranta anys. Per tant, entenen que, 

d’entrada, cal fer una tasca de conscienciació, de formació i, també, de depuració d’aquestes 

actituds.

Reivindica que el seu ha estat l’únic grup que ha alçat la veu en contra d’aquesta mena 

d’actuacions, i és l’únic que reclama que el govern actuï amb fermesa, i també són sols a 

qüestionar els cossos policials.

Manifesta, en conseqüència, que fruit d’aquest concepte de seguretat tenen una posició 

diametralment oposada a la que expressa aquesta proposició quant al model de ciutat, i de la 

guàrdia urbana, i confirma el vot en contra.

El Sr. Pisarello observa que aquesta secció d’Impuls i Control es fa avui contra el que és el 

costum institucional d’aquest ajuntament de no portar aquests assumptes al darrer ple del 

mandat, especialment perquè els debats que s’hi plantegen són de futur i que, de ben segur, 

s’hauran de materialitzar en escenaris diferents a l’actual.

Per tant, sense entrar al debat, expressa que el govern farà una abstenció.

El Sr. Sierra lamenta l’absència de l’alcaldessa, que considera una nova mostra del 

desistiment de les seves funcions en matèria de seguretat, i que demostra que no té el més 

mínim interès en allò que es pugui tractar al respecte. I li retreu que sigui una de les 

màximes responsables d’haver fet Barcelona campiona d’Espanya en inseguretat.

Igualment, deplora que no s’aprovi aquesta proposició per tacticisme polític d’alguns grups 

d’aquesta cambra, especialment el d’ERC; i aprofita per demanar al Sr. Coronas que no afirmi 

que mai no pactarà res amb Ciutadans pel que fa a la seguretat, ja que ho han fet al llarg de 

tot el mandat, en què s’han conjurat pel que fa a la segona activitat de la guàrdia urbana, per 
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incrementar el nombre d’agents; i afegeix que tenen un projecte per incorporar 1.500 agents 

nous mitjançant negociacions amb el ministeri d’Interior i que ho tenen pressupostat.

Remarca que el seu model, com bé deia la Sra. Andrés, el poden compartir tots els presents, 

llevat de la CUP que tan sols dedica insults i calúmnies a la guàrdia urbana. Constata que 

sense seguretat no hi ha llibertat, i diu a la Sra. Rovira que els veïns i veïnes amb menys 

recursos en els barris més deprimits de la ciutat que tant defensen, són els qui pateixen més 

la inseguretat.

Assegura al Sr. Coronas que no es tracta d’ideologies, ni d’emprar la seguretat de manera 

partidista, i emplaça els qui formin part del proper consistori a treballar conjuntament amb 

mà estesa per fer de Barcelona una ciutat segura.

El Sr. Coronas ratifica que no és qüestió d’ideologies sinó de model; i, en aquest sentit, 

pregunta al Sr. Sierra si realment creuen que amb mil cinc-cents policies més tindran més 

llibertat, perquè sospita que hi continuarà havent-hi el mateix nombre de delinqüents lliures 

perquè la justícia està col·lapsada. En conseqüència, alerta que si no apunten a la triple 

solució que inclou convivència, solució policial i justícia no quadraran el cercle; i diu que allò 

que han de fer és desenvolupar la Carta Municipal per aplicar la justícia de proximitat.

El Sr. Villagrasa recrimina a l’alcaldessa que, sent la regidora de Seguretat, no estigui present 

en aquest debat justament. Constata, però, que mai no ha donat la cara en els debats 

respecte a aquesta matèria, que no han estat pocs, i en què hauria d’haver donat explicacions 

sobre el que succeeix a Barcelona.

El Sr. Sierra agraeix els vots favorables a la proposició, i fa notar al Sr. Coronas que amb 

“bonisme” no s’acaba amb la inseguretat, tot i que reconeix que implica treballar en molts 

més àmbits i negociar amb la fiscalia i altres cossos de seguretat de l’Estat.

S’aprova aquesta Proposició / Declaració de Grup amb vint abstencions –emeses pels Srs. 

Pisarello, Asens, Colom, Montaner i Badia i les Sres. Colau, Ortiz, Sanz, Pin, Pérez i Vidal, i 

també pels Srs. Trias, Ciurana, Martí i Blasi i les Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i 

Rognoni–, i set vots en contra –emesos pel Sr. Coronas i les Sres. Benedí, Capdevila i 

Sendra, i també per les Sres. Rovira, Reguant i el Sr. Casas–, i onze vots a favor de la resta 

de membres del Consistori.

Del Grup Municipal Esquerra Republicana de Catalunya:

3. (M1519/11225) El Plenari del Consell Municipal acorda: Que el govern municipal no realitzi 

cap licitació que impliqui despesa fins a final de mandat ni prengui decisions que condicionin 

l’actuació del consistori de cara al mandat vinent.

La Sra. Sendra indica que la proposició que presenten demana al govern que no faci cap 

licitació que impliqui despesa fins a final del mandat.

Diu que els preocupa la manera com acaba el govern, i també per com es deixa l’exercici del 

2019, ja que a hores d’ara no s’ha plantejat tan sols el debat del projecte de pressupostos, 

que reiteradament ha demanat el seu grup en la comissió d’Economia i Hisenda i al Plenari. 

Per tant, confirma que no tenen clar amb quin pressupost s’han de moure aquest any, ja que 
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mentre no es conformi el nou govern municipal sorgit de les eleccions se situen al juliol o al 

setembre.

Assenyala que s’ha fet tard per presentar qualsevol projecte pressupostari, i precisa que els 

preocupa, en primer lloc, la manca de lideratge que en aquest sentit ha demostrat l’actual 

govern, ja que el pressupost és l’eina de gestió pública que marca les prioritats de la despesa 

i d’inversió; això no obstant, l’actual govern a hores d’ara ni tan sols ha plantejat una 

proposta.

Afegeix que el pressupost és també l’instrument que permet donar respostes a la ciutat i 

establir un diàleg de prioritats amb la resta de grups municipals per cercar consensos. 

Constata que tenen moltes prioritats pendents i urgències que haurien de trobar resposta en 

un pressupost.

Afegeix que també estan amoïnats per la manca de responsabilitat, atès que en el pressupost 

d’enguany que es deixa d’elaborar hi ha 92 milions d’euros de retallades de facto respecte al 

pressupost inicial de 2018 pel que fa a inversions que ara com ara no tenen destí. Entenen 

que es tracta de pura desídia, i alerta que no es poden permetre aquests diners per a 

inversió, ni renunciar a una quarta part del pressupost d’inversió actiu.

Insisteix que tenen oberts massa assumptes urgents que, sobretot, demanen inversió, i 

retreu que, com a mínim, no tinguin ni tan sols un acord per destinar aquests 92 milions 

d’euros d’inversió.

Apunta que també tenen la sensació que no havent aprovat un projecte de pressupost, ni un 

esborrany tan sols, estan comprometent despesa, cosa que valoren com una manca de 

transparència. En aquest sentit, diu que només cal visitar el perfil del contractant d’aquest 

ajuntament per comprovar que a dia d’avui hi ha centenars de licitacions en marxa, 129 amb 

NIF de l’Ajuntament, 17 de l’IMI, i 76 de Bimsa, i diu que voldrien que el govern expliqués 

quins objectius tenen i fins a quin punt s’acabarà el mandat amb el pressupost del 2019 

compromès i no aprovat.

El Sr. Ciurana avança que votaran a favor d’aquesta proposta, tot i que reconeix que no era 

fàcil saber pel seu enunciat estricte cap a on s’orientaria.

Destaca alguns aspectes com ara que durant el mandat no s’ha aconseguit aprovar cap 

pressupost per la via de la majoria del Plenari del Consell Municipal, ja que s’han fet dues 

pròrrogues pressupostàries i dues qüestions de confiança. Afegeix que s’han produït 

retallades, que consten documentades en expedients, entorn del 15% en despesa corrent, i 

que es poden quantificar en aproximadament cent milions d’euros.

Observa que aquest govern passarà a la història per la seva creativitat en la comptabilitat i 

en la despesa pressupostària per la creació de la despesa enunciativa, que inclou tot un 

seguit d’actuacions no fetes. En aquest sentit, constata que el govern té un pressupost virtual 

futur molt allunyat de la realitat.

Comenta que de ben segur que es podrien posar d’acord en bon nombre de les licitacions en 

curs, moltes de les quals són administració ordinària; i remarca que quan el govern hi ha 

estat disposat ha fet les coses. Apunta, en aquesta línia, el contracte de neteja que fa ben 
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poc es va aprovar al ple, que tot i que té una projecció que ultrapassa més d’un mandat, en 

aquest cas el van poder discutir per arribar, finalment, a un acord. Demana a l’actual govern, 

doncs, que sigui honest amb la institució i el futur govern.

La Sra. Barceló entén que no fóra ètic que el govern municipal ara fes licitacions o que 

prengués decisions que tinguin conseqüències econòmiques per al proper govern de la ciutat.

Això no obstant, constata que l’actual govern deixa un llegat econòmic que comporta 

retallades en inversions importants en la que era la seva proposta estrella, l’habitatge. 

Recorda que van prometre quatre mil habitatges al llarg del mandat, que en seran tan sols 

vuit-cents; o els diners que aquest govern ha atorgat a dit. Precisa, en aquest sentit, que la 

contractació menor ha suposat un 90% de la contractació total, sense licitació de cap mena. 

Reconeix que no és il·legal, però entén que s’hauria d’haver fet mitjançant concurs públic.

Altrament, comenta que no han estat capaços d’aprovar ni un sol pressupost durant aquests 

quatre anys, per no dir que s’han convertit en un obstacle per millorar l’economia de la ciutat; 

que han provocat la pèrdua de llocs de treballa arran de la moratòria hotelera, i les possibles 

indemnitzacions que s’hauran de pagar per aquest mateix motiu. Igualment, li retreu que 

hagin frenat inversió per manca de seguretat jurídica, i d’aquesta manera tampoc es genera 

activitat econòmica i llocs de treball.

Diu que també els preocupen les possibles licitacions que es puguin fer a partir d’ara, i 

demana que per esvair dubtes el govern els digui quines són les licitacions previstes abans de 

deixar l’alcaldia. Assenyala que han tingut coneixement que el 30 d’abril va sortir a licitació 

un contracte per a processos participatius d’aquest ajuntament amb un cost d’1,7 milions 

d’euros, que dubta que sigui ètic i convenient fer-la ara.

En conseqüència, el seu grup reclama prudència al govern i respecte pel que vindrà i que no 

prenguin decisions de les quals no es puguin responsabilitzar.

La Sra. Ballarín diu que qui tingui l’honor i la responsabilitat de governar la ciutat arran de les 

properes eleccions municipals ho ha de poder fer sense hipoteques prèvies, i ha de tenir la 

màxima llibertat per governar i aplicar els compromisos que hagi assumit amb la ciutadania.

Precisa que no tenir hipoteca significa que les decisions que s’hagin pres els darrers mesos, 

setmanes i dies d’aquest mandat siguin les estrictament necessàries per garantir el 

funcionament normal i ordinari de la ciutat. Tanmateix, diu que no es refien que l’actual 

govern actuï d’aquesta manera, ja que fa molt de temps que procedeix amb absoluta manca 

de diàleg i de transparència preocupants.

Recorda que desconeixen quins projectes té aquest ajuntament per al 2019 perquè no van 

debatre un projecte de pressupostos i estan en situació de pròrroga pressupostària; i tan sols 

són conscients que aquest govern no ha tingut clares ni les prioritats, ni l’ordre, ni els aliats 

cosa que ha palesat clarament la seva manca de diàleg. I, per això, el seu grup l’ha emplaçat 

reiteradament a la claredat i a la transparència, i en el cas del pressupost per a aquest 

exercici ho han fet moltes vegades sense obtenir cap mena de resposta.

En aquest estat de coses, assenyala que ara arriben als darrers dies del mandat amb 

contractacions que poden hipotecar el futur govern de la ciutat. Afirma que això els preocupa 
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perquè hi hauria hagut temps per establir diàleg i que no s’ha fet, ni pel que fa als 

pressupostos ni sobre altres acords puntuals. En aquest sentit, fa notar que s’ha fet esment 

de la contracta de la neteja, que ha anat amb tant de retard que s’ha hagut de recórrer a la 

pròrroga de l’actual contracta; i fa notar que avui han tingut una altra mostra del tarannà del 

govern amb la proposta arran del CAP del Raval, en què no hi ha hagut cap diàleg amb els 

grups municipals i només pressions i xantatges.

Confirma que, en aquest sentit, comparteixen amb ERC que no s’ha de fer cap contractació 

més enllà de les estrictament necessàries per al funcionament normal de la ciutat i, atès que 

no tenen garanties que sigui així, avança que votaran a favor de la proposició.

El Sr. Mulleras afirma que si alguna cosa ha caracteritzat la política de despesa pública del 

mandat han estat les subvencions i les contractacions d’entitats; i, com ja s’ha comentat, no 

hi hagut cap pressupost acordat amb la resta de forces polítiques durant aquests quatre anys, 

i també s’han produït retallades.

Recalca que les subvencions ideològiques, sobretot, han augmentat, i les concedides 

directament a dit ho han fet d’un 166%, moltes de les quals adreçades a entitats amigues del 

govern com l’Observatori Desc, la cooperativa de manters DiomCoop, Alencop, o les entitats 

del carrer Casp 43. Constata que tot això demostra que s’han gastat diners públics durant el 

mandat amb massa discrecionalitat.

Entenen, per tant, que la proposició és adient, tenint en compte, sobretot, que aquesta 

mateixa setmana s’han assabentat que s’havia licitat la participació ciutadana per als propers 

quatre anys per un import d’1,7 milions d’euros, cosa que no els sembla lícita, ètica ni justa, 

ja que hipoteca el proper govern de la ciutat. Consideren que cal evitar això i, en 

conseqüència, confirma que donen suport a la proposició del grup d’ERC.

La Sra. Reguant diu que no tenien gaire clar per on aniria ni el debat ni l’explicació que 

justifica aquesta proposició, que segons la literalitat del seu enunciat els semblava de sentit 

comú plantejar això a una setmana de començar la campanya electoral, partint de la base 

que allò que és funcionament ordinari ha de poder continuar endavant; observa que també 

podrien debatre sobre el significat de funcionament ordinari.

Conclou, doncs, que la premissa bàsica hauria de ser no fer noves licitacions en període de 

campanya electoral i fins a la constitució del nou consistori.

Considera, però, que els grups han aprofitat aquesta proposició per parlar d’altres coses i, 

com sempre, posar determinades qüestions damunt la taula, entre les quals que no hi ha 

hagut pressupostos al llarg del mandat, i altres com les subvencions a determinades 

associacions i entitats, que al seu parer és barrejar les coses.

Així, malgrat el decurs del debat i algunes consideracions, avança que donaran suport a la 

proposició perquè, en bona part, és de sentit comú.

El Sr. Pisarello diu que no poden estar en desacord amb aquesta proposició, entesa en un 

sentit raonable, i confirma que no tenen intenció de fer cap licitació que pugui lligar de mans 

el proper govern. Assenyala, però, que això no significa que no se’n faci cap, atès que 

algunes són de funcionament ordinari com és el cas del manteniment de la web Barcelona 
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Wellcome adreçada a les empreses que arriben per instal·lar-se a la ciutat; els serveis de 

suport del Consell de Ciutat, que és qui garanteix la participació d’entitats i veïnats en els 

assumptes municipals; o els serveis que ajuden la Síndica a redactar les seves resolucions, 

que destaca del llistat de licitacions inexcusables perquè formen part del funcionament 

ordinari de la institució, o són estratègiques sense comprometre un gran volum de recursos.

Ratifica, doncs, que en els termes en què està formulada la proposició, el govern municipal no 

fer altra cosa que donar-hi suport.

La Sra. Sendra entén que la proposta és ben clara i, fins i tot, molt tècnica en el sentit que 

demanen que allò que no és estrictament necessari no es tiri endavant.

Assegura que els hauria agradat poder fer un debat de pressupostos i haver pogut acordar 

polítiques, accions i inversions i despesa per a projectes que consideren que necessita la 

ciutat, i lamenta que pràcticament perdin un any perquè el pressupost d’enguany està aturat, 

i demana que, com a mínim, no improvisin.

Així, puntualitza que han de ser clars en allò que es considera imprescindible, amb el 

benentès que no es pot aturar la màquina de l’administració municipal ni la ciutat, tot i que 

consideren que hi ha coses que s’haurien pogut estalviar. En aquest sentit, posa com a 

exemple el fet que l’abril s’ha publicat el contracte per fer un estudi de les superilles, o el que 

fa referència al programa d’interculturalitat, un per mig milió d’euros i l’altre per tres milions; 

i fa notar que si ho haguessin pogut debatre i implicar-s’hi haurien pogut aportar idees i 

haver-hi donat suport.

El Sr. Ciurana celebra que el govern doni suport a la proposta; això no obstant, entén que és 

possible que s’hagin de prendre decisions d’aquí al 26 de maig, perquè la ciutat és un ens viu, 

i demanen al govern que si ho ha de fer que ho consulti amb els grups, no fóra que passes 

com ara fa quatre anys quan s’acusava l’alcalde Trias de firmar contractes d’última hora que, 

deia la Sra. Colau, comprometien el futur de la ciutat, i concretament es referia a l’acord amb 

el Mobile.

La Sra. Ballarín reitera que per al seu grup és molt seriós aquest assumpte, i que qui 

assumeixi el nou govern de la ciutat no ha de fer amb càrregues i hipoteques derivades de 

compromisos de darrera hora de l’actual govern.

El Sr. Mulleras considera que licitar la participació ciutadana dels propers quatre anys per 1,7 

milions d’euros a vint dies de les eleccions municipals no és del cas, ja que no és cap 

necessitat operativa per a la ciutat i, a canvi, hipoteca l’acció del nou govern.

Entén, per tant, que amb l’aprovació de la proposició la licitació s’aturarà.

S’aprova per unanimitat aquesta Proposició / Declaració de Grup.

Del Grup Municipal Partit dels Socialistes de Catalunya:

4. (M1519/11228) El Plenari del Consell Municipal acorda: 1. Constatar la incompareixença i 

el fracàs del lideratge de l’alcaldessa en la gestió del metro de Barcelona que acumula durant 

el mandat d’Ada Colau trenta-quatre dies de vaga. 2. Exigir a l’alcaldessa de Barcelona que 

14 de juny del 2019 CSV: 9109-e560-99c4-3c56



GASETA MUNICIPAL

67
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

no s’amagui davant un problema que afecta tant als treballadors com a tots els usuaris del 

metro que es veuen afectats per les jornades de vaga. 3. Exigir a l’alcaldessa que es posi al 

capdavant de la gestió del conflicte i la situació de seguretat i salut existent, davant la 

incapacitat de la Presidenta de Transports Metropolitans de Barcelona per de fer front a les 

diferents convocatòries de vaga i als problemes del metro de Barcelona. 4.Posar en marxa un 

Pla de Xoc eficient per a garantir la seguretat laboral dels treballadors amb totes aquelles 

afectacions relacionades amb la presència del amiant, d’acord amb els treballadors i 

treballadores.

El Sr. Collboni al·ludeix a les expressions emprades per la UGT, sindicat majoritari a 

autobusos, en una circular que ahir mateix feia córrer per l’empresa qualificant de 

despropòsit, d’incapacitat, manca d’implicació i desinterès l’actitud del govern municipal, que 

ha estat la crítica constant de la plantilla de TMB, dels més de tres mil set-cents treballadors i 

treballadores de metro i autobús, per la manera com s’ha gestionat aquesta empresa pública 

durant la major part del mandat.

Concreta que al metro s’han convocat, en aquests quatre anys, trenta-quatre vagues, i el 

govern els ha volgut fer creure que això és normal, tot i que quan es produeixen cap 

responsable municipal no ha donat explicacions sobre la manera com es gestiona el conflicte; 

no pensa en els tres-cents noranta milions de viatges anuals, ni amb el milió de viatges diaris 

del metro, ni amb les conseqüències que té sobre el prestigi del transport públic. En aquest 

sentit, alerta que cada vegada que s’ha convocat una vaga de metro ha baixat un 20% el 

nombre d’usuaris; i diu que esborrona pensar que una alta direcció de TMB tingui aquest grau 

d’irresponsabilitat i d’absència a l’hora de prendre decisions pel que fa a les relacions laborals 

i també a la direcció de l’empresa, que gestiona 965 milions d’euros anualment, dels quals 

616 al metro.

Confirma que la responsable primera és la presidenta de TMB, i lamenta haver de dir que si la 

presidenta, pel motiu que sigui, no es podia dedicar a les tasques de direcció efectiva de 

l’empresa hauria d’haver estat cessada, apartada del capdavant de TMB, i d’això en 

responsabilitza l’alcaldessa. Remarca que si comprova que una empresa està en conflicte 

permanent, o que té un problema com el de l’amiant, que lluny de resoldre’s s’allarga i ha 

provocat quatre vagues durant el mes passat, hauria d’haver pres una decisió.

Apunta la consideració que tal vegada no ha estat només la manca de lideratge davant de 

problemes que afecten els usuaris del transport públic de la ciutat, i probablement és que els 

barcelonins i barcelonines han pagat un problema polític intern del govern de la ciutat. Diu 

que és evident que la Sra. Vidal no està exercint, des de fa temps, la presidència efectiva de 

TMB, i tots saben què ha passat internament dins la coalició de govern, i quins problemes 

polítics tenen, dels quals, però, la plantilla de TMB i els usuaris del transport públic de 

Barcelona no en tenen cap culpa.

Afirma que si es produeix un problema polític pel trencament de la coalició, o perquè la Sra. 

Vidal no vol formar part de la candidatura, l’alcaldessa ha d’apartar-la de la direcció de TMB.

Entén que el nou govern de la ciutat haurà de fer una primera acció contundent a TMB, que 

és una auditoria per avaluar l’estat financer i de gestió de recursos humans en què es troba, i 

tem que es trobaran sorpreses desagradables.
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El Sr. Blasi comparteix bona part del diagnòstic que acaba de fer el regidor Collboni pel que fa 

a la manca de lideratge i de direcció en la gestió de TMB, que pateixen els usuaris i usuàries 

de Barcelona i l’àrea metropolitana amb vagues.

Això no obstant, admet que la manca de diligència també és per part de la Sra. Colau com a 

presidenta de l’Àrea Metropolitana, però recorda al PSC que forma part del seu govern en una 

posició majoritària, i que el vicepresident de TMB és un seu company de files, que el consell 

d’administració de l’AMB està en mans dels socialistes, i es va deixar en mans de Barcelona el 

lideratge, que ha tingut uns resultats negatius.

Quant al punt quart de la proposició que fa referència a la presència d’amiant al metro, que ja 

han tingut diverses ocasions de debatre’l, fa uns mesos arran d’una proposició presentada pel 

grup de la CUP, amb una Declaració Institucional del grup del PSC, i en comissió amb motiu 

de les proposicions presentades per ERC, demana que no es generi alarmisme, malgrat que 

admet que és preocupant la manca d’iniciativa, d’execució i de responsabilitat del govern.

Confirma que donen suport a la proposició, concretament pel que fa a la denúncia de manca 

de lideratge que ha provocat una concatenació de vagues, i perquè no s’han sabut abordar de 

manera eficient les relacions laborals a TMB.

El Sr. Alonso considera que la presentació d’aquesta proposició demostra la manca de 

credibilitat del govern municipal en aquesta matèria, com en tantes d’altres; així, constata 

que les vagues de metro formen part de la normalitat, i gairebé no són notícia.

Diu que abans d’emetre el posicionament del seu grup voldria escoltar al govern, atès que 

aquesta iniciativa és una reprovació en tota regla, i saber qui respondrà en el seu nom, si ho 

farà la presidenta de TMB, la de l’AMB, la Sra. Colau, o si com sembla parlarà la Sra. Sanz, 

tot i que no acaba de veure quina relació té amb TMB.

El Sr. Coronas assegura que lamenten molt que durant el mandat, i fins a dia d’avui, 

s’acumulin 34 dies de vaga al metro de Barcelona, de la qual en surten perjudicats els usuaris 

del transport públic, i que provoca que es recorri a alternatives no sostenibles com l’ús del 

vehicle privat, i posa de manifest que es preveu que hi pugui haver més dies de vaga durant 

aquest maig.

Fa referència al compromís assumit per TMB pel que fa al compliment del pla de gestió per a 

la retirada de l’amiant, i al programa de vigilància de la salut de la plantilla, que segons 

assegura l’empresa dóna resposta a la seguretat i salut dels treballadors i treballadores del 

metro i, també, als usuaris. Fa avinent que, segons han pogut saber, s’estan fent revisions 

mèdiques que inclouen un TAC d’alta resolució a tots els empleats i empleades de TMB que 

hagin pogut estar en contacte amb escenaris d’exposició a fibres d’amiant; i que el 80% dels 

inclosos en el programa ja han fet aquestes proves. Afegeix que tenen coneixement que la 

resta de personal pot acollir-se voluntàriament a aquestes revisions, atès que es tracta de 

proves invasives; així com que TMB s’ha compromès a esmerçar a 3,6 milions d’euros en 

treballs de protecció de salut, mesuraments ambientals, retirada d’amiant, compra de nous 

trens, o eliminació de concentracions de fibrociment.
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Assegura que el seu grup comparteix la preocupació per les vagues de metro, però també diu 

al Sr. Collboni que els sobta la contundència que ha expressat aquí, sobretot perquè en el 

recent ple de l’AMB, en què es va debatre el pla per a la retirada de l’amiant, el Sr. Balmont 

defensava exactament el contrari del que avui defensa el regidor Collboni.

Observa, en aquest sentit, que quan algú es postula com a alcalde de la ciutat, com és el cas 

del regidor, el més adequat no és demanar tallar caps i llançar benzina al foc amb un conflicte 

com el que hi ha ara mateix al metro, i que afecta la salut de treballadors i treballadores; i 

considera que, altrament, hauria de ser més propositiu.

Per tot plegat, anuncia que faran una abstenció.

El Sr. Fernández Díaz anuncia que el seu grup vota favorablement aquesta proposició, 

sobretot perquè entenen que és impossible no estar a favor de promoure un pla de seguretat 

laboral per als treballadors de TMB que poden estar afectats per l’amiant, un material d’ús 

força habitual en la segona meitat del segle XX. Alhora que també la subscriuen perquè, com 

ja han dit en més d’una ocasió, la Sra. Colau ha fracassat en molts aspectes, també en 

l’obligat exercici com a alcaldessa quan la ciutadania ha hagut de patir les reiterades vagues 

de metro, del taxi o altres afectacions en la mobilitat ciutadana. En aquest sentit, ratifica que 

allò que és inacceptable és que els usuaris del transport públic siguin ostatges d’un conflicte 

laboral.

Dit això, assegura que no els deixa de sorprendre que el proposant sigui el PSC, atès que fa 

escasses setanta-dues hores en el ple de l’AMB, que és la junta general d’accionistes de TMB, 

i on governa Barcelona en Comú amb el PSC i ERC, es van produir diverses intervencions 

respecte a l’amiant i, fins i tot, i el seu grup va ser l’únic que va votar en contra de la gestió 

de l’empresa pel que fa a aquest assumpte. Per tant, aconsella a la Sra. Colau que hauria de 

deixar de banda la dicotomia de ser metropolitana de dia i municipal de nit, o a l’inrevés, ja 

que s’acaben tenint posicionaments contradictoris.

Reconeix, tanmateix, que els darrers anys TMB ha fet esforços, i que fa trenta-dos anys que 

es va incorporar al registre d’empreses amb risc per amiant i s’han fet diverses revisions 

mèdiques al personal, però remarca que cal actuar amb rigor i transparència, i en aquest 

sentit entén que s’està actuant amb un retard evident, i tot just s’està parlant d’imposar una 

sanció als tallers de La Verneda i de La Sagrera, d’actuar en el passadís del passeig de Gràcia 

que enllaça les línies 3 i 4. I constata que molts es pregunten per què es triga tant a 

promoure les actuacions.

El Sr. Casas fa notar que cada vegada que es parla de presència d’amiant al metro es 

demana prudència per no crear alarma social. En aquest sentit, recorda que el seu grup va 

denunciar que l’alarma social es generava justament per no actuar de forma immediata i per 

això van presentar una proposició que concreta el pla d’actuació que ara presenta el grup del 

PSC; i com abans ha dit el Sr. Blasi, no és ni la primera ni l’última.

Palesa la incapacitat del govern en la resolució, en primer lloc, del conflicte laboral, que ha 

romàs enquistat des del primer moment, no saben si per immobilisme tècnic i polític. Això no 

obstant, consideren que abans d’exigir res al govern a aquestes alçades del mandat, cal 

avaluar que políticament la situació està morta.
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Finalment, anuncia que faran una abstenció.

La Sra. Sanz indica que fa més de trenta anys que TMB va inscriure’s al registre d’empreses 

amb risc d’amiant, i entén que alguna cosa hauria de dir al respecte el grup del PSC, i no 

només per això, sinó per qui ostenta la vicepresidència de l’AMB en qüestions de mobilitat i 

qui la vicepresidència de TMB. Així, pregunta si quan el Sr. Collboni parla de cessaments 

també demana el del Sr. Poveda, alcalde socialista de Sant Joan Despí, i vicepresident de 

l’AMB de mobilitat i vicepresident de TMB.

Considera que aquesta proposició és molt poc seriosa i responsable, alhora que massa 

electoralista, i potser qui és incapaç és el PSC, ja que allò que cal per actuar sobre l’amiant i 

acabar amb el risc que implica és consens.

Assenyala que TMB ha aportat els darrers mesos set milions d’euros, a un ritme d’inversió 

molt superior al que històricament s’havia fet per retirar l’amiant, i una inversió de més de 

quatre-cents milions d’euros per adquirir nous trens, i per dur a terme un pla de retirada que 

impliqui, en quatre anys, l’eliminació del 95% de tota la instal·lació afectada per amiant; 

igualment, confirma que s’estan fent controls garantits de salut laboral en col·laboració amb 

l’Agència de Salut Pública i de Catalunya.

I considera que fer alarmisme quant a l’afectació de l’amiant en el passatge com es fa en 

aquesta proposició és d’un grau d’irresponsabilitat inacceptable.

I, novament fent referència al ple de l’AMB, o de la mateixa manera que s’ha votat en 

aquesta cambra, confirma que estan actuant, hi hagi vaga o no, i treballant per eliminar 

l’amiant, sense haver de recórrer a l’electoralisme del Sr. Collboni.

El Sr. Collboni pregunta a la Sra. Sanz si ha comptat les vegades que ha pronunciat la paraula 

amiant en la seva intervenció, i confirma que ho ha fet un sol cop; altrament, s’ha centrat en 

la manera com es gestionen els conflictes laborals a TMB, i que afecten el funcionament 

ordinari del metro.

Pel que fa a les responsabilitats, fa notar que no és la Sra. Sanz qui hauria de respondre en 

aquest cas, sinó la responsable directa de TMB, la Sra. Vidal. Confirma que el problema és 

justament aquest, i reconeix que l’AMB està fent un esforç important amb consens i amb 

responsabilitat tots els grups per no fer alarmisme.

Per tant, replica que no ha fet alarmisme amb la seva intervenció, tan sols ha afirmat que la 

màxima responsable no dóna resposta, tampoc en aquest Plenari davant dels grups, ni als 

sindicats, que fa temps que demanen de reunir-s’hi sense obtenir resposta, ni pel que fa als 

aspectes que tenen a veure amb la salut laboral, ni amb els que tenen a veure amb el 

funcionament ordinari dels transports metropolitans.

Justifica que ha estat per aquests motius s’ha adreçat directament a la Sra. Colau, per avisar-

la que fa temps que s’hauria d’haver produït un canvi ateses les circumstàncies de la 

dedicació de la Sra. Vidal al capdavant de TMB, i que afecta molt sensiblement a un dret bàsic 

com és el transport públic.
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En conseqüència, demana al govern que, com a mínim, accepti que ha de donar explicacions 

públiques quan es convoquen vagues de metro.

El Sr. Blasi diu que les intervencions demostren el desgavell del govern metropolità tripartit.

Posa de manifest que han parlat de la manca de lideratge i de la incapacitat de TMB per fer 

front als assumptes de seguretat, salut i vagues; han demanat responsabilitats a la Sra. 

Vidal, i a l’alcaldessa, però també al govern metropolità en què hi són els Comuns, el PSC i 

ERC.

Per acabar, compara la situació actual a TMB amb la presidència de Joaquim Forn el mandat 

passat.

El Sr. Alonso assegura que no ha acabat d’entendre aquest debat, en què la presidenta de 

TMB calla, i qui obre el debat de tot plegat és membre del govern de l’AMB.

Entén que l’aspecte autènticament important dels que aquí han sortit és el de l’amiant, el de 

la salut de les persones i que s’ha prendre molt seriosament. Afirma que vol fer una 

interpretació en positiu de la proposició a fi de votar favorablement, en el sentit que és 

imperatiu garantir la salut de les persones i treballar seriosament en l’eradicació de l’amiant.

Diu que els consta que TMB hi està treballant, però també està clar que no ha estat capaç ni 

d’explicar-se ni de convèncer, i que cal continuar fent coses per solucionar aquest problema 

greu.

El Sr. Coronas reconeix que la proposició no busca una solució, sinó senzillament fer foc 

d’encenalls.

Respecte a la persona que s’està qüestionant i que no ha participat en el debat, la Sra. Vidal, 

diu que malgrat totes les discrepàncies que hagin pogut tenir li reconeix que sempre ha donat 

la cara i ha estat valenta. Per tant, no considera que sigui oportú carregar avui contra ella.

La Sra. Sanz constata que el regidor Collboni està plantejant una reprovació a la presidència 

de TMB, i de facto del vicepresident, i assegura que ella en fa la defensa amb molt d’orgull.

Afirma que el regidor no pot venir a fer una intervenció en aquesta cambra diferent a la 

proposició que han registrat, i que parla de l’amiant i que fa alarmisme; i aprofita per 

recordar-li que a més de candidat a l’alcaldia és regidor d’aquest ajuntament i, com a tal, cal 

que es llegeixi les proposicions que presenta el seu grup, que parla de l’amiant i no pas de la

gestió. Valora d’irresponsable aquesta actitud, i que palesa desconeixement de les actuacions 

que està duent a terme l’AMB i TMB; i entén que el fet que presentin avui aquesta iniciativa té 

un objectiu inequívocament electoralista.

S’aprova aquesta Proposició / Declaració de Grup amb onze vots en contra –emesos pels Srs. 

Pisarello, Asens, Colom, Montaner i Badia i les Sres. Colau, Ortiz, Sanz, Pin, Pérez i Vidal–, i 

set abstencions –emeses pel Sr. Coronas i les Sres. Benedí, Capdevila i Sendra, i també per

les Sres. Rovira, Reguant i el Sr. Casas–, i vint vots a favor de la resta de membres del 

Consistori.
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Del Grup Municipal Partit Popular:

5. (M1519/11223) El Plenari del Consell Municipal acorda: Garantir una major coordinació 

entre la Guàrdia Urbana, els Mossos d’Esquadra i els Serveis Socials per evitar delictes 

reiterats i greus a Barcelona.

El Sr. Fernández Díaz diu que el seu grup és favorable a mantenir la tradició que en el darrer 

Plenari del Consell Municipal, especialment el que es fa entre la convocatòria de les eleccions i 

la seva celebració, tingui un contingut estrictament administratiu; tanmateix, en aquest cas 

s’ha mantingut la secció d’Impuls i Control, i el seu grup presenta una proposició sobre la 

seguretat ciutadana, però amb la intenció que tingui el sentit més positiu possible, deixant de 

banda la reiteració de crítiques que el seu grup ha fet a la gestió del govern en matèria de 

seguretat, i que ha fet que Barcelona hagi deixat de ser una ciutat de llei i amb ordenances 

per esdevenir una ciutat on la delinqüència i l’incivisme són capitals.

Concreta que l’enunciat de la seva proposició es refereix a garantir major coordinació entre la 

guàrdia urbana, els mossos d’esquadra i els serveis municipals a fi d’evitar que determinats 

delictes greus es cometin reiteradament arran d’una disfunció entre els diferents cossos 

policials i una coordinació efectiva entre ells i els serveis d’aquest ajuntament. Precisa que es 

refereix concretament a la controvèrsia generada arran del cas de l’anomenat violador de 

Drassanes.

Assenyala que, de cara al futur mandat, cal revisar el Pla de Seguretat aprovat el 2016, i la 

necessitat d’una nova ordenança de civisme; afegeix que és imprescindible un nou conveni 

entre mossos d’esquadra i guàrdia urbana, atès que el vigent data de fa catorze anys; 

igualment, fa referència a la necessitat d’un increment d’efectius d’ambdós cossos; a 

l’aplicació amb fermesa deu de la llei i de les ordenances als qui no respecten les normes de 

convivència.

Dit això, reitera que volen centrar-se en la controvèrsia generada arran del cas del denominat 

violador de Drassanes, com ja ha apuntat abans, i que el seu grup considera que s’ha 

d’aclarir. Comenta que l’alcaldia ha anunciat l’obertura d’un expedient, com també ho ha fet 

la Síndica de Greuges, però consideren que ha existit una cadena de despropòsits i 

descoordinació, i disfuncions entre la guàrdia urbana, mossos d’esquadra i serveis municipals, 

entre l’Hospital del Mar i els serveis socials, que han provocat una situació no desitjable que 

ha generat forta alarma social.

Recorda, pel que fa al cas, que d’ençà del 12 d’abril l’individu qualificat com el violador de 

Drassanes acumulava diversos incidents de convivència i delictes al barri del Raval; confirma 

que era reincident al carrer i deambulava lliurement pel barri, i que tot apunta que quan va 

ser inicialment detingut, en ser un tipus penal menor el que se li podia haver atribuït, es va 

traslladar la informació a mossos d’esquadra i va quedar en llibertat; afegeix que 

posteriorment hi va haver problemes d’identificació d’aquesta persona, que finalment es va 

resoldre per la intervenció de la policia nacional.

Manifesta que la seva voluntat és que amb aquest informe de la policia, i el compromís de 

perfeccionar tots els protocols de coordinació entre cossos policials i serveis mèdics i socials, 

fets com el que ha descrit no tornin a succeir; i que mai no els quedi l’interrogant de si la 
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violació de les Drassanes es podria haver evitat amb uns protocols eficaços i una millor 

coordinació policial i de serveis municipals.

Per tant, demanen amb aquesta proposició que d’aquí a la constitució del nou consistori el 

govern municipal prengui decisions i es pugui anar avançant i puguin esbrinar què va fallar en 

cas de Drassanes.

El Sr. Martí diu que esperaven la intervenció del portaveu del grup del PP per decidir el sentit 

de vot en aquesta proposició, ja que amb el text literal de l’enunciat entén que tots poden 

estar d’acord. Considera que és evident que garantir una millor coordinació dels cossos 

policials i de la resta de serveis municipals competents en qualsevol situació de seguretat a la 

ciutat és un objectiu compartit, i que tenen l’obligació de millorar constantment els operatius, 

la informació entre diferents administracions i serveis.

Valora que aquesta és una anàlisi objectiva, i que encara que estiguin en campanya la poden 

assumir perfectament.

Indica que el seu grup ha presentat una pregunta en aquesta sessió en relació als fets de les 

Drassanes i, per tant, no hi entrarà ara, però entén que l’alarma social que generen és molt 

gran, i que no poden deixar d’abordar aquestes temàtiques en un ple municipal encara que 

estiguin a la fi del mandat, sense dramatitzar ni fer falses acusacions perquè són ben 

evidents les dificultats per controlar i prevenir els actes de les persones, més encara si com 

sembla en aquest cas pateixen una malaltia psiquiàtrica, i que s’ha de confirmar o no en 

l’informe demanat al comissionat de Seguretat.

Diu que són del parer que mentre no es produeixen novetats al respecte, o decisions que es 

puguin prendre en el proper mandat, pel que fa a la millora del conveni entre guàrdia urbana 

i mossos d’esquadra, a la manera com es materialitza l’increment de les plantilles, de la 

disposició de més eines d’anàlisi i de prevenció, constata que disposen d’instruments com les 

Juntes locals de seguretat, que és on s’han de derivar assumptes com aquest. Apunta, en 

aquest sentit, que dilluns vinent s’ha convocat d’urgència la Junta de Seguretat del Districte 

de Ciutat Vella per analitzar i intervenir sobre aquesta situació concreta d’emergència del 

Raval.

Conclou, doncs, que no tenen cap inconvenient a votar a favor d’aquesta proposició que està 

orientada en un sentit propositiu i col·laboratiu, tot i que volen esperar al dilluns vinent per 

veure que hi diu la Junta Local de Seguretat i la resposta que els dóna l’alcaldessa a la 

pregunta que formularan avui mateix.

El Sr. Sierra anuncia que votaran a favor de la proposició entre altres motius perquè un del 

punts és plenament coincident amb la que ha presentat fa una estona el seu grup, i destaca 

que té el mateix esperit i és de lògica i de necessitat.

Així doncs, afirma que totes les eines i instruments per millorar la seguretat de la ciutadania 

s’han d’emprar i materialitzar; en aquest sentit, explica que ha tingut l’oportunitat de 

participar en la tasca diària de la guàrdia urbana i acompanyar les patrulles i que ha pogut 

confirmar que petits esforços donen grans resultats; per tant, la millora de la coordinació 

entre guàrdia urbana i mossos d’esquadra hauria ajudat, per exemple, a evitar la violació de 
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Drassanes. Precisa que en casos com aquest, en moltes ocasions mossos d’esquadra disposen 

d’un retrat robot sense que la guàrdia urbana ho sàpiga.

Confirma que voten a favor i que es comprometen que en el proper mandat sigui un dels 

pilars fonamentals.

El Sr. Coronas agraeix al regidor Fernández Díaz el to, el tarannà i la demanda que fan amb 

la proposició, de manera que avança que hi votaran a favor.

Entén que farien un mal favor a la ciutadania si comencen a qüestionar el paper de les 

administracions, d’un cos policial o d’un altre, o d’un servei de salut, si busquen justificar-se o 

posar excuses i a espolsar-se les responsabilitats en una qüestió tan delicada com la que els 

ocupa. I diu que creu sincerament que allò que haurien de fer institucionalment, totes les 

institucions que d’una o altra manera tenen una responsabilitat en la matèria, és demanar 

perdó perquè el sistema ha fallat.

Considera que, de ben segur, poden buscar culpables i caure en el parany d’atribuir la 

responsabilitat a algú altre, però alerta que això no farà cap favor ni a la víctima ni a la 

societat en general, ni se’l faran a ells mateixos i, per tant, allò que és clar és la necessitat de 

revisar els protocols, tots, els que depenen d’aquest ajuntament i el que no.

Diu que voldrien que l’informe encarregat per l’alcaldia servís per evitar que torni a ocórrer un 

fet com aquest de les Drassanes, i poder proporcionar suport a la víctima perquè refaci en la 

mesura que sigui possible la seva vida i en les millors condicions.

En conseqüència, afirma que cal saber exactament què ha passat a fi de corregir el que 

calgui, i fer-ho amb l’única voluntat que mai més es repeteixi un fet que tothom al Raval veia 

venir i que ha acabat succeint de la pitjor manera.

La Sra. Andrés avança que el seu grup també dóna suport a la proposició, bàsicament perquè 

resulta evident que la seguretat és un dret, i que la seguretat de les dones és un dret menys 

garantit; i remarca que en un cas com el que els ocupa és més determinant la coordinació 

administrativa, i que sembla que no ha estat com convindria.

Està d’acord amb què no es tracta de buscar culpables, ja que la culpabilitat no resol el 

problema, sinó que es tracta d’esbrinar on s’ha fallat per millorar els sistemes i els circuits, i 

assenyala que aquesta és la motivació del prec que presenten en aquesta sessió plenària.

Considera que en aquest cas concret, i no saben si en altres, fallen aspectes tan elementals 

com escoltar la ciutadania, el veïnat, i que això és la proximitat i cal fer-ne cas. Insisteix que 

cal escoltar la gent del territori quan parla de seguretat i no creure que es tracta de 

moviments i tàctiques polítiques. Afegeix que en aquest cas es van produir avisos, que van 

tenir lloc en l’àmbit de l’abast del Pla de seguretat de Ciutat Vella.

Fa notar que si bé les institucions poden demanar perdó, el mal que ha patit aquesta dona, i 

altres que pateixen agressions, és irreparable. En aquest sentit, apunta que del 2016 fins avui 

els casos de violació s’han incrementat de 116 casos a 136, fet que palesa que van a pitjor.
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Repeteix que cal buscar solucions perquè això no passi, perquè no només es tracta d’una 

vulneració del dret a la seguretat sinó que les agressions sexuals a les dones són una xacra 

que tots els partits polítics han de combatre.

La Sra. Rovira observa que l’enunciat de la proposició i l’exposició que n’ha fet el regidor és 

lleugerament diferent, i diu que els sembla perillós tant allò que es diu al text com el que 

argumenta el portaveu del grup del PP. Precisa que, d’una banda, s’està generalitzant un cas 

concret i s’està instrumentalitzant, amb el que això comporta tant per a la persona que ha 

patit l’agressió, com per al conjunt de persones que participen en la gestió del cas, i cal 

donar-los veu a fi de conèixer amb precisió el que va succeir. Afegeix que, alhora, s’està 

promovent un gran alarmisme social.

Considera, doncs, que tant l’enunciat de la proposició com la intervenció del ponent els situen 

en un terreny molt perillós.

Manifesta que una de les qüestions que també els preocupa de l’enfocament que es fa 

d’aquests fets és el que fa referència a la coordinació entre els cossos de seguretat i els 

serveis socials, associant les situacions de violència masclista o d’altres delictes a unes 

condicions de classe determinades i, per tant, implicant-hi els serveis socials. Entenen que no 

és correcte aplicar aquest biaix, atès que la violència masclista, o qualsevol altra en general, 

no se circumscriu a una determinada classe social; i consideren que fent-ho així, com és el 

cas d’aquesta proposició, s’està estigmatitzant un col·lectiu determinat.

Igualment, creuen que la proposta de major coordinació entre els cossos policials no és 

l’opció adient, més encara quan tots els partits polítics amb representació en aquesta cambra, 

tret del seu, estan demanant més agents de la guàrdia urbana; altrament, el seu grup 

considera que allò que cal són més educadores i treballadores socials, més perspectiva 

feminista a l’hora d’abordar les situacions de desigualtat, més perspectiva de classe i de 

procedència, a fi d’evitar l’estigmatització, així com l’antiracisme en els serveis i treballadors i 

treballadores municipals.

Així doncs, atès que entenen que des de tots els fronts i anàlisis possibles aquesta proposició 

no aporta res, i tan sols estigmatitza i perjudica i, per tant, anuncia que hi votaran en contra.

La Sra. Pérez reconeix que no tenia moltes expectatives quant a aquesta proposició, però 

celebra constatar certa sensatesa en l’exposició, que confia que es mantingui en les 

preguntes que sobre el mateix assumpte es formulen a continuació, en primer lloc per 

respecte a la víctima i també perquè hi ha oberta una causa judicial que està sota sumari.

Confirma que votaran a favor de la proposició perquè valoren positivament tot allò que sigui 

en clau propositiva en el sentit de millorar la coordinació, establir millores, també amb el 

Consorci de Salut; indica, en aquesta línia, que estan acabant l’elaboració de l’informe que 

s’ha esmentat, i que estan programades reunions per a la setmana vinent.

Per tant, entén que l’esperit que ha de sortir d’aquesta proposició és la voluntat de coordinar i 

treballar conjuntament, i evitar en la mesura que sigui possible casos com el de Drassanes, i 

culpabilitzar els cossos policials o els actors que han intervingut amb l’objectiu de desgastar el 

govern.
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El Sr. Fernández Díaz agraeix la pràctica unanimitat dels grups municipals en el suport a 

aquesta proposició, i que al seu parer referenda la necessitat de revisar protocols i millorar la 

coordinació policial i de serveis; i que la propera reunió de la junta local de Seguretat serveixi 

per auditar aquest cas i prendre mesures per garantir que no tornarà a passar un fet 

semblant i que ningú s’hagi de preguntar si es podria haver evitat. I aprofita per demanar 

que en aquestes reunions de seguretat es posin damunt la taula les situacions d’ocupació 

irregular d’habitatge que cada vegada més generen problemes de violència i convivència.

El Sr. Sierra aprofita la que és la seva darrera intervenció en aquest mandat per agrair la 

tasca del secretari, de l’interventor, de la secretària de la comissió de Presidència, de 

l’encarregat dels temps, de les hostesses, de les persones que s’encarreguen del càtering i 

dels companys de la guàrdia urbana que vetllen perquè aquestes sessions plenàries es 

desenvolupin amb normalitat i seguint les instruccions de la presidència del Plenari, i també a 

tots els companys de la premsa i dels qui s’encarreguen de donar-los suport; i expressa el 

seu reconeixement a tots els companys i companyes de consistori i els demana perdó si en 

algun moment els ha pogut ofendre, i sort a tots els qui continuaran i als qui no.

La Sra. alcaldessa agraeix les paraules del Sr. Sierra, tot i que li informa que hi ha un ple de 

comiat, així com que en aquesta cambra no hi ha hostesses sinó personal de sala que està 

format per dones i homes.

S’aprova aquesta Proposició / Declaració de Grup amb tres vots en contra –emesos per les 

Sres. Rovira, Reguant i el Sr. Casas–, i trenta-cinc vots a favor de la resta de membres del 

Consistori.

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional

Del Grup Municipal Demòcrata:

1. (M1519/11239) El Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona denuncia: - L’arbitrarietat i 

la manca de fonamentació jurídica de la decisió de la Junta Electoral Central d’excloure els 

Srs. Carles Puigdemont, Toni Comín i Clara Ponsatí de la candidatura per la que es van 

presentar per concórrer a les eleccions per escollir els membres del Parlament Europeu. - La 

vulneració dels drets fonamentals al sufragi passiu i actiu que implica la resolució dictada per 

la Junta Electoral Central. - La ingerència de la Junta Electoral Central en el debat polític i 

l’esbiaix ideològic de la seva resolució, així com la manca d’imparcialitat de les seves 

resolucions inadmissibles en un estat de dret.

El Sr. Ciurana observa que en una democràcia de qualitat la proposició que presenten no 

tindria sentit i, encara més, causaria perplexitat; tanmateix, en una democràcia justa la 

proposta s’hauria de defensar sola. Constata, però, que lamentablement els darrers anys 

s’han acostumat ha haver de defensar obvietats constitutives, per les quals la humanitat ha 

esmerçats moltes lluites i sacrificis; unes obvietats que es diuen drets civils i polítics bàsics.

Confirma, doncs, que la proposició que presenten va en la línia de la defensa d’aquests drets 

civils i polítics bàsics i, a més, denuncia la indecència democràtica i la indigència jurídica de 

les resolucions de la Junta Electoral Central (JEC).
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Assenyala que la JEC segueix el camí fressat, que va començar el TC i que ha continuat el 

Tribunal Suprem, de desprestigi absolut de les institucions de l’Estat. Precisa que la JEC, com 

ja havia fet el TC i el Suprem, s’erigeix en àrbitre per decidir alterar les majories 

parlamentàries, que és tant com segrestar la voluntat del poble.

Posa de manifest que en el cas concret que els ocupa s’està privant tres ciutadans del dret al 

sufragi actiu, i també passiu; però sobretot s’està privant no només els set milions i mig de 

catalans i catalanes, sinó al conjunt de la població de l’Estat, de poder elegir persones que es 

poden presentar a unes eleccions europees.

Diu que si s’afegeix al que ha denominat indecència democràtica i indigència jurídica 

l’enemistat manifesta d’alguns membres de la JEC amb el president Puigdemont, la 

Consellera Ponsatí i el Conseller Comín és evident que aquesta proposició és del tot 

necessària.

Fa avinent que personatges com el Srs. Vidal i Betancourt, que tenen la capacitat de decidir 

qui es pot presentar a unes eleccions i qui no, el poder de segrestar la voluntat del poble, de 

limitar els drets civils i polítics dels seus conciutadans no poden, i no es pot acceptar en cap 

cas, exercir una actitud absoluta d’ingerència política i antidemocràtica; i assenyala que és 

per això que presenten aquesta iniciativa al Plenari.

La Sra. Barceló diu que Ciutadans té el costum de respectar les decisions de la JEC, no com la 

formació del Sr. Ciurana que només les respecta quan li agraden, i sembla que en aquest cas 

no és del seu gust.

Afirma que és un fet que el Sr. Puigdemont, el Sr. Comín i la Sra. Ponsatí porten sense residir 

a Espanya d’ençà del 3 de novembre de 2017, perquè van decidir voluntàriament fugir del

país per eludir les seves responsabilitats penals per haver fet un cop a la democràcia.

Conclou que, en definitiva, el Sr. Puigdemont va proclamar una falsa república i va sortir 

corrents; i remarca que això implica que no compleix, com tampoc les altres dues persones, 

la condició de ciutadans candidats elegibles, ja que per a això primer han de tenir la qualitat 

d’electors, és a dir, han de poder votar. Puntualitza que aquestes tres persones només 

podrien ser candidats i votar si estiguessin inscrits als cens de residents absents que viuen a 

l’estranger, cosa que poden fer si van al consolat, i es pregunta si els fa por fer-ho.

Afirma que per molt que el Sr. Puigdemont ensenyi la seva targeta del cens electoral de Sant 

Julià de Ramis és evident que no hi resideix.

Per tant, insisteix que ni ell ni els consellers són electors al país i per això mateix no poden 

ser candidats.

Reclama que no enganyin, perquè les persones que fugen de la justícia i eviten les seves 

responsabilitats no poden exercir de candidats, i demana que es respectin les decisions de la 

JEC.

Diu que el que hauria de fer el Sr. Puigdemont i la resta de fugits és deixar d’enganyar i 

presentar-se davant de la justícia per assumir les seves responsabilitats.
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Confirma que, òbviament, votaran en contra d’aquesta proposició.

La Sra. Capdevila comença la intervenció fent arribar als companys i companyes del grup 

municipal Demòcrata tota la solidaritat del grup d’ERC davant de la injustícia i l’arbitrarietat 

que pateixen Carles Puigdemont, Clara Ponsatí i Toni Comín arran de la decisió de la JEC de 

no deixar-los concórrer com a candidats a les eleccions al Parlament Europeu. En 

conseqüència, confirma que subscriu fil per randa la intervenció del regidor Ciurana.

Constata que la resolució de la JEC significa un nou atac a la democràcia i als drets 

fonamentals de tres persones que, en aquest cas, pateixen un exili injust; i assenyala que 

amb aquest posicionament la JEC ha decidit deixar de banda la seva neutralitat obligada per 

convertir-se en una peça més de l’estratègia repressora de l’Estat. Posa de manifest que ho 

ha fet prenent una decisió enmig d’una forta divisió interna, deformant la legalitat amb 

l’objectiu de privar dels seus drets tres persones que els tenen intactes, ja que no hi ha cap 

causa que els impedeixi ser candidats i escollits.

Sospita que aquest no serà, però, el darrer exemple d’estratègia repressiva, ja que algunes 

informacions apunten que el Tribunal Suprem vol evitar de totes totes que els presos polítics 

puguin mantenir els seus drets polítics un cop escollits tant al Congrés com al Senat.

Afirma que per a ERC aquests fets evidencien la deriva autoritària de l’estat espanyol que, dia 

rere dia, els mostra com la censura, els atacs a la llibertat d’expressió o la limitació de drets 

civils i polítics es van normalitzant d’una manera summament preocupant. I també palesen 

que l’Estat ha decidit d’utilitzar la repressió contra l’independentisme amb l’objectiu de 

guanyar als tribunals allò que perd a les urnes, tal i com s’ha vist el darrer 28 d’abril.

Posa de manifest que, malgrat que tot això l’Estat ho fa amb la voluntat de silenciar i de fer 

renunciar als principis, només aconsegueix que es refermin encara més i que persisteixin fins 

aconseguir els seus objectius.

Es mostra convençuda que, com sempre diu la seva formació, la democràcia sempre acaba 

guanyant; i, per tot això, confirma el vot a favor de la proposició, a més d’animar tothom a 

assistir a la mobilització d’aquesta mateixa tarda a Barcelona a favor dels drets civils i 

polítics.

La Sra. Andrés fa referència al fet que la resolució de la JEC s’ha basat en la condició de ser 

escollit en sufragi passiu, per a la qual cal ser elector i estar inscrit en el cens electoral, cosa 

que no es dóna en el cas que els ocupa.

Diu que el seu grup sempre ha manifestat el seu respecte a les decisions judicials i, també, 

de la JEC i el seu compliment. Apunta que en el cas de desacord hi ha una via legal que és el 

recurs al TC i, per tant, no es poden pronunciar perquè hi ha encara aquesta possibilitat i, en 

conseqüència, anuncia que votaran en contra de la proposició.

El Sr. Fernández Díaz diu que qui ha qui mentre reclama justícia és converteix, alhora, en 

jutge i part, i són els que només admeten resolucions judicials favorables, les sentències 

absolutòries, tot i que condemnen qui no pensa com ells políticament; i també estan en 

contra dels instruments i òrgans jurisdiccionals que discrepen de les tesis que defensen i per 

les quals es postulen.
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Posa de manifest que aquesta proposició va en contra d’una resolució de la JEC, que veta com 

a candidats a les eleccions europees els Srs. Puigdemont i Comín i la Sra. Ponsatí. Altrament, 

afirma que el seu grup no pot fer altra cosa que respectar aquesta resolució de la JEC, de la 

mateixa manera que respecten els vots particulars que s’han emès, així com també 

respectaran les resolucions que puguin dictar el TS i el TC als hipotètics recursos que es 

puguin presentar.

Ratifica, doncs, que de cap manera poden compartir la crítica a la JEC que, no fa massa, 

avalava que un regidor de Barcelona s’assignés al PdeCat en detriment del grup del PP. 

Confirma que no els va agradar aquella decisió, però la van respectar, impugnar i, finalment, 

van obtenir el regidor que els pertocava per resolució del TC.

Fa notar que ara el PdeCat qüestiona una resolució de la JEC, que és la mateixa junta 

electoral que ha avalat que els polítics presos puguin fer rodes de premsa com a candidats. 

Ho considera una contradicció, ja que només admeten determinades decisions de la JEC; així, 

que el Sr. Junqueras pugui fer rodes de premsa des de la presó els sembla bé, però, 

altrament, titllen la JEC d’indecent, miserable i antidemocràtica quan veta que el Sr. 

Puigdemont pugui ser candidat a les eleccions europees.

Considera que això és un exercici de cinisme polític; com tampoc no creu que fugar-se sigui 

un dret polític, o que ser independentista pugui ser, com pretenen alguns, un privilegi per 

infringir lleis, desobeir tribunals o, com en aquest cas, i a fi de no tenir l’obligació d’inscriure’s 

al cens de residents absents com qualsevol ciutadà.

Acaba la seva intervenció expressant el vot contrari del seu grup.

La Sra. Reguant defensa el dret de participació política, vinculant al dret a l’autodeterminació, 

i posa en relleu la repressió dels candidats exiliats arran de l’intent de l’exercici democràtic de 

l’1 d’octubre, que també van poder constatar amb els candidats a les eleccions del 21 de 

desembre, i als quals no es va deixar participar en la campanya electoral. Consideren que la 

situació mereix una resposta col·lectiva àmplia, contundent i sense matisos de tots els qui 

defensen els drets col·lectius.

Diu que entenen, a més, que la resposta de la JEC pot ser interpretada, i ho és, com una 

il·legalització selectiva que posa un greu precedent enfront de properes conteses electorals, ja 

que avui és aquest cas, però demà ben bé en pot ser un altre.

Avança, per tant, el vot favorable del seu grup i expressa tot el suport perquè tothom qui 

vulgui es pugui presentar a les eleccions. Per això, diu que no poden deixar de dir aquí que hi 

ha un 13% de la població catalana que no té dret a vot i, en conseqüència, a participació 

política.

El Sr. Asens justifica el posicionament favorable del seu grup per diversos motius, el primer 

dels quals és la vulneració dels drets polítics fonamentals al sufragi passiu de tres ciutadans; 

en segon lloc, perquè es vulneren també els drets fonamentals polítics del sufragi actiu de la 

resta de ciutadans de Catalunya que els volen votar. Afegeix entre aquestes raons hi ha el fet 

que es contravenen les regles bàsiques del joc democràtic, que haurien de comptar amb el 

menor nombre de limitacions i intervencions externes.
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Igualment, fa notar que aquesta és la posició del vot particular signat pel president, el 

vicepresident i dos vocals de la JEC, així com la dels professors i catedràtics de Dret que 

s’han pronunciat els darrers dies. Comenta, en aquest sentit, que no ha pogut trobar cap 

opinió en sentit contrari de cap jurista de prestigi que s’hagi pronunciat al respecte.

Afegeix que una altra raó per votar a favor de la proposició té a veure amb l’objectiu de 

Ciutadans i del PP de silenciar una part dels electors de Catalunya; igualment, perquè no 

existeix cap impediment legal perquè aquestes tres persones es puguin presentar a les 

eleccions, com no existien tampoc perquè ho fes Lluís Puig a les eleccions generals del 28 

d’abril, o Clara Ponsatí a les municipals, o tots ells a les anteriors eleccions. I remarca que el 

fet que se’ls impedeixi concórrer a les europees fa evident que existeix una intencionalitat 

política, és evident que no es vol que tinguin l’acta d’eurodiputats, i per això han pres una 

decisió aberrant en termes jurídics, arbitrària i políticament motivada. Remarca que la 

condició d’elegible té a veure amb la condició d’elector, i en aquest cas tenen dret a votar, 

una altra cosa és que no l’exerceixin; i això és el que diuen els juristes amb el seu vot 

particular, així com també que la JEC ha deixat de ser un àrbitre electoral per ocupar funcions 

legislatives o jurisdiccionals.

Observa que aquí s’ha parlat de respecte a les decisions judicials, i ho diuen els qui es 

pronuncien en contra quan van en detriment dels seus interessos; en aquest sentit, sempre 

recorda la sentència absolutòria dels qui van envoltar el Parlament, i que PP, Ciutadans i el 

PSC van sortir en tromba en contra de la sentència, i també en moltes altres ocasions han 

mantingut la mateixa actitud.

Fa notar que la Sra. Barceló parla de fugats, i li recorda que aquestes persones van 

comparèixer davant de l’autoritat judicial competent, la belga, l’alemanya i l’escocesa; mentre 

que aquí el Tribunal Suprem, en comptes d’acceptar l’autoritat d’aquests tribunals, defuig la 

seva autoritat.

Considera que el problema real és que aquestes forces polítiques es volen carregar 

l’independentisme i, amb aquesta obsessió s’estan carregant la democràcia i, això, afecta 

tothom, ja que quan es vulneren els drets dels adversaris polítics es contravenen els de tota 

la societat.

La Sra. Barceló puntualitza que ha dit molt clarament en la seva intervenció que Ciutadans 

respecta les decisions judicials, les de la JEC; i avisa al Sr. Asens que no seran còmplices, 

com és ell, dels qui donen un cop a la democràcia, que perjudiquen la cohesió social a 

Catalunya i que volen eludir les seves responsabilitats davant la justícia.

La Sra. Capdevila diu que no li estranyen en absolut el vot del PP i de Ciutadans, però 

lamenta el vot contrari del PSC.

El Sr. Ciurana, en primer lloc, agraeix al bloc democràtic d’aquesta cambra el suport a la 

proposició; i denuncia, en segon lloc, les contradiccions expressades en algunes 

intervencions. Així, com molt bé ha dit el Sr. Asens, el MH President Puigdemont, i els 

Honorables Consellers Comín i Puig i l’Honorable Consellera Ponsatí es van poder presentar a 

les eleccions del 21 de desembre sense cap problema; i el mateix Conseller Puig es va poder 
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presentar al Senat aquest 28 d’abril, i la Consellera Ponsatí es podrà presentar sense 

problemes a les municipals del 26 maig.

Per tant, entén que és evident que el que ha succeït només s’explica des d’una voluntat 

política sectària i gens fonamentada en cap aspecte jurídic.

Fa referència, també, als vots particulars del president, del vicepresident i dos vocals de la 

JEC, que ha estat molt durs respecte a la decisió. I diu que a això cal afegir-hi que aquesta 

mateixa setmana l’eurobaròmetre ha situat Espanya en un dels darrers llocs pel que fa a la 

percepció de la independència judicial.

Assenyala que alguns dels membres de la JEC hauran de respondre per prevaricació, alguns 

dels que han estat escollits a proposta de Ciutadans i del PP, perquè han manifestat 

obertament i pública una enemistat manifesta amb alguns dels afectats i, a més, havien 

presentat una Iniciativa Legislativa al Congrés de Diputats, que va caure amb motiu de la 

finalització de la legislatura, ja que amb la normativa vigent no es podia prohibir que es 

presentés el Sr. Puigdemont i, d’això, se’n diu prevaricació.

Dit això, retreu al Sr. Fernández Díaz que no posi com a exemple de gran generositat el fet 

que el Sr. Junqueras pugui fer rodes de premsa des de la presó estant, quan hauria d’estar 

fent-ho al carrer.

Finalment, celebra que la regidora Barceló digui que la gent ha de votar allà on viu, ja que el 

Sr. Rivera va votar el 28 d’abril a l’Hospitalet i tothom sap que viu a Pozuelo de Alarcón.

S’aprova aquesta Proposició amb contingut de Declaració Institucional amb onze vots en 

contra –emesos Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. Mejías i Barceló, pel Sr. Collboni i les 

Sres. Ballarín i Andrés, i també dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i Villagrasa–, i vint-i-set 

vots a favor de la resta de membres del Consistori.

Del Grup Municipal CUP:

2. (M1519/11222) El Plenari del Consell Municipal acorda: - Aconseguir acords en base a 

programes i propostes concretes. Els grups signants es comprometen a negociar la 

possibilitat d’arribar a acords sobre la base d’un programa realment republicà de recuperació 

de sobiranies, garantia de drets socials i compromís per fer efectiu el dret a 

l’autodeterminació. Sense xecs en blanc, ni suports simbòlics, sinó assumint la diversitat i 

posant al centre la discussió sobre les polítiques que necessita una ciutat marcada per les 

desigualtats. - Barcelona com a agent actiu per a la ruptura amb l’estat. Treballar des de la 

honestedat i la transparència per començar a compartir visions estratègiques que ens 

condueixin, en un futur proper, a nous escenaris de ruptura i desobediència amb l’estat 

espanyol. - L’esperit desobedient de l’1 d’octubre al centre de l’acció política. Cal reivindicar 

l’1 d’octubre com una gesta col·lectiva i popular. L’impuls constituent dels dies 1 i 3 d’octubre 

ens ensenya que només la desobediència ens portarà a la llibertat, que cal explorar els límits 

de la legalitat institucional i que les institucions han de tenir el seu paper, però que el 

protagonisme del moviment popular és imprescindible per avançar. Per tant, cal impulsar 

accions de desobediència institucional i popular que accelerin la ruptura democràtica amb 

l’estat. - Exigir la llibertat immediata de presos i preses polítiques i el retorn de les exiliades. 
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Mantenir la unitat d’acció que ha tingut lloc des de l’octubre de 2017 al Plenari a l’hora de 

denunciar la situació d’excepcionalitat i el compromís amb les llibertats civils i polítiques. 

Preparar conjuntament la resposta política clara a donar des de l’Ajuntament de Barcelona a 

la finalització del judici i la posterior sentència, en coordinació amb les organitzacions de la 

societat civil i els moviments en favor del dret a l’autodeterminació. - Recuperar sobiranies 

des del municipalisme. La lluita per la plena sobirania nacional està vinculada a la necessitat 

de recuperar sobiranies en l’àmbit local: residencial, energètica, alimentària, econòmica, 

financera, etc. Només amb un sector públic reforçat i uns ajuntaments amb capacitat 

d’intervenció, es poden garantir els drets i la sobirania. - Reclamar a la resta 

d’administracions públiques amb obligacions competencials a la ciutat el compliment 

d’aquestes. Els partits sotasignants es comprometen a utilitzar tots els canals al seu abast per 

reclamar a les administracions supramunicipals i al Govern de la Generalitat el desplegament 

pressupostari de les polítiques socials que els corresponen a la ciutat. - Un mur de contenció 

contra el feixisme. Aquesta unitat d’acció s’ha de materialitzar de forma prioritària en el 

rebuig explícit i la denuncia activa del feixisme i la ultradreta en totes les seves expressions, 

així com l’aïllament institucional de les forces reaccionàries que puguin obtenir representació. 

- Teixir xarxes per a la vertebració nacional dels Països Catalans. Compromís amb l’impuls 

d’una institucionalitat pròpia, com l’Assemblea Municipalista dels Països Catalans i amb 

l’establiment de relacions institucionals prioritàries de cooperació i col·laboració amb València, 

Palma i Perpinyà. - Compromís per la convocatòria d’un Ple Extraordinari. Aquest plenari 

haurà de servir per determinar un posicionament del consistori respecte el moment polític 

nacional actual. Aquest ple haurà de debatre la definició de l’estratègia de defensa dels drets 

polítics i les llibertats de totes les persones, concretar el paper polític de l’Ajuntament en 

aquest àmbit i contemplar les accions necessàries per acomplir aquest objectiu, com entre 

d’altres, la incorporació de l’Ajuntament de Barcelona a l’Associació de Municipis per la 

Independència. - Impuls d’una xarxa internacional per a la defensa i promoció dels drets 

civils, socials i polítics. Els grups signants es comprometen a treballar en la iniciativa pública 

de caràcter internacional per l’impuls d’una xarxa mundial de defensa i promoció dels drets 

civils, polítics i socials arreu vetllant per la coherència interna de totes les polítiques. -

Compromís amb les víctimes de l’1-O a la ciutat. Els grups signants es comprometen a 

defensar les víctimes i votants de l’1-O a la ciutat de Barcelona continuant el procés de 

denúncia i investigació dels responsables de la brutalitat policial viscuda en el marc del 

referèndum de l’1O.

La Sra. Reguant considera que d’aquest darrer ple se’n pot fer una lectura de revisió del 

mandat, però també es pot començar a mirar cap a endavant. Per tant, han considerat 

important posar damunt la taula alguns elements que Barcelona té com a reptes de cara al 

futur, i que els grups municipals han de respondre.

Així doncs, diu que cal parlar de model de ciutat, que han de ser conscients que tenen una 

ciutat travessada per desigualtats com a conseqüència d’una marca que ha posat els 

interessos d’uns quants per davant dels drets socials del conjunt de la població de Barcelona. 

Igualment, posa de manifest que la ciutat té com a repte donar resposta a la situació que viu 

el país, a la voluntat de l’exercici del dret a l’autodeterminació i, també, respondre a allò que 

ha passat els darrers anys.
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Per tot plegat, justifica el plantejament d’un seguit de compromisos en base als 

aprenentatges d’aquests darrers anys i amb una perspectiva de futur, i que posen damunt la 

taula l’exigència de la llibertat immediata dels presos i les preses polítics i el retorn de les 

persones exiliades. Afegeix que també proposen que Barcelona pugui ser un agent actiu en el 

camí per a la ruptura amb l’Estat, àmbit en què treballen amb honestedat i transparència 

col·lectivament.

Continua dient que davant d’un escenari incert no s’ha de parlar d’acords buits i simbòlics, i 

que si realment es vol posar en un lloc prioritari la garantia de drets i del dret a 

l’autodeterminació cal asseure’s a parlar en base a programes i propostes concretes. Precisa 

que les propostes han de fer valdre els aprenentatges de l’octubre de 2017, en què un dels 

elements més remarcables va ser la desobediència civil.

Afegeix que una de les bases de futur ha de ser que la resta d’administracions públiques, amb 

obligacions competencials a la ciutat, les compleixin.

Finalment, subratlla que un dels elements que consideren clau i necessari, malgrat que hi 

hagi una victòria o una derrota electoral de l’extrema dreta, és que Barcelona es comprometi 

a ser un mur de contenció contra el feixisme al carrer i el que, eventualment, pugui entrar a 

les institucions.

El Sr. Ciurana agraeix al grup de la CUP l’esforç de síntesi, o tal vegada enciclopèdic, ja que 

encara no sap en quina clau s’han de moure pel que fa a la seva proposició. De tota manera, 

valora que es tracta d’aprofitar aquesta darrera sessió per fer un manifest, i precisa que els 

seus dubtes respecte a la proposició provenen precisament d’això.

Observa que si aquest fos el primer ple del mandat, el seu grup hauria proposat algunes 

esmenes de matís a la proposició, però els sobta que a final de mandat justament el grup de 

la CUP presenti aquesta mena de programa polític, una declaració pública de principis i 

intencions per a Barcelona.

Igualment, diu que no poden acceptar i no comparteixen en absolut l’afirmació que el govern 

de la Generalitat no governa, que no exerceix les seves responsabilitats, com es diu en la 

proposició.

Quant al punt que fa referència als partits sotasignants, que entén que són els que voten la 

proposició, consideren que és una qüestió formal que no han de passar per alt.

Pel que fa a la proposta de reclamar a les administracions supramunicipals i al govern de la 

Generalitat el desplegament pressupostari de les polítiques socials que corresponen a la 

ciutat, diu que hi poden estar absolutament d’acord, però entén que per això s’han d’obrir a 

negociar uns pressupostos amb el govern de Catalunya que permetin, en funció dels recursos 

disponibles, poder disposar de partides socials.

Afegeix que una altra qüestió és que no acaben de trobar sentit a què justament a final del 

mandat es decideixi un compromís per a la convocatòria d’un ple extraordinari.

Per tot plegat, i malgrat que comparteixen la línia argumental de fons d’aquesta proposició, 

avança que faran una abstenció.
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La Sra. Barceló anuncia el vot en contra d’aquesta proposició, i entén que és ben evident que 

no comparteixen el model de ciutat que s’hi proposa; com tampoc la complicitat de la CUP 

amb els qui se salten les lleis o fan un cop a la democràcia.

Observa que amb aquesta iniciativa la CUP s’erigeix com a defensora dels drets socials, tot i 

que moltes vegades únicament busca el conflicte, el menyspreu, i amb les actituds agressives 

dels CDR enfrontar-se amb els qui no pensem com ells. Retreu a la CUP que pretengui 

imposar el seu punt de vista, sense acceptar la pluralitat ideològica.

Diu, però, que no els sorprèn gens que aquesta formació presenti aquesta proposició, que 

remarca que té l’objectiu de trencar amb l’Estat infringint les lleis.

Apunta, igualment, que s’entesten a exigir la llibertat dels polítics presos, quan allò que han 

d’entendre és que la justícia no funciona com pretenen, i adverteix que si algú se salta les 

lleis ha de ser capaç, després, de respectar les decisions judicials, i que no poden eludir les 

responsabilitats i sortir corrents.

Afegeix que amb aquesta iniciativa també ho volen municipalitzar tot, i afirma que el seu 

grup, altrament, considera essencial la col·laboració publicoprivada en projectes importants 

per a la ciutat.

Demana una resposta a per què parlen en nom dels ciutadans de Palma de Mallorca, de 

València o de Perpinyà, o amb quina autoritat parlen en nom dels veïns.

Conclou, doncs, que aquesta és una proposta en la línia de la CUP, de ruptura i 

d’enfrontament.

La Sra. Benedí destaca i posa en valor moltes de les coincidències que han trobat en aquest 

text del grup de la CUP, entre les quals esmenta l’aposta per construir una Barcelona des d’un 

programa republicà, que faci de la ciutat garant de drets i llibertats i de la lluita contra les 

desigualtats; la unitat de les forces polítiques a l’hora de denunciar la repressió de l’Estat i 

reclamar la llibertat dels presos i preses polítics i el retorn de les persones exiliades, així com 

la defensa dels drets civils i polítics a escala internacional. Igualment, subscriuen el rebuig al 

feixisme i a la ultradreta, i el seu aïllament social i institucional; o el compromís amb l’1 

d’Octubre i amb els barcelonins i barcelonines que van patir la violència de l’Estat simplement 

per voler exercir el seu dret a vot.

Valora, per tant, que són molts els punts d’acord que els han de permetre treballar 

conjuntament i arribar a acords; això no obstant, apunta que hi ha alguna anàlisi en la 

proposició que no comparteixen.

En aquest sentit, consideren que cal posar en valor la majoria independentista que la 

ciutadania va fer possible el 21 de desembre de 2017, en un context certament molt difícil; i 

remarca que el govern de la Generalitat governa, i que ho fa amb unes condicions molt 

complexes, però amb la ferma voluntat de millorar les condicions de vida de la ciutadania i 

esmenar els danys que l’aplicació de l’article 155 va causar a les institucions de Catalunya. 

Afegeix que el president d’ERC porta divuit mesos empresonat, i està sent injustament jutjat 

per complir amb el mandat de la ciutadania i fer possible l’1 d’Octubre.
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Manifesta que ERC aposta per acumular forces i construir una unitat estratègica i utilitzar el 

diàleg per continuar avançant; i afirma que és necessari apostar per la via de la mobilització 

massiva i la desobediència civil, tal com al llarg de la història han fet referents dels drets 

civils i la pau, i com es va exemplificar amb l’1 d’Octubre.

Entén que la seva formació ha estat molt clara i coherent en la línia que acaba d’apuntar, i 

avança que faran una abstenció en aquesta proposició.

La Sra. Ballarín anuncia el vot en contra de la proposició, el gran error de la qual diu que, 

com li passa molt sovint a la CUP, però també a ERC i al PdeCat, és que oblida que són 

regidors i regidores de la ciutat, i que Barcelona i la seva ciutadania s’ha de situar al centre 

de les seves prioritats i preocupacions.

Entén que, altrament, allunyar el debat de la ciutat i portar-lo de manera insistent al procés, 

deixa la ciutat en un segon pla, i converteix Barcelona en un camp de batalla i no en l’objectiu 

que ha de ser i que la ciutadania mereix.

Afirma que el seu grup vol posar Barcelona en primer lloc, protegir-la de la inestabilitat i del 

conflicte, i rescatar-la del tedi i del cansament al que els ha abocat el procés. Diu que volen 

que l’Ajuntament sigui un espai de confluència de tots i totes per treballar per la ciutat; però 

en aquest cas el grup de la CUP insisteix a tornar a posar el monotema del procés al centre 

de l’activitat i la política municipal tant present com futura.

Assenyala que el seu grup considera que la prioritat d’aquest ajuntament no ha de ser el 

procés sinó el progrés en la qualitat de vida de les persones, dels barris, en termes d’igualtat 

i de cohesió social.

El Sr. Fernández Díaz constata que hi ha quatre aspectes determinants en aquesta 

proposició: 1 d’Octubre, autodeterminació, desobediència i ruptura. I afirma que el primer 

d’octubre és la conseqüència d’unes lleis antidemocràtiques contràries a la llei, autoritàries i 

totalitàries aprovades per lectura única pel Parlament de Catalunya el 6 i el 7 de setembre de 

2017, vulnerant els drets dels grups parlamentaris, que ni tan sols podien presentar 

esmenes, i en contra del criteri dels lletrats del Parlament i del Consell de Garanties 

Estatutàries.

Quant a l’autodeterminació, reconeix que cal actuar amb determinació per declarar-se 

independents de la CUP, de Puigdemont i de Torra, i d’un procés que fractura la societat 

catalana i un daltabaix econòmic amb pèrdua d’inversions, la marxa d’empreses i d’ocupació.

Pel que fa a la desobediència, assegura que el que han de fer és desobeir a la CUP i a 

l’independentisme radical, incloent-hi CiU llavors i ara el PdeCat, que van triar plegar-se i 

obeir a la CUP, i no van dubtar a sacrificar el llavors president de la Generalitat Artur Mas, i a 

Consellers com Puig o Rigau, que representaven un model de societat enfront d’allò que 

preconitzava la CUP.

En referència a la ruptura, alerta que no ha de ser amb Espanya sinó amb els qui han trencat 

la convivència a Catalunya i han dividit els catalans; i reclama la ruptura, aquesta sí, amb la 

unilateralitat de l’independentisme.
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Apunta que aquestes seves reflexions, són un no evident a la proposició del grup de la CUP.

El Sr. Asens indica que el seu grup farà una abstenció en un sentit semblant a l’expressat pels 

grups Demòcrata i d’ERC, atès que hi tenen punts d’acord, però també de desacord.

Entenen, també, que es troben davant d’un manifest o programa polític de la CUP que té a 

veure amb una interpretació del mandat de l’1 d’Octubre i de la necessitat d’impulsar un 

procés d’independència i fer efectiva la ruptura amb l’Estat, és a dir, d’accelerar la via 

unilateral.

Considera que el text no interpel·la les forces progressistes sinó les independentistes, en la 

línia que havia fet prèviament el candidat Ernest Maragall en demanar que se signés un 

manifest independentista, i confirma que no coincideixen amb aquest punt.

Tanmateix, subscriuen altres aspectes, com en la defensa de les víctimes de l’1 d’Octubre; el 

compromís amb la defensa dels drets dels presos i de les preses polítics i de les persones 

exiliades; o el mateix valor de l’autoorganització popular de l’1 i del 3 d’octubre; la 

importància de la desobediència civil en democràcia com a factor d’avenç en la història; la 

crítica a la Generalitat perquè no governa; la necessitat de construir un dic de contenció 

enfront del feixisme i l’extrema dreta; la interpel·lació que es fa a la Generalitat i al govern de 

l’Estat a l’hora de comprometre’s amb les competències que han abandonat en relació amb 

Barcelona; i, també, subscriuen la necessitat de recuperar les sobiranies, en plural, enfront 

dels qui parlen només de la sobirania territorial, i que impulsen polítiques d’austeritat o que 

impedeixen la recuperació dels béns comuns, com la gestió pública de l’aigua, o privatitzen o 

fan retallades en sanitat i en educació, o s’oposen a què la ciutadania prengui la paraula en 

consultes ciutadanes; és a dir, els qui subordinen la qüestió social a la nacional, i els qui 

utilitzen la reivindicació de la sobirania territorial per fer callar els qui reivindiquen sobiranies 

vinculades a altres àmbits.

En aquest sentit, diu que comparteix el discurs de les sobiranies en plural, del decidir-ho tot 

de la CUP.

Per acabar, adreçant-se al Sr. Fernández Díaz, li demana que, com fa sovint, deixi de 

banalitzar el concepte de totalitarisme, tan seriós i que té a veure amb realitats molt dures, 

especialment en un partit com el seu, fundat per set ministres franquistes.

La Sra. Reguant observa, adreçant-se a alguns grups concretament, que no es pot separar el 

que passa a fora en la campanya electoral del que succeeix en aquesta cambra, i per això la 

voluntat d’aquesta proposició és que allò que passa a fora amb els candidats en campanya es 

pugui veure reflectit aquí. I afegeix que també té a veure amb la voluntat de fer una revisió 

del mandat i clarificar el futur del Plenari del Consell Municipal, però també de la ciutadania; 

de saber en quin punt està cadascú.

Justifica que han volgut fer aquest debat en el ple perquè, com a mínim, han tingut resposta 

al correu i a la carta que van enviar als grups.

Es rebutja aquesta Proposició amb contingut de Declaració Institucional amb vint-i-quatre 

abstencions –emeses pels Srs. Pisarello, Asens, Colom, Montaner i Badia i les Sres. Colau, 

Ortiz, Sanz, Pin, Pérez i Vidal, pels Srs. Trias, Ciurana, Martí i Blasi i les Sres. Recasens, 
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Fandos, Homs, Vila i Rognoni, i també pel Sr. Coronas i les Sres. Benedí, Capdevila i Sendra–, 

onze vots en contra –emesos pels Srs. dels Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. Mejías i 

Barceló, pel Sr. Collboni i les Sres. Ballarín i Andrés, i també pels dels Srs. Fernández Díaz, 

Mulleras i Villagrasa–, i tres vots a favor de la resta de membres del Consistori.

c) Precs

Del Grup Municipal Esquerra Republicana de Catalunya:

1. (M1519/11226) Que el Govern municipal procedeixi a extingir el contracte de gestió del 

camp de futbol de l’Àliga al seu actual concessionari, degut al mal estat de conservació i el 

deficient manteniment que presenta aquesta instal·lació esportiva.

El Sr. Coronas recorda que d’ençà del 2016 la Fundació Marcet té la concessió del camp de 

futbol de l’Àliga, a la plaça Alfonso Comín, que presenta un mal estat de conservació i un 

manteniment deficient i que suposa un evident perill per als usuaris, en molts casos nens i 

nenes.

Explica que usuaris de les instal·lacions els van fer arribar fotografies en què s’aprecien sacs 

de cautxú desbordats al límit del terreny de joc, o malles de punxes i eines per al 

manteniment al camp mentre aquest està sent usat, o forats en la gespa artificial i elements 

amb cantells aguts que poden causar lesions, entre altres.

Assenyala que en revisar el plec de condicions de la concessió van comprovar que en el plec 

de clàusules de la gestió es preveuen un seguit d’obligacions, entre les quals la de mantenir 

en bon estat el conjunt de les instal·lacions i sufragar-ne la neteja, aspecte també clarament 

deficient els darrers mesos, així com les despeses de manteniment ordinari. Afegeix que el 

plec també contempla l’extinció de la concessió en cas que s’incompleixin algunes de les 

clàusules citades. Per tant, demanen al govern municipal que procedeixi a extingir el 

contracte de gestió del camp de l’Àliga al seu actual concessionari arran del mal estat de 

conservació i del manteniment deficient.

El Sr. Badia mostra la seva perplexitat perquè avui mateix els han demanat en una proposició 

que no fessin licitacions a aquestes altures del mandat, mentre que ara els demanen que 

facin actuacions en el sentit d’anul·lar-ne.

Per tant, diu que han de triar desestimar aquesta petició, atès que si no poden fer licitacions 

tampoc poden anul·lar-les, ja que si s’anul·la una licitació cal iniciar-ne una altra i, en 

conseqüència, no entén com pretenen que surtin d’aquest atzucac.

Precisa que durant el mandat s’han invertit 224.000 euros en el manteniment del camp de 

l’Àliga, molt més del que s’hi havia invertit en mandats anteriors, que inclouen la millora de la 

tanca i l’accés, reparacions parcials de les esquerdes en el mur de contenció, el voladís de 

formigó i els despreniments de les grades; i d’ençà que es va produir la notificació de 

l’aparició d’una plaga, s’ha actuat d’acord amb l’Agència de Salut Pública en l’exterior del 

camp, mentre que el gestor de l’equipament ho ha fet a l’interior de la instal·lació, i a hores 

d’ara el problema està pràcticament resolt.
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En conseqüència, afirma que no es pot precipitar a dir que estan davant d’un incompliment 

greu de contracte, però s’avenen a iniciar un informe per determinar si realment és així, fent 

un requeriment previ.

Puntualitza que si, altrament, anul·len el contracte de manera unilateral i sense una 

justificació serà, de facto, una anul·lació inviable que acabarà amb el pagament de danys i 

perjudicis i, en conseqüència, la situació serà pitjor encara.

Finalment, diu que sí que poden acceptar que es faci un estudi, però no l’extinció del 

contracte.

El Sr. Coronas replica que no té res a veure no fer licitacions a obligar al compliment d’un 

contracte pel que fa a la seguretat i higiene dels equipaments municipals.

Per tant, retreu al govern que en el cas d’aquesta fundació, i també en altres equipaments 

esportius municipals, hagin apostat per uns gestors que no compleixen, tal com demostren 

les fotografies que li han enviat els usuaris, i que s’ofereix a fer arribar al regidor Badia. I 

afegeix que la fundació concessionària no respon a les queixes que els fan arribar, per tant, 

atès l’incompliment flagrant de les condicions contractuals, demana al govern que actuï.

El Sr. Badia confirma que han parlat amb el gestor de l’equipament i l’entitat que participa, i 

diu al regidor Coronas que ha d’acreditar que les fotografies no són prèvies a l’entrada de la 

Fundació Marcet en la gestió del camp, ja que hi ha molts usuaris denuncien que la situació 

de la instal·lació ve de lluny, abans que arribés l’actual concessionària.

Assenyala que la fundació ha corroborat que ha fet el manteniment de les instal·lacions de 

climatització, que ha fet el control microbiològic, la revisió de la legionel·losi, revisió 

d’extintors, neteja i desinfecció, control de plagues, o manteniment de la gespa, entre més.

No s’accepta.

Del Grup Municipal Partit dels Socialistes de Catalunya:

2. (M1519/11227) Que es treguin a licitació les obres de construcció del nou institut escola de 

Can Maiol al recinte de Can Batlló sense ubicar sota de les seves instal·lacions un Parc de 

Neteja, i es cerqui una altre ubicació per aquest servei.

La Sra. Andrés indica que el prec fa referència a la sol·licitud d’explicacions per part de 

l’associació integrada per familiars dels alumnes escola de Cal Maiol de per què se supedita la 

construcció del nou institut escola, que té un espai reservat al recinte de Can Batlló, a la 

ubicació d’un parc de neteja al soterrani. I afegeix que la plataforma també pregunta quin ha 

estat el procés seguit per prendre aquesta decisió i com s’han avaluat les necessitats.

Precisa que els pares i mares demanen que es posi l’educació en el lloc que li pertoca, que 

aquest ajuntament els escolti, que estableixi comunicació i diàleg amb la comunitat 

educativa, ja que el 89% de les famílies no vol un parc de neteja sota de les instal·lacions 

educatives; i reclamen que el Consorci d’Educació deixi de pressionar les famílies amb què si 

no hi ha parc de neteja no hi ha escola.
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La Sra. Pérez fa avinent que d’ençà de l’inici del mandat s’ha treballat molt en favor de la 

construcció de l’institut escola en l’àmbit de Can Batlló, molt reivindicat al barri de La 

Bordeta. Precisa que fa un any que es va començar a treballar amb la comunitat escolar, i l’

AMPA i amb l’equip directiu de l’escola Cal Maiol per tractar tots els aspectes, incloent la 

possibilitat de la ubicació en el subsòl de l’institut escola d’un centre de treball dels equips de 

neteja viària.

Concreta, en aquest sentit, que s’han fet diverses reunions, en algunes de les quals hi era 

present el gerent del Consorci d’Educació i el director de Neteja, i han fet visites a centres de 

neteja, acompanyats per representants del Col·legi d’Enginyers, a fi que l’Ampa i la comunitat 

educativa tingués ben clar de què estaven parlant.

Precisa que el consell escolar de l’escola Cal Maiol va votar favorablement la compartició, i a 

partir d’aquí van començar a treballar en l’elaboració del projecte.

Puntualitza que l’impacte de l’entrada i sortida de vehicles al centre de neteja es concentra en 

tres franges horàries, que en cap cas coincideixen amb els horaris d’entrada i sortida del 

centre escolar, i que no s’hi tracta cap residu; i assenyala que el Col·legi d’Enginyers valora 

que l’impacte és menor que el que provoca un pàrquing.

Confirma, però, la plena disposició a continuar treballant i parlant-ne amb totes les parts.

La Sra. Andrés replica que les famílies, en un manifest públic, diuen que no comprenen per 

què no s’ha treballat en espais alternatius a aquesta ubicació sota el centre escolar. Indica 

que en el manifest s’hi palesa que l’informe tècnic està signat per professionals vinculats a 

l’empresa concessionària del parc de neteja; i posen en relleu que es tracta de l’únic cas en 

tot l’estat en què s’ubica un centre de neteja de caire industrial sota d’una escola.

En conseqüència, reitera el prec en el mateix sentit que expressen les famílies.

La Sra. Pérez precisa que el Col·legi Oficial d’Enginyers encarrega l’estudi a experts en 

residus; i replica que no és el primer cas de compartició d’usos, i posa a tall d’exemple 

l’escola Univers, al carrer de Bailèn, que està ubicada damunt d’un pàrquing subterrani que té 

una rotació de vehicles més gran que la que tindria i el parc de neteja.

Finalment, reitera la plena disposició del govern municipal a visitar centres de neteja per 

avaluar, amb coneixement de causa, el seu impacte.

No s’accepta.

3. (M1519/11224) Que es convoqui una Comissió Extraordinària de la Comissió de 

Presidència, Drets de la Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció, amb la compareixença 

del govern, per informar sobre les deficiències en matèria de coordinació policial en la 

prevenció i actuació vers l’agressió sexual ocorreguda a Drassanes el dia 19 d’abril i les 

mesures posades en marxa al respecte.

La Sra. Andrés fa referència a l’agressió que va tenir lloc el passat dia 19, que entén que els 

ha de portar a corregir els possibles errors en la coordinació i la prevenció que es van poder 

produir en aquest cas.
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Observa que anteriorment han tingut oportunitat de comentar les dades sobre agressions 

sexuals, i constatar que les violacions s’han incrementat d’un 17% a la ciutat en només dos 

anys. I alerta que la seguretat, a banda de ser un dret de totes les persones, quan falla té 

conseqüències irreparables com la que els ocupa.

Precisa que amb aquest prec demanen que se celebri una sessió extraordinària de la comissió 

de Presidència a fi de posar damunt la taula l’anàlisi de les errades comeses i, també, les 

mesures que s’han posat en marxa arran de la detecció de possibles errors.

La Sra. alcaldessa constata que la preocupació expressada per la regidora és compartida per 

tot el consistori, tal com ha quedat palès abans.

Remarca que, aquest cas concret, és d’una brutalitat inimaginable, i assenyala que el primer 

que han fet ha estat demanar informes interns, que encara estan en fase d’elaboració, amb la 

voluntat de millorar protocols.

Puntualitza, però, que no es tracta només d’un assumpte de coordinació policial i de serveis 

socials, sinó que implica també serveis sanitaris, l’àmbit judicial, l’accés a dades personals, o 

a historials mèdics; i que en aquest cas concorre un vessant psiquiàtric, de salut mental, que 

no es competència de guàrdia urbana o de mossos d’esquadra, sinó que implica els àmbits 

judicial i sanitari.

Concreta, doncs, que en primer lloc s’estan aplegant totes les dades, cosa que no és senzilla 

atès que la persona que va cometre l’agressió podria haver estat usuària de serveis 

municipals amb noms diferents i, per tant, diu que davant de tota aquesta complexitat no es 

poden precipitar les actuacions i contribuir a fer soroll només, cosa que no beneficia gens la 

víctima que, ara mateix, s’està recuperant d’un fet absolutament traumàtic, i de la qual s’ha 

de preservar el dret a la privacitat, però confirma que li han fet arribar el suport de 

l’Ajuntament i la disposició per ajudar-la en tot allò que pugui ser útil, tant amb la personació 

judicial com en qualsevol altra qüestió.

Informa que ha ofert màxima col·laboració amb la investigació judicial oberta i, en 

conseqüència, repeteix que precipitar una sessió extraordinària no tindria sentit a hores d’ara 

mentre encara estan en fase de recopilació d’informació tècnica que afecta diferents serveis; 

tot i que no descarten algun tipus de debat polític si més endavant es considera que hi ha 

base per plantejar-lo, ja que es tracta d’una qüestió que ha preocupat molt aquest govern, tal 

com demostren les nombroses actuacions endegades durant el mandat, entre les quals 

esmenta el protocol No Callem per lluitar contra les violències sexuals en l’àmbit de l’oci 

nocturn, i coresponsabilitzant molts agents diferents; o el fet que s’ha doblat el nombre de 

places en pisos d’acollida.

La Sra. Andrés puntualitza que el prec s’emmarca en la proactivitat manifestada pel seu grup 

en matèria de seguretat al llarg del mandat, proposant diferents actuacions, i amb la finalitat 

d’arribar a una conclusió que permetés establir millors circuits d’actuació.

Tanmateix, diu que, atesa la desestimació del prec i que l’alcaldessa empara la decisió en el 

fet que tot està encara en fase de recopilació de dades, el seu grup aprofita per remarcar que 

quan els veïns alerten d’una situació que coneixen de primera mà, el govern els ha d’escoltar 
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sempre. En aquest sentit, posa de manifest que en aspectes de seguretat, sobretot a Ciutat 

Vella, els veïns i les veïnes expressen moltes coses. Demanen al govern municipal que estigui 

alerta, que els escolti i que posi mitjans per actuar preventivament.

La Sra. alcaldessa diu que no es pensava que la Sra. Andrés aprofitaria un assumpte com 

aquest per fer una crítica al govern en un context electoral, i assegura que la decep 

profundament; afegeix que no pot posar en qüestió l’actuació municipal, ja que la guàrdia 

urbana va actuar de forma reiterada a requeriment dels veïns i va traslladar aquesta persona 

als serveis psiquiàtrics.

No s’accepta.

Del Grup Municipal Partit Popular:

4. (M1519/11236) Que el Govern Municipal informi sobre l’assignació de competències, 

activitats i serveis, així com les conseqüències econòmiques i laborals, derivades de la 

dissolució del Consell Comarcal del Barcelonès per a l’Ajuntament de Barcelona.

El Sr. Fernández Díaz indica que el Consell Comarcal del Barcelonès hauria d’estar dissolt ja 

fa quatre anys arran d’un compromís polític que no s’havia materialitzat, però que ho farà 

d’aquí a unes setmanes; això no obstant, la comissió mixta que ha d’elaborar la proposta de 

distribució de competències, d’activitats i serveis del Consell Comarcal va amb força retard, 

atès que avui mateix han pogut comprovar en el Despatx d’Ofici d’aquesta sessió que els 

representants municipals van ser designats el 25 de març passat.

Per tant, presenten aquest prec a fi de saber de quina manera s’assignaran les competències i 

les activitats i serveis, així com les conseqüències econòmiques i laborals per a aquest 

ajuntament derivades de la dissolució del Consell.

Afegeix que també és un motiu de preocupació el fet que a dia d’avui tot apunta que hi ha 

desacord entre les administracions i l’Ajuntament, i que es podria obligar a una transició 

mínima d’un any, durant el qual s’assignarien transitòriament les competències del Consell; i 

que seria el Parlament de Catalunya qui hauria de decidir davant de la manca d’acord entre 

totes les administracions.

Concreta que estan parlant de beques menjador, gestió d’aparcaments, construcció 

d’habitatge social, de deutes, actius i de la plantilla i, per tant, demanen informació sobre la 

situació de tot plegat a data d’avui igualment, volen saber quines són les coincidències i els 

desacords i quines previsions s’han fet en el cas que no es materialitzés l’acord entre 

administracions.

El Sr. Badia apunta que es traspassa pràcticament la totalitat les competències i actius del 

Consell Comarcal del Barcelonès principalment a l’Àrea Metropolitana i, subsidiàriament, a 

alguns ajuntaments.

En referència a l’impacte de la proposta que anirà al Parlament de Catalunya per a 

l’ajuntament de Barcelona, indica que l’única conseqüència econòmica directa seria la 

internalització de vint-i-cinc treballadors de Regesa, que passarien a formar part de la 

plantilla de l’IMHAB, i que a dia d’avui ja col·laboren diàriament amb aquest ajuntament.
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Pel que fa als desacords, concreta que aquest ajuntament ha manifestat que no està d’acord 

amb el traspàs de la titularitat de la seu del Consell Comarcal, situada al Raval, i que aquest 

edifici passi a formar part del patrimoni municipal; així com també que han reclamat la 

titularitat de les accions de Mercabarna i que avui dia ostenta el Consell Comarcal.

Precisa que en aquests dos punts no hi ha acord per part de l’Ajuntament amb la proposta 

que anirà al Parlament.

d) Preguntes

Del Grup Municipal Demòcrata:

1. (M1519/11235) Quin és el capteniment del govern municipal i quines solucions donarà el 

govern a les diferents situacions que s’han generat durant aquest mandat en relació amb les 

mancances en els centres educatius, la manca de solars, els problemes d’ubicació i 

l’encariment de l’escola bressol, entre altres?

La Sra. Rognoni puntualitza que la pregunta fa referència a pura gestió política.

La Sra. Ortiz indica que el govern municipal fa un bon balanç de les actuacions i decisions en 

l’àmbit de l’educació, i així ho corroboraven ahir mateix també les famílies representants del 

Consell Escolar Municipal. Destaca la gran aposta per ampliar l’oferta pública, l’equitat i en la 

defensa de la innovació i la qualitat dels serveis públics educatius.

La Sra. Rognoni aclareix que la pregunta s’enfoca exclusivament a les decisions polítiques que 

el govern ha emprès en matèria educativa.

Observa que en aquesta sessió ha sortit a relluir en diverses ocasions la generació de 

conflictes en diversos àmbits, entre els quals en moltes escoles. I posa com a exemple clar 

d’això el cas de l’escola Entença, en què es va generar un conflicte del tot innecessari que, 

fins i tot, va provocar una tancada d’afectats en dependències municipals, i que finalment van 

ser rebuts pel govern, prèvia intercessió de grups de l’oposició; tanmateix, l’única solució que 

van trobar va ser la ubicació provisional de l’escola, fet que ha provocat que els veïns i veïnes 

s’estiguin organitzant en una plataforma i planejant mobilitzacions. Concreta que aquesta 

nova ubicació, en un espai del tot inadequat, pot durar força anys, mentre que al costat 

mateix hi ha un parc disponible.

Igualment, afegeix el cas de l’escola de Cal Maiol, un centre públic pioner en el projecte 

educatiu, i del qual aquest govern en fa bandera, que també ha generat un conflicte pel que 

fa a la ubicació; i també esmenta l’escola Anglesola de Les Corts, que és un altre cas de mala 

gestió de decisions polítiques.

Recorda que molts centres escolars estan en sòls provisionals i en mòduls prefabricats i que 

la situació s’ha agreujat durant aquest mandat; esmenta, que segons un auditoria 

encarregada, calien dos-cents cinquanta milions d’euros per al manteniment de les escoles, i 

que el govern en va prometre cent; pregunta, doncs, quants n’han gastat i on.

Assenyala que un cas a part són les escoles bressol, que aquest govern s’ha cobrat amb la 

tarifació social en una pura decisió política, i que fa que famílies vulnerables hagin de pagar 
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cinquanta euros dels cent que van pactar amb el grup del PSC durant el mandat passat per a 

petita infància.

La Sra. Ortiz replica que allò que és purament polític és no haver fet ni una escola pública en 

quatre anys, com va succeir el mandat passat, mentre que aquest se n’han fet catorze, entre 

escoles de primària, instituts, i l’ampliació de deu línies estructurals; i remarca que tot plegat 

s’ha fet amb inversió d’aquest ajuntament, que en quatre anys ha posat el 70% de la inversió 

educativa a Barcelona, quan les competències definitives són de la Generalitat.

Posa en valor que fer política és fer una aposta per l’equitat, per la tarifació social i pregunta 

si, realment, els molesta tant que cadascú pagui en funció de la renda de què disposa, i que 

en aquest cas concret ha suposat que el 70% de famílies paguin un preu més reduït per 

l’escola bressol, i que per primera vegada totes les places estiguin plenes.

Afegeix que també han ampliat la Formació Professional amb una inversió de 111 milions 

d’euros, proporcionant els professionals per a escola inclusiva que no posa la Generalitat.

Conclou, per tant, que el balanç que fan de tot plegat és positiu, que s’ha millorat el 

patrimoni educatiu de la ciutat; altrament, fa notar que allò que es va generar el mandat 

passat en l’àmbit educatiu van ser bolets. Admet que no és senzill ubicar escoles en districtes 

d’alta densitat urbanística com Gràcia o l’Eixample, però assegura que les decisions preses 

són molt millors que les que va prendre el govern anterior, que va ser quedar-se de braços 

plegats o fer bolets i no apostar per l’escola pública.

2. (M1519/11233) Quines han estat les mesures dutes a terme en el cas de la violació d’una 

dona el passat 19 d’abril a les Drassanes? Perquè no es van activar els protocols de seguretat 

necessaris en aquests casos i d’acord amb els serveis socials?. Que es lliuri als grups 

municipals l’informe elaborat pel Comissionat de Seguretat en relació a aquest cas.

El Sr. Martí, abans de formular la pregunta en la que serà la seva darrera intervenció del 

mandat, recorda el company Joaquim Forn, que fou tinent d’alcalde de Seguretat i Conseller 

d’Interior.

Tot seguit, fa referència a la violació ocorreguda el 19 d’abril passat, i a la qual ja s’han referit 

avui altres grups en diferents iniciatives; i que va causar gravíssimes lesions a la víctima. 

Assenyala que el seu grup demana obtenir dades i continguts concrets de l’informe que 

l’alcaldessa, després de denunciar els fets, va sol·licitar al respecte al comissionat de 

Seguretat.

La Sra. alcaldessa respon en el mateix sentit que ho ha fet en el prec formulat pel grup del 

PSC, i confirma que encara s’està recaptant informació tècnica de molts serveis, atès que no 

es tracta només de coordinació policial i de la informació que puguin obtenir de la Junta Local 

de Seguretat de districte.

Entén que, de ben segur, els protocols són millorables, atès que hi havia molts avisos previs 

dels veïns i les veïnes que van acabar amb uns fets brutals que demostren que calia fer més.

Precisa que la recopilació d’informació tècnica, de serveis socials i sanitària és complexa, atès 

que el detingut ha utilitzat diferents noms. Això no obstant, confirma als grups que així que 
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estigui elaborat l’informe en podran disposar, així com mantenir contacte regular amb el 

comissionat de Seguretat per rebre informació de com evoluciona.

Afegeix, com ja ha dit abans, que s’han posat a disposició de la víctima per personar-se 

judicialment o qualsevol altre suport que li puguin donar de forma immediata.

El Sr. Martí agraeix les explicacions de l’alcaldessa, i que el govern municipal els hagi facilitat 

qualsevol informació preliminar però oficial de què disposi sobre l’assumpte, i que també la 

faci arribar a la ciutadania en general atesa l’alarma social que ha provocat el cas; i que 

estigui assabentada dels canvis i millores que es puguin implementar de cara al futur en què 

tingui a veure aquest ajuntament.

Assenyala que també cal tenir en compte que la Síndica de Greuges ha obert d’ofici un 

expedient informatiu i, per tant, que el govern també li haurà de facilitar la informació de què 

disposi en tot moment.

Confia, doncs, que abans d’acabar el mandat puguin tenir aquesta informació oficial que 

sol·liciten els grups municipals, i també les associacions de veïns i veïnes de la zona, fent-la 

extensiva a tota la població.

La Sra. alcaldessa ratifica que podran comptar amb tota la informació que puguin reunir, però 

insisteix que inclou aspectes que tenen a veure amb historials clínics i, per tant, sotmesos a 

protecció de dades i confidencialitat, cosa que també afecta a la investigació policial.

Del Grup Municipal Ciutadans:

3. (M1519/11230) Perquè no ha estat capaç el govern municipal d'impulsar mesures efectives 

per promoure habitatge assequible a Barcelona ?

El Sr. Blanco indica que arran d’un estudi elaborat per una consultora internacional han tingut 

notícia que Barcelona, el darrer any, ha estat la ciutat del món on han augmentat més els 

preus de l’habitatge, a prop d’un 7%; i que ha estat la cinquena ciutat de tot el món on més 

s’han incrementat els preus del lloguer.

Puntualitza que aquest és el cinquè any consecutiu en què augmenta el preu de l’habitatge de 

forma desmesurada, amb un creixement acumulat que està arribant gairebé al 40%. Valora 

que es tracta d’un increment inassolible per a la majoria de les famílies, que no poden accedir 

a un habitatge malgrat que tinguin una ocupació estable; i un augment que palesa el fracàs 

de les polítiques d’habitatge del govern municipal.

En conseqüència, considera que és legítim que la ciutadania es pregunti què està fent 

malament aquest ajuntament, per què el govern no ha estat capaç d’impulsar durant el 

mandat mesures per promoure habitatge assequible a la ciutat i, altrament, s’ha dedicat a 

culpar totes les altres administracions sense reconèixer la seva part de responsabilitat.

Adverteix, per acabar, que aquesta és la darrera oportunitat del govern per fer autocrítica 

abans de finalitzar el mandat i confia que l’aprofitin.

El Sr. Montaner diu que certament s’han incrementat tant els preus de venda com de lloguer 

de l’habitatge, tot i que sembla que s’estan estabilitzant; això no obstant, apunta que si 
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haguessin heretat un parc públic d’habitatge les coses haurien anat d’una altra manera, 

malgrat que es tracta d’una qüestió de mercat.

Nega que el govern no hagi pres mesures efectives per disposar d’habitatge assequible, i s’ha 

de tenir en compte que el 2015, quan van arribar a l’alcaldia, només hi havia set mil 

habitatges de parc públic de lloguer. I puntualitza que el parc havia anat disminuint perquè es 

feien habitatges o bé directament de compra o, si eren protegits, finalment eren 

desqualificats.

Precisa que actualment hi ha deu mil habitatges i, per primera vegada, està començant a 

pujar el nombre d’habitatges per al lloguer assequible perquè el 80% del que es fa s’hi 

destina, i el sòl continua sent públic.

Afegeix que han aplicat la disciplina d’habitatge, posant multes i perseguint l’assetjament; 

han elaborat un cens de pisos buits, han creat la UCER i la SIPHO, que han acompanyat més 

de sis mil cinc-centes famílies en situació de vulnerabilitat; i també han promogut canvis 

urbanístics per aconseguir l’objectiu d’habitatge assequible; o el dret de tanteig i retracte 

d’aquest ajuntament a fi d’adquirir habitatge; la reserva del 30% en les noves promocions 

per a habitatge protegit; i han aconseguit que no s’hagin de fer aparcaments subterranis en 

els habitatges dotacionals per a gent gran, jove o de cooperatives.

El Sr. Blanco retreu al govern que aquesta vegada tampoc no hagi fet autocrítica, i confirma 

que ja coneixien totes les mesures que ha apuntat el Sr. Montaner, i és evident que no han 

estat eficaces. Puntualitza que el regidor confon habitatge assequible amb habitatge públic, 

protegit o social, que no és pas el mateix. Diu que no és cert que no hi hagi habitatge públic a 

Barcelona, que en té un parc de més de deu mil habitatges, però remarca que també s’ha de 

fer ús del parc privat, i impulsar altres mesures per aconseguir habitatge assequible, ja que 

amb el parc públic no és suficient.

Puntualitza que el 2017 es va iniciar la construcció de 150 habitatges, una xifra que confirma 

que mai no s’havia construït tan poc a la ciutat, i que marca la tònica d’aquest mandat. 

Remarca que si no s’impulsen mesures per fomentar el lloguer privat assequible, i tampoc no 

es genera confiança en el sector, es fa molt difícil disposar d’aquest habitatge.

El Sr. Montaner confirma que s’estan prenent mesures per establir pactes amb privats, com 

és el cas d’Habitatge Metròpolis Barcelona (HMB), i amb convenis amb promotors concrets; i 

afegeix que el lloguer assequible també s’està fomentant amb mesures antigentrificació com 

el ajuts a la rehabilitació condicionats al manteniment dels lloguers assequibles.

Corrobora que les xifres constaten que tenen raó, i apunta que en promoció s’han invertit 

més de cinc-cents milions, 75 milions en la compra de 107 habitatges i 22 edificis, i en 

rehabilitació s’han esmerçat 114 milions; i remarca que de tot plegat n’ha posat el 92% 

aquest ajuntament, i el 8% la resta d’administracions.

4. (M1519/11231) Durant el 2018, quina ha estat la llista d'espera per a la primera visita de 

Serveis Socials per cada districte de la ciutat de Barcelona?
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La Sra. Barceló recorda que una de les majors preocupacions expressades per l’alcaldessa a 

l’inici del mandat era acabar amb les desigualtats socials, i considera que una eina clar per 

acarar aquest repte són els serveis socials.

Per tant, formulen aquesta pregunta sobre el temps mitjà d’espera el 2018, per districtes, per 

accedir a la primera visita als serveis socials.

La Sra. alcaldessa confirma que Barcelona és la ciutat de l’estat amb major inversió social; i 

concreta que el nombre de persones ateses en els centres de serveis socials s’ha incrementat 

en 9.723 entre el 2015 i el 2018, que suposa un increment percentual del 13%, un rècord 

històric en aquest camp.

Indica que la pressió assistencial que han patit aquests centres de serveis socials contrasta 

amb l’evolució positiva del temps mitjà d’espera, que s’ha anat reduint fins als vint dies per 

rebre una primera atenció, cosa que significa una reducció del 25%. Confirma que això té a 

veure amb l’esforç d’inversió en professionals de serveis socials, que han passat d’una 

plantilla de 550 persones a 738, cosa que suposa un increment del 34%.

La Sra. Barceló agraeix a l’alcaldessa la seva explicació, i confirma que el temps d’espera 

mitjà per a una primera visita és de vint dies, cosa que li sembla que no és per estar 

satisfets, ja que és la mateixa llista d’espera que hi havia el 2014. Reconeix que en la reforma 

dels serveis socials s’han gastat 1,7 milions d’euros, i assegura que poden estar d’acord amb 

determinats aspectes, però reitera que no ha disminuït el temps d’espera per a una primera 

atenció als serveis socials.

Remarca, en aquest sentit, que el seu grup ha fet diverses propostes perquè l’atenció es 

produeixi en la primera setmana després de la sol·licitud, ja que s’ha de donar facilitats i no 

posar obstacles a les persones amb problemes; així, han reclamat que es redueixin les 

tasques administratives que fan els treballadors socials i, alhora, dotar-los amb més eines.

Recorda, també, que l’alcaldessa s’erigia com a defensora dels drets socials, i admet que s’ha 

fet una gran inversió en despesa social, però avisa que cal més inversió i, sobretot, una 

gestió eficient.

Finalment, aporta un seguit de dades reals que justifiquen l’afirmació que a Barcelona hi ha 

desigualtats, i que són el 20% de persones en risc de pobresa, les retallades en els serveis 

socials, llistes d’espera de vuit mil persones per obtenir l’informe de dependència; a més d’un 

resultat d’autèntic fracàs en matèria d’habitatge social, el CUESB saturat i amb queixes dels 

treballadors, mil persones dormint cada nit al carrer, i més de dos-cents menors en 

assentaments irregulars.

Vist aquest estat de coses que planteja, torna a preguntar a l’alcaldessa si se sent satisfeta.

La Sra. alcaldessa entén que la regidora ja actua en un context de campanya electoral, i es 

remet novament a les dades objectives, com són que Barcelona és la ciutat de l’estat que fa 

més inversió social, que estan suplint la Generalitat i a l’Estat, i que han augmentat el 

nombre de persones ateses als serveis socials, i el nombre de professionals; i afegeix que han 

incrementat el nombre i la qualitat dels programes, i que hi ha una dinàmica de reducció del 

temps d’espera, així com que les urgències s’atenen de forma immediata.
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Constata que fan tot allò que és al seu abast per millorar els serveis socials, i que es palesa 

en el fet que es deriven persones d’altres llocs a Barcelona per ser ateses, per exemple, amb 

el pla de sensellarisme, amb el qual estan suplint la Generalitat que hi envia persones 

provinents de tota l’àrea metropolitana, i de més lluny també, perquè els municipis no tenen 

recursos per atendre-les perquè la Generalitat els té completament abandonats.

Del Grup Municipal Esquerra Republicana de Catalunya:

5. (M1519/11229) Quin va ser el cost real de la campanya institucional “Barcelona en 

progrés”, que el govern municipal va retirar el passat mes de març?

La Sra. Sendra fa referència a la campanya institucional “Barcelona en progrés”, que feia un 

balanç de les actuacions dutes a terme durant el mandat, que incloïa llibres, fulletons, web, i 

que es va retirar després de les indicacions dels serveis jurídics de la Junta Electoral el 14 de 

març. Recorda que el seu grup va preguntar el mateix mes quin havia estat el cost real de la 

campanya, i el regidor Badia els va respondre que havia estat de 40.633 euros, i avui 

formulen una nova pregunta per ratificar la resposta que els va donar llavors.

El Sr. Badia precisa que es va preguntar pel cost de tots els elements editats i publicitats, que 

és la que ha esmentat la regidora, segons la informació de què disposaven en aquell moment. 

Indica que posteriorment s’havia de fer una negociació pel que fa a tots els materials que, 

arran de la retirada de la campanya, ja no es podrien editar ni publicar, però que havien 

comportat fer una feina. Assenyala, doncs, que havien de confirmar si es podien anul·lar 

directament i, per tant, que no generaven cap cost, i quins honoraris eren els que s’havien de 

compensar.

Precisa que el cost definitiu de la campanya publicada i la inèdita, però que havia generat 

honoraris d’elaboració, no arriba als noranta mil euros, que inclouen mòduls de fusta per als 

deu districtes i que es faran servir per a altres activitats futures i, per tant, passen a formar 

part d’un inventari d’elements utilitzables.

La Sra. Sendra confirma que el que acaba d’explicar el regidor coincideix amb el que els 

constava arran de l’informe de la plataforma ciutadana de "fact-checking" Verificat.

Posa de manifest que l’objectiu amb què formulen la pregunta és en benefici de la 

transparència i de l’ètica, i entenen que la campanya es va retirar a temps perquè la mostra 

de les actuacions del mandat tenia uns visos clarament electoralistes.

El Sr. Badia puntualitza que era una campanya de balanç, i nega que tingués res a veure amb 

campanyes de presència publicitària constant, com pot ser la “7,5 milions de futurs” de la 

Generalitat, i que observa que la Sra. Sendra omet, quan sí que es tracta clarament d’una 

campanya publicitària en un context electoral.

Del Grup Municipal Partit Popular:

6. (M1519/11237) Com considera l’alcaldessa que s’ha d’encarar el debat polític i de futur en 

Barcelona?
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El Sr. Fernández Díaz diu que aquesta és la darrera pregunta del mandat que formula seu 

grup, i també l’última que presenta com a regidor municipal. Per tant, es permet fer algunes 

reflexions de ciutat que resumeix, en primer lloc, amb el desig que el procés independentista 

no serveixi per silenciar el retrocés de Barcelona aquests darrers anys; o que les eleccions 

municipals del proper 26 de maig no han de ser considerades, en cap cas, com una segona 

volta de les generals, o com unes primàries de les autonòmiques catalanes, sinó que siguin 

allò que sempre han de ser: unes eleccions municipals on la prioritat és Barcelona. Afegeix 

que el soroll no ha d’impedir mai una campanya electoral amb propostes i solucions centrades 

en la ciutat; i tenir clar que l’endemà de les eleccions municipals s’ha de continuar treballant 

per Barcelona, construint ciutat i que les ribes –metàfora que ha emprat a bastament durant 

el mandat– s’han d’unir amb ponts. Observa, en aquest sentit, que la política municipal és la 

més factible per actuar de pont i que la ciutat uneixi allò que la independència ha separat.

Aprofita per desitjar sort a tots els qui es presentaran a les eleccions municipals i, sobretot, 

que Barcelona encerti en la seva elecció.

Conclou que amb aquestes reflexions formula la pregunta a l’alcaldessa sobre de quina 

manera ha d’acarar Barcelona el debat polític i de futur.

La Sra. alcaldessa entén que el regidor volia compartir una reflexió final en aquest darrer 

plenari del mandat, cosa que respecta malgrat que discrepi amb algunes de les seves 

apreciacions.

Considera que, en termes generals, la majoria de membres del consistori estan d’acord amb 

què volen que es parli de Barcelona, que sigui una prioritat, i en establir ponts de diàleg i de 

consens; i diu que pot entendre les seves crítiques a l’independentisme, però considera que 

allò que més ha fet saltar els ponts ha estat un govern del PP absolutament bel·ligerant amb 

Catalunya, i també amb Barcelona a tots nivells. Remarca que el govern del PP ha atacat 

directament el municipalisme des del punt de vista legislatiu, de polítiques públiques i, també, 

els drets fonamentals dels barcelonins i les barcelonines amb les càrregues policials de l’1 

d’octubre i tot el que ha vingut després.

Constata que això no és bastir ponts, i que darrere de les grans paraules hi ha d’haver una 

pràctica quotidiana que avali la credibilitat de les proclames. Per tant, considera que i els 

ponts s’han de fonamentar en l’empatia i oberts al diàleg, cosa que no han tingut amb el 

govern del PP, lamentablement.

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

MOCIONS

DECLARACIONS INSTITUCIONALS

1. El Comitè Municipal Permanent de l’Ajuntament de Barcelona, en sessió de 24 de febrer de 

1938, va acordar per unanimitat honorar, amb la seva màxima distinció –llavors la Medalla de 

la Ciutat– la figura del Mestre Pompeu Fabra, del qual destacava el fet de ser “un dels 

forjadors del nostre idioma literari i les seves activitats en el camp del món científic a 

Catalunya “. Fou fundador de la Secció Filològica de l’IEC, i la seva immensa obra filològica 

abasta des d’una Gramàtica de la llengua catalana, escrita en castellà (1912); les Normes 
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ortogràfiques (1913), el Diccionari ortogràfic (1917), la Gramàtica catalana (1918) i el 

Diccionari general de la llengua catalana (1931). Més enllà d’aquesta activitat, el lingüista 

català va estar vinculat al Centre Excursionista de Catalunya des del 1891. Va fer excursions 

arreu de la geografia catalana, amb ascensions als pics més rellevants. Fou escollit president 

de l’Associació Lawn Tennis (avui Federació Catalana de Tennis), i després fou escollit, quan 

es creà el 1933, primer president de la Unió Catalana de Federacions Esportives.

Tanmateix, ni les recerques d’alguns investigadors –tant en l’àmbit acadèmic, com en l’entorn 

familiar– ni l’hemeroteca de la premsa diària de l’època, com tampoc la consulta dels arxius 

municipals, ha permès acreditar que aquesta Medalla fos efectivament lliurada al seu 

destinatari.

És versemblant concloure que la Medalla de la Ciutat mai no li fos lliurada materialment, 

ateses les circumstàncies tan convulses d’aquell moment, en plena guerra civil, a pocs mesos 

de la caiguda de Barcelona i de Catalunya, i de l’exili del Mestre Pompeu Fabra, que va durar 

fins a la seva mort el 1948 a Prada de Conflent, on és enterrat.

Per aquest motiu, els Grups municipals sotasignants, d’acord amb el que estableixen els 

articles 60.6, 65, 73.5 i 101.3 del Reglament Orgànic Municipal, impulsen la següent 

Declaració Institucional:

Atès que les circumstàncies de la guerra civil, la derrota de la República i l’exili forçat no van 

permetre el lliurament de la Medalla de la Ciutat al Sr. Pompeu Fabra, que el Consistori li 

havia atorgat el febrer del 1938, el Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona manifesta: 

Que cal reconèixer i honorar Pompeu Fabra com un dels màxims exponents de la cultura 

científica, racionalista i crítica, que va emergir a Catalunya i Espanya a principis del segle XX, 

que va comptar amb el suport de les institucions públiques durant la Segona República. Que 

Pompeu Fabra no només continua sent mereixedor d’aquell reconeixement que la ciutat va 

acordar fer-li, sinó que la seva figura i la transcendència de la seva obra per a la cultura 

catalana han anat augmentant amb el pas del temps. Que cal completar, formalitzar i fer un 

acte de lliurament formal de la Medalla de la Ciutat a la família del filòleg, com a un acte de 

justícia i reparació de la figura de Pompeu Fabra. Que es compromet a organitzar un acte de 

lliurament, en un futur immediat, que esdevingui un homenatge al treball incansable de 

Pompeu Fabra a favor de la llengua catalana i al llegat que va deixar a les generacions 

posteriors.

S’aprova per unanimitat aquesta Declaració Institucional, que ha estat llegida pel Sr. 

Pisarello.

2. El passat 21 d’abril de 2019 es va dur a terme a la localitat sevillana de Coripe (Sevilla) 

una celebració local que consisteix en simular la crema d’un personatge públic/històric. 

Enguany es va escollir la figura del MHP Carles Puigdemont, que es va transfigurar en un 

ninot que portava un llaç groc i l’estelada a l’esquena.

En la celebració, un conjunt de persones varen transportar el ninot fins que va ser penjat, 

afusellat i finalment cremat.
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Davant d’aquesta acció, l’alcalde del municipi (del PSOE) es va defensar dient que "El muñeco 

representa un mal y lo que se mata es el mal".

Tenint en compte que el “mal” que argumentava l’alcalde del municipi estava representat pel 

President Carles Puigdemont, el llaç groc i l’estelada, volem fer saber a la ciutadania, així com 

al consistori de Coripe, el següent:

- El President Puigdemont és un líder polític, escollit democràticament per la ciutadania de 

Catalunya. És defensor del diàleg, de la no-violència, del respecte mutu entre pobles, dels 

valors democràtics més ferms. A més, l’atac contra la seva persona també ho és contra la 

presidència de la Generalitat, institució que acull i engloba a tots els ciutadans de Catalunya.

- Els llaços s’han convertit en el símbol reivindicatiu que utilitzen els catalans i catalanes per 

mostrar el seu rebuig contra la vulneració dels drets civils fonamentals. No és una 

reivindicació de la independència, sinó que és una reivindicació contra la presó cautelar 

d’activistes socials i càrrecs electes per les seves idees polítiques. Alhora, també els utilitzen 

persones que no són independentistes i que estan a favor dels drets de les persones 

injustament tractades o que s’han escandalitzat per aquestes situacions.

- L’estelada és la bandera catalana que representa el desig d’independència i llibertat nacional 

del poble de Catalunya. És un símbol d’una ambició política, democràtica i inclusiva, i en cap 

cas pretén enfrontar-se a ningú.

Aquesta actuació és ofensiva per totes aquelles persones que comparteixen les idees 

representades pels símbols atacats i extremadament irrespectuosa envers la figura del 

President de la Generalitat de Catalunya, màxim representant, cal recordar, de la totalitat de 

la ciutadania de Catalunya.

Per això, i d’acord amb el que estableixen els articles 60.6, 65, 73.5 i 101.1 del reglament 

Orgànic de l’Ajuntament de Barcelona, presentem la següent Declaració:

El Plenari del Consell Municipal de l'Ajuntament de Barcelona acorda: Primer.- Condemnar 

enèrgicament l’actuació de simular l’afusellament i crema del MHP Carles Puigdemont, del llaç 

groc i de l’estelada. Es tracta d’una falta de respecte personal envers el President Puigdemont 

i un menyspreu col·lectiu envers els milers de ciutadans de Catalunya que el van escollir com 

el seu representant. Segon.- Rebutjar l’atac a símbols com el llaç groc o l’estelada o d'altres 

tipus. Es tracta de símbols reivindicatius que expressen sentiments i aspiracions legítimes a 

qualsevol país democràtic. Tercer.- Exigir la presentació d’excuses per part del consistori del 

municipi de Coripe i demanar depuracions polítiques als responsables municipals que hagin 

donat autorització per la celebració d’aquest acte. Quart.- Donar Suport a la decisió del 

Govern Generalitat a l'hora d'emprendre les decisions judicials que consideri oportunes. 

Cinquè.- Traslladar l’adopció d’aquests acords a l’Ajuntament de Coripe (Sevilla) i al 

Parlament de Catalunya.

S’aprova aquesta Declaració Institucional, que ha estat llegida pel Sr. Ciurana, amb el 

posicionament favorable de tots els Grups municipals, excepte els de Ciutadans, del Partit 

Socialista i del Partit Popular.
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3. El dia 9 de maig de 1950, el Ministre francès de Relacions Exteriors, Robert Schuman, va 

llançar la proposta de crear la primera Comunitat Europea, la CECA, per tal d’evitar un nou 

conflicte bèl·lic a Europa com el patit en la 2a Guerra Mundial.

Des de llavors, la Unió Europea (UE) s’ha convertit en la principal organització d’integració 

regional al món, amb 28 Estats Membres, i amb més de 500 milions de persones, que té com 

a valors el respecte a la dignitat humana, la llibertat, la igualtat, la democràcia, l’estat de dret 

i la defensa dels drets humans i de les llibertat fonamentals.

Al llarg d’un procés de quasi 70 anys, s’ha aconseguit dotar d’un mercat únic i una unió 

econòmica i monetària, així com d’una política de relacions exteriors i d’interior amb drets 

bàsics per a la ciutadania europea.

Actualment, la UE ha de fer front a importants reptes derivats de la sortida de la crisi 

econòmica i les marcades desigualtats socials, salaris insuficients, la pobresa en augment, la 

immigració il·legal, la violència de gènere, el canvi climàtic, entre altres, a més del Brexit del 

Regne Unit.

És l’Europa unida el millor instrument que els europeus tenim per fer front a tots aquests 

conflictes actuals i futurs, d’acord amb els valors que defineixen la Unió Europea, que sempre 

han permès fer prevaldre els elements en comú que ens uneixen.

Hem de seguir defensant l’europeisme democràtic i exigir que tots els conflictes en el si de la 

Unió Europea es resolguin d’acord amb els valors que la defineixen.

Per això, i d’acord amb el que estableixen els articles 60.6, 65, 73.5 i 101.3 del Reglament 

Orgànic Municipal, presentem al Plenari de Consell Municipal la següent Declaració 

Institucional:

El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 1.- Reconeix el destacat 

avanç d’integració econòmica i social a Europa, des de la constitució de la primera Comunitat 

Europea fins a la Unió Europea de l’actualitat. 2.- Mostra el suport a favor d’una Europa unida 

per fer front als reptes actuals i futurs econòmics, social i mediambientals, d’acord amb els 

valors que defineixen la Unió Europea. 3.- Recolza i participa dels actes de commemoració del 

Dia d’Europa el 9 de maig.

S’aprova aquesta Declaració Institucional, que ha estat llegida pel Sr. Fernández Díaz, amb el 

posicionament favorable de tots els Grups municipals, excepte el de la CUP-Capgirem 

Barcelona.

La Sra. alcaldessa tanca la sessió plenària desitjant sort i encerts a tots i totes les participants 

en la campanya electoral, i manifesta que ha estat un honor ser l’alcaldessa de la ciutat 

durant aquests quatre anys i presidir el Plenari del Consell Municipal.

Admet que tots han comès errors i confia que n’hagin pogut aprendre, d’aquests errors; 

reconeix que sempre tindran un vincle fort, ja que han protagonitzat, tots i totes, un dels 

mandats més complicats d’ençà de la recuperació democràtica del país. Entén que en els 

moments tan complicats que han viscut ha intentat de mantenir els mínims ponts de diàleg, 

que no és poca cosa. Afegeix que també han viscut un dels moments més brutals com va ser 
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l’atemptat de la Rambla, i destaca l’actitud de tots els grups municipals i dels regidors i les 

regidores del Plenari.

Agraeix a tots i totes aquests quatre anys, i diu que d’una manera o una altra de ben segur 

que es trobaran, i que els restarà de per vida el vincle d’aquest mandat.

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les setze hores i 

vint minuts.
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